
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών,. σελ. 16842
2. Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Ιωάννη Μπουρνούς.,

σελ. 16825
3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 16825, 16826, 16827,

16828, 16829, 16830, 16832, 16834, 16837, 16840, 16844

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-

σεων, µε θέµα: «Στον αέρα συνεχίζουν να παραµένουν εκα-
τοντάδες χιλιάδες παιδιά και οικογένειες για το πρόγραµµα
των voucher βρεφονηπιακών σταθµών, Κέντρων Δηµιουργι-
κής Απασχόλησης (ΚΔΑΠ) και Κέντρων Δηµιουργικής Απα-
σχόλησης Παιδιών µε Αναπηρία (ΚΔΑΠΑΜΕΑ), ενώ µε
απαράδεκτα νοµοθετήµατα που εκδίδετε υπονοµεύετε το
ολοήµερο σχολείο και δηµιουργείτε Κέντρα Δηµιουργικής
Απασχόλησης (ΚΔΑΠ) και εργαζόµενους δύο ταχυτήτων»,
σελ. 16826

β) Προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής:
i. µε θέµα: «Διαλεύκανση της δολοφονίας του Σήφη Βαλυ-

ράκη», σελ. 16828
ii. µε θέµα: «Παραµένει αδήριτη η ανάγκη για την πλήρη

και σε εύλογο χρόνο διαλεύκανση του θανάτου του Σήφη Βα-
λυράκη», σελ. 16828

γ) Προς τον Υπουργό Τουρισµού, µε θέµα: «Ναυάγιο Ζα-
κύνθου, διαρκής καταπάτηση του δηµόσιου συµφέροντος»,
σελ. 16831

δ) Προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων µε
θέµα: «Μεγάλο βήµα προς την οπισθοδρόµηση ο εξοβελι-
σµός µαθηµάτων των κοινωνικών επιστηµών και της καλλιτε-
χνικής παιδείας από το λύκειο», σελ.  16833

ε) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα:
«Κατάθεση της έκθεσης αποτίµησης της αξίας της επιχείρη-
σης του Οργανισµού Αστικών Συγκοινωνιών Θεσσαλονίκης
(ΟΑΣΘ) σύµφωνα µε το άρθρο 25 του ν. 4482/2017», σελ.
16835

στ) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας:
i. µε θέµα: «Μοναδική στρατηγική της κυβέρνησης ΝΔ για

τη ΔΕΗ και τον ενεργειακό τοµέα η διαρκής επιβάρυνση των
καταναλωτών», σελ. 16837

ii. µε θέµα: «Εγκατάσταση νέων Ανανεώσιµων Πηγών Ενέρ-
γειας (ΑΠΕ) στην Κρήτη», σελ.  16839

ζ) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών:i) µε θέµα: «Συνεχίζεται
η απαξίωση των Ελληνικών Αµυντικών Συστηµάτων (ΕΑΣ)»,
σελ. 16841 ii) µε θέµα: «Ποικίλο Όρος : ώρα µηδέν για την
προάσπιση του δηµοσίου και δασικού χαρακτήρα του»., σελ.
16842

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίου νόµου:
Ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης, οι Υπουργοί Παιδείας

και Θρησκευµάτων, Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύ-
σεων, Εξωτερικών, Προστασίας του Πολίτη, Εθνικής  Άµυ-
νας, Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, Υγείας, Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, Πολιτισµού και Αθλητισµού, Δικαιοσύ-
νης, Εσωτερικών, Μετανάστευσης και Ασύλου, Υποδοµών και
Μεταφορών, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Αγροτικής

Ανάπτυξης και Τροφίµων, Τουρισµού, οι Υπουργοί Επικρα-
τείας, οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικονοµικών, Εξωτερικών,
Υγείας και Εσωτερικών, καθώς και ο Υφυπουργός Πολιτισµού
και Αθλητισµού κατέθεσαν στις 16.7.2021 σχέδιο νόµου:
«Αναβάθµιση του σχολείου, ενδυνάµωση των εκπαιδευτικών
και άλλες διατάξεις», σελ.  16825

2. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής:
Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει

την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας «Ολοκληρωµένο πλαίσιο για τη διαχεί-
ριση των αποβλήτων. Ενσωµάτωση Οδηγιών του 2018/851
και 2018/852 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου της 30ης Μαΐου 2018 για την τροποποίηση της Οδηγίας
2008/98/ΕΚ περί αποβλήτων και της Οδηγίας 94/62/ΕΚ περί
συσκευασιών και απορριµµάτων συσκευασιών, πλαίσιο ορ-
γάνωσης του Ελληνικού Οργανισµού Ανακύκλωσης, διατά-
ξεις για τα πλαστικά προϊόντα, επείγουσες διατάξεις για την
προστασία του φυσικού περιβάλλοντος, χωροταξικές-πολε-
οδοµικές και ενεργειακές ρυθµίσεις», σελ.  16841

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο., 
σελ. 16825 - 16844

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 16840
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 16825, 16826, 16827, 
16828, 16829, 16830, 
16832, 16834, 16837, 
16840, 16844

ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α., σελ. 16829, 16830
ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ Δ., σελ. 16827
ΦΩΤΙΟΥ Θ. , σελ. 16826, 16828, 16830

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 16831, 16842, 16843
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 16841, 16842, 16843
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 16831, 16832, 16834, 

16835, 16836
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ. , σελ. 16831, 16832
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 16828, 16830, 16839, 

16840, 16841, 16842
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ι. , σελ. 16835, 16836
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 16828, 16829, 16830
ΜΑΚΡΗ Ζ. , σελ. 16833, 16834
ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ Δ. , σελ. 16826, 16827, 16828
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 16829, 16831
ΣΚΡΕΚΑΣ Κ. , σελ. 16837, 16838, 16839, 16840
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 16837, 16838
ΦΙΛΗΣ Ν. , σελ. 16833, 16834
ΦΩΤΙΟΥ Θ. , σελ. 16826, 16827, 16828

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο., 

σελ. 16833

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΖ’

Δευτέρα 19 Ιουλίου 2021



Αθήνα, σήµερα στις 19 Ιουλίου 2021, ηµέρα Δευτέρα και ώρα
16.01’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΟΔΥΣΣΕΑ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥ-
ΛΟΥ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Μπουρνούς µε επιστολή του ζητεί
άδεια ολιγοήµερης απουσίας του στο εξωτερικό:

«Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ όπως µου χορηγήσετε
άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό, από τη 19η Ιουλίου
έως και την 21η Ιουλίου 2021, για να µπορέσω να παραστώ σε
πολιτικές εκδηλώσεις εκπροσωπώντας τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία.

Με εκτίµηση
Ιωάννης Μπουρνούς».
Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεπώς

η Βουλή ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Αντιπρό-

εδρος της Κυβέρνησης, οι Υπουργοί Παιδείας και Θρησκευµά-
των, Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Εξωτερικών,
Προστασίας του Πολίτη, Εθνικής Άµυνας, Εργασίας και Κοινω-
νικών Υποθέσεων, Υγείας, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού, Δικαιοσύνης, Εσωτερικών, Μετανάστευ-
σης και Ασύλου, Υποδοµών και Μεταφορών, Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Τουρι-
σµού, οι Υπουργοί Επικρατείας, οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικο-
νοµικών, Εξωτερικών, Υγείας και Εσωτερικών, καθώς και ο Υφυ-
πουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού κατέθεσαν στις 16-7-2021
σχέδιο νόµου: «Αναβάθµιση του σχολείου, ενδυνάµωση των εκ-
παιδευτικών και άλλες διατάξεις».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞZ’

Δευτέρα 19 Ιουλίου 2021



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων µάς ενηµέρωσε για τις επίκαιρες ερωτήσεις
της σηµερινής συνεδρίασης.

Ξεκινάµε µε την τέταρτη µε αριθµό 936/9-7-2021 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Θεανώς Φωτίου προς τον
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Στον
“αέρα” συνεχίζουν να µένουν εκατοντάδες χιλιάδες παιδιά και οι-
κογένειες για το πρόγραµµα των voucher βρεφονηπιακών σταθ-
µών, κέντρων δηµιουργικής απασχόλησης (ΚΔΑΠ) και κέντρων
δηµιουργικής απασχόλησης παιδιών µε αναπηρία (ΚΔΑΠΑΜΕΑ),
ενώ µε απαράδεκτα νοµοθετήµατα που εκδίδετε υπονοµεύετε το
ολοήµερο σχολείο και δηµιουργείτε κέντρα δηµιουργικής απα-
σχόλησης (ΚΔΑΠ) και εργαζόµενους δύο ταχυτήτων». 

Θα απαντήσει η Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων κ. Δόµνα Μιχαηλίδου.

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κυρία Υφυπουργέ, επιτέλους µε µεγάλη κα-

θυστέρηση και µε συνεχή πίεση δικιά µας καταφέρατε να βγά-
λετε την ΚΥΑ για τους βρεφονηπιακούς σταθµούς και από σή-
µερα -και για δεκαπέντε µόνο µέρες- οι γονείς θα µπορούν να
κάνουν τις αιτήσεις τους για τα voucher.

Όµως, για να πνίξετε µέσα στον Δεκαπενταύγουστο την εί-
δηση ότι χιλιάδες παιδιά θα µείνουν και φέτος χωρίς voucher,
όπως έγινε και πέρυσι µε τα εξήντα πέντε χιλιάδες παιδιά που
έµειναν εκτός ΚΔΑΠ, κάνετε σε αυτήν την ΚΥΑ ανεπίτρεπτους
ακροβατισµούς.

Προσέξτε τις ηµεροµηνίες: Τα πρώτα αποτελέσµατα θα βγουν
στις 9 Αυγούστου. Οι ενστάσεις όσων αδικήθηκαν θα γίνουν 10
µε 12 Αυγούστου και 13 Αυγούστου θα βγάλετε τα τελικά απο-
τελέσµατα, δηλαδή Παρασκευή. Απορώ πώς δεν σκεφτήκατε 15
Αυγούστου να τα βγάλετε, της Παναγίας. Και τότε οι δικαιούχοι
µε την ψυχή στο στόµα, οι γονείς δηλαδή, θα ψάχνουν για µια
θέση σε βρεφονηπιακό σταθµό, ενώ ακόµη δεν έχετε δηµοσιο-
ποιήσει τον κατάλογο των βρεφονηπιακών σταθµών που δέχον-
ται vouchers.

Όµως, φέτος θα χρειαστεί εκτός από το πολυπόθητο voucher
να είναι έτοιµος ο γονιός να βάλει και το χέρι στην τσέπη, διότι
για πρώτη φορά µε την ΚΥΑ σας επιτρέπεται οι βρεφονηπιακοί
σταθµοί να ζητούν νοµίµως επιπλέον χρήµατα και ορίζεται ότι το
voucher θα καλύπτει µόνο τις κατ’ ελάχιστον παρεχόµενες υπη-
ρεσίες.

Ρωτώ, κυρία Υπουργέ, ποιες είναι αυτές οι κατ’ ελάχιστον πα-
ρεχόµενες υπηρεσίες. Πείτε σήµερα στους γονείς ποιες είναι οι
κατ’ ελάχιστον υπηρεσίες που θα καλύπτει το voucher.

Και βεβαίως, είναι ασύλληπτο ότι εσείς που µιλάτε για δωρεάν
προσχολική αγωγή χωρίζετε τα µωρά σε δύο κατηγορίες, αυτά
που οι γονείς τους έχουν µόνο vouchers και θα λαµβάνουν τις
κατ’ ελάχιστον παρεχόµενες υπηρεσίες και σε αυτά που οι γονείς
θα πληρώνουν επιπλέον από την τσέπη τους πέραν του voucher
και θα λαµβάνουν περισσότερες.

Το τρίτο σηµαντικό, όµως, που αποκαλύπτει η ΚΥΑ είναι ότι η
Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, παρά τις κοµπορρηµοσύ-
νες σας για επενδύσεις στο παιδί, µείωσε τον προϋπολογισµό
από πέρυσι από εκεί όπου της το έδωσε ο ΣΥΡΙΖΑ το 2019. Εµείς
ξοδέψαµε 279 εκατοµµύρια ευρώ το 2019 για vouchers. Ξέρετε
πόσα ξοδέψατε εσείς µε βάση όλα τα στοιχεία; Ξοδέψατε 259
εκατοµµύρια ευρώ, εκτός και αν δεν έχετε τα νούµερα, κυρία
Υπουργέ. Πέρυσι, 259 εκατοµµύρια ευρώ! Και βάλατε συνολικά
εκατόν πενήντα επτά χιλιάδες παιδιά σε ΚΔΑΠ και ΚΔΑΠΑΜΕΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία συ-
νάδελφε, ολοκληρώστε.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε ένα δευτερό-
λεπτο.

Την ίδια στιγµή δεν έχετε ακόµη εκδώσει την ΚΥΑ του ν.4756/
2020 για την κατ’ εξαίρεση ίδρυση και λειτουργία των ΚΔΑΠ στα

σχολεία, µη δίνοντας τη δυνατότητα σε δήµους να ιδρύσουν νέες
δοµές και αφήνοντας θολό το τοπίο για τις υφιστάµενες, για τις
παλαιές.

Επικαιροποιώ, λοιπόν, την ερώτησή µου ως εξής και τελειώνω:
Εξηγήστε µου τον λόγο που η Κυβέρνησή σας δεν βάζει φέτος
ούτε 1 ευρώ παραπάνω στα προγράµµατα βρεφονηπιακών και
ΚΔΑΠ. Πότε θα βγάλετε το πρόγραµµα για τα παιδιά των δηµο-
σίων υπαλλήλων; Μήπως όπως και πέρυσι, τον Νοέµβριο; Και
πότε θα εκδώσετε την ΚΥΑ για την κατ’ εξαίρεση στέγαση ΚΔΑΠ
σε σχολεία; Και θα τροποποιήσετε την απαράδεκτη δική σας ΚΥΑ
της 2-6-2021, ώστε να µην δηµιουργούνται ΚΔΑΠ δύο ταχυτή-
των;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-
καλώ, κυρία συνάδελφε, είχατε τα δύο λεπτά, πήγατε στα τριά-
µισι λεπτά. Σας παρακαλώ πάρα πολύ να συντοµεύουµε για
όλους.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Θα περιµένω να είστε τόσο αυστηρός µε
όλους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία Υ-
πουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρία Φωτίου, δυστυχώς, µαζί σας κάθε φορά έχω ένα πρό-
βληµα. Είναι πάρα πολλές οι ερωτήσεις που κάνετε και το θέµα
δεν είναι το πλήθος των ερωτήσεων, το θέµα είναι η απουσία
οποιασδήποτε λογικής που να συνδέει τη µία ερώτηση µε την
άλλη. Τέλος πάντων, κάθε φορά µού βάζετε αυτό το πολύ δύ-
σκολο αίνιγµα να λύσω, πώς να συνδέσω τις ερωτήσεις µεταξύ
τους. Κάνω ό,τι καλύτερο µπορώ. Ελπίζω κάπως να τα κατα-
φέρνω.

Γνωρίζετε -νοµίζω καλά- ότι σήµερα βγήκε η πρόσκληση. Η
υπουργική απόφαση για τη λειτουργία των βρεφονηπιακών σταθ-
µών έχει βγει µέρες τώρα. Σήµερα βγήκε και η πρόσκληση. Βγαί-
νει η πρόσκληση. Τι λέει η πρόσκληση; Καλεί για πρώτη φορά
και τους δικαιούχους του προγράµµατος «ΕΝΑΡΜΟΝΙΣΗ» και
τους δικαιούχους του νέου προγράµµατος. Ποιο είναι το νέο
πρόγραµµα; Αυτό το οποίο έβγαλε η Κυβέρνησή µας πέρυσι. Τι
έβγαλε η Κυβέρνησή µας πέρυσι; Το λεγόµενο «ΠΑΡΑΛΛΗΛΟ
ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ».

Τι έκανε το «ΠΑΡΑΛΛΗΛΟ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ»; Δύο πράγµατα έκα-
νε το «ΠΑΡΑΛΛΗΛΟ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ». Το πρώτο πράγµα που έκανε
το «ΠΑΡΑΛΛΗΛΟ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ» είναι ότι διόρθωνε µια πάρα
πολύ µεγάλη αδικία. Ποια είναι αυτή η πολύ µεγάλη αδικία; Ότι
ενέτασσε γυναίκες οι οποίες εργάζονταν στο δηµόσιο ως δικαι-
ούχους στο πρόγραµµα των βρεφονηπιακών σταθµών. Τι γινόταν
µέχρι και πέρυσι και ναι, όχι µόνο από τη δική σας κυβέρνηση
που ποτέ δεν το διόρθωσε; Το ίδιο πρόβληµα, η ίδια αδικία γινό-
ταν και πιο πριν, αλλά σίγουρα αυτή η αδικία για πέντε χρόνια
δεν διορθώθηκε.

Τι διορθώσαµε, λοιπόν; Ότι γυναίκες οι οποίες είχαν τα ίδια ει-
σοδηµατικά κριτήρια και εργάζονταν στο δηµόσιο -το ευρύ ή το
στενότερο δηµόσιο- δεν µπορούσαν να λάβουν κουπόνια για τα
παιδιά τους για τους βρεφονηπιακούς σταθµούς. 

Οπότε τι κάναµε; Ξαναλέω: δύο πράγµατα. Το πρώτο πράγµα
που κάναµε είναι ότι αυξήσαµε οριζόντια τα εισοδηµατικά κριτή-
ρια. Έτσι και πέρυσι, αλλά και φέτος, τα εισοδηµατικά κριτήρια
για µια οικογένεια η οποία έχει δύο παιδιά, πηγαίνουν από τις
27.000 ευρώ στις 33.000 ευρώ. Ξέρετε, όταν µια οικογένεια µπο-
ρεί να ενταχθεί στο πρόγραµµα αυτό όχι µε 27.000 ευρώ, αλλά
µε 33.000 ευρώ µεικτό οικογενειακό εισόδηµα είναι µια πολύ µε-
γάλη ανάσα για πολλές οικογένειες. Πόσες; Δεκαπέντε χιλιάδες
περισσότερες οικογένειες. Και το δεύτερο που κάναµε είναι ότι
µέσα στην ανάσα αυτήν που δώσαµε, δηλαδή της αύξησης του
οικογενειακού εισοδήµατος από 27.000 σε 33.000 ευρώ για δύο
παιδιά συν 3.000 ευρώ για κάθε παιδί που προστίθεται ως µέλος
στην οικογένεια, εντάξαµε και αυτές τις γυναίκες αορίστου ή ορι-
σµένου χρόνου που εργάζονται στο δηµόσιο. Οπότε ναι, αυτό το
κάναµε.

Σήµερα βγήκε η πρόσκληση και δεν νοµίζω ότι κάποιος συµ-
πολίτης µας έχει στο µυαλό του ποια ακριβώς θα είναι η ηµερο-
µηνία που θα κάνει την αίτηση. Αυτό που οι συµπολίτες µας
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έχουν στο µυαλό τους είναι να µπορέσουν να κάνουν την αίτηση.
Και φέτος κάνουν µία αίτηση και για τα δύο προγράµµατα και
χωρίς δικαιολογητικά. Την κάνουν την αίτηση ηλεκτρονικά και το
σύστηµα αυτοµάτως µπορεί και τραβάει τα στοιχεία τους, έτσι
ώστε να µην χρειαστεί να προσκοµίσουν άλλα δικαιολογητικά,
αλλά να µπορέσουν µε τα αυξηµένα αυτά εισοδηµατικά κριτήρια,
όπως και µε τη δυνατότητα που έχουν πλέον ως γυναίκες που
εργάζονται στο δηµόσιο, να µπορούµε να φτάσουµε τον στόχο
µας που είναι να µην µείνει κανένα παιδί εκτός βρεφονηπιακού
σταθµού. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία συ-

νάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κυρία Υφυπουργέ, ίσως δεν ξέρετε πραγ-

µατικά τι πρόγραµµα βγάλατε. Είµαι υποχρεωµένη να σας κα-
ταγγείλω ότι η νέα πρόσκληση που έβγαλε η ΕΕΤΑΑ σήµερα
αναφέρει σαφώς στον τίτλο της ότι το πρόγραµµα για τους δη-
µοσίους υπαλλήλους θα ακολουθήσει. 

Λυπάµαι πάρα πολύ που δεν ξέρετε ακριβώς τι κάνετε στο
Υπουργείο αυτό. Είναι απαράδεκτο αυτό, κυρία Υπουργέ. Πρώτη
φορά έρχεται Υπουργός εδώ µέσα να µας παραπληροφορεί ότι
έβγαλε και για τους δηµοσίους υπαλλήλους.

Αφήστε τα, λοιπόν, αυτά πια. Έχουµε βαρεθεί. Βάλατε πέρυσι
πεντέµισι χιλιάδες voucher για ανάπηρα παιδιά όταν ξέρατε ότι
οι θέσεις που είχαµε για τα ανάπηρα παιδιά ήταν µόνο τέσσερις
χιλιάδες και τα εµπαίζατε. Κάνετε αυτές τις καθυστερήσεις επί-
τηδες γιατί ξέρετε ότι τώρα χιλιάδες παιδιά θα µείνουν έξω
επειδή µειώθηκαν τα εισοδήµατα των γονέων λόγω πανδηµίας
και εσείς δεν αυξάνετε τα voucher. Τους αποθαρρύνετε τους γο-
νείς. Ακόµη και τους γονείς των ανάπηρων παιδιών, δηλαδή άνω
των δεκαεννέα για τα ΚΔΑΠΑΜΕΑ. Όπου δίνετε, ζητάτε δικα-
στική συµπαράσταση των γονιών και βέβαια νοµιµοποιείτε την
πληρωµή από γονείς πέραν του voucher που παίρνουν. Δεν µου
απαντήσατε τι εννοείτε ακριβώς «οι κατ’ ελάχιστον παρεχόµενες
υπηρεσίες θα καλύπτονται από voucher». Ακούστε µε προσε-
κτικά. Είναι η πρώτη φορά που νοµιµοποιείτε τα voucher να µην
είναι ανταλλάξιµα και να χρειάζεται πάντα ο γονιός να βάζει το
χέρι του στην τσέπη. 

Και βέβαια όσον αφορά την ΚΥΑ, θέλω να σας πω το εξής για
τη στέγαση των ΚΔΑΠ σε σχολικές αίθουσες: Πρόκειται για µια
γελοιότητα του νόµου σας. Πρώτη φορά γελοιοποιείται έτσι νο-
µοθετική διαδικασία. Ένας νόµος λέει ότι δεν θα γίνονται ΚΔΑΠ
µέσα σε σχολικές αίθουσες και ο ίδιος νόµος λέει ότι µε ΚΥΑ
µπορούµε να το αλλάξουµε. Αυτή την ΚΥΑ την περιµένουµε, δεν
τη βγάλατε ακόµη. Άρα οι δήµοι που είναι έτοιµοι αυτήν τη
στιγµή να κάνουν νέα ΚΔΑΠ, δεν µπορούν να τα κάνουν, γιατί δεν
θα προλάβουν να τα κάνουν, αφού δεν βγάλατε την ΚΥΑ.

Κάνετε όµως και ένα χειρότερο πράγµα. Βάζετε, µε την ΚΥΑ
που εκδόσατε, ΚΔΑΠ εκτός σχολικών αιθουσών. Τι κάνατε; Δη-
µιουργείτε ΚΔΑΠ δύο ταχυτήτων: αυτά που λειτουργούν εντός
σχολικών αιθουσών για έξι ώρες µετά το ολοήµερο και αυτά που
είναι εκτός σχολικών αιθουσών για οκτώ ώρες, µε αποτέλεσµα
να αλληλοκαλύπτεται το ωράριο της λειτουργίας του ολοήµε-
ρου. Αφήσατε να περάσουν επτά µήνες και δηµιουργήσατε τε-
ράστιες εντάσεις µεταξύ των δασκάλων και των εκπαιδευτών των
ΚΔΑΠ.

Εσείς µε κάθε νοµοθετική σας πρωτοβουλία αντί να λύνετε ένα
πρόβληµα δηµιουργείτε νέα. Μπορείτε να µου πείτε τι θα κάνετε
µε αυτό το πρόβληµα που σας έχω επισηµάνει; Και µη µου πείτε
κάτι άλλο πάλι. Γιατί έχετε πρόβληµα κατανόησης, πράγµατι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Κύριε Πρόεδρε, έχουν γραφτεί στα
Πρακτικά τα όσα ακούσαµε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Όλα γρά-
φονται στα Πρακτικά. 

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Γιατί για πρώτη φορά νοµίζω θα πρέ-
πει να δείξουµε εδώ πέρα την πυγµή µας. 

Δεν γίνεται άλλο ψέµα, κυρία Φωτίου! Άλλο ψέµα δεν γίνεται!

Όλοι µαζί είµαστε εδώ πέρα για τις κοινωνικές υποθέσεις, όλοι
µαζί είµαστε εδώ πέρα για την παιδική προστασία. Όλοι µαζί. Και
δεν περίµενα από κανένα κόµµα του ελληνικού Κοινοβουλίου να
είναι ενάντια στην παιδική προστασία. Δεν θα πω παραπάνω,
πραγµατικά δεν θα πω παραπάνω. Με προκαλείτε και µε τις λέ-
ξεις που χρησιµοποιήσατε και µε τη «γελοιότητα» -ακούστε λέξη
που ακούµε εδώ µέσα! Σας παρακαλώ πολύ! Όλοι έχουµε καθή-
κον να προασπίσουµε την παιδική προστασία. 

Και έρχοµαι και τα ξαναλέω. Πώς την προασπίζουµε την παι-
δική προστασία;

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Για πείτε µου.
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Βάλατε πέντε χρόνια τις γυναίκες που
δουλεύουν στο δηµόσιο να έχουν κουπόνια για τους βρεφονη-
πιακούς σταθµούς; Τις βάλατε; Όχι, δεν τις βάλατε. Αυξήσατε
τα κουπόνια;

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Τι λέει η πρόσκληση της ΕΕΤΑΑ για τους δη-
µοσίους υπαλλήλους;

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Ακούω για την αναπηρία. Είναι δυνα-
τόν να ακούω εγώ για την αναπηρία; Να ακούω εγώ, που κά-
νουµε αυτή τη δουλειά σε αυτό το Υπουργείο για την αναπηρία
και έχουµε κάνει ό,τι µπορούµε έτσι ώστε να κάνουµε και ενερ-
γητικές πολιτικές για την αναπηρία, να βγάλουµε τον προσωπικό
βοηθό, που βγάζουµε κι εντάξαµε στο Ταµείο Ανάκαµψης για την
αναπηρία; Τα ΚΔΑΠΜΕΑ πήραν 25% παραπάνω κουπόνια. Τι ση-
µαίνει ΚΔΑΠΜΕΑ; Σηµαίνει ΚΔΑΠ για άτοµα µε αναπηρία. 

Βγάλαµε ρυθµιστικό πλαίσιο; Ζητούµε την προσβασιµότητα
για αναπηρία και στα κανονικά ΚΔΑΠ; Τη ζητούµε. Το κάνατε
ποτέ; Όχι. Γιατί; Γιατί θέλατε ανθρώπους δύο ταχυτήτων, µία µε
τυπική ανάπτυξη, µία για αναπηρία. Αυτό θέλατε, κυρία Φωτίου.
Και γι’ αυτό εµείς βάλαµε την προσβασιµότητα και στα ΚΔΑΠ τυ-
πικής ανάπτυξης, για να µπορούν όλοι οι άνθρωποι ανεξαρτήτως
αναπηρίας να πηγαίνουν και στα ΚΔΑΠ τυπικής ανάπτυξης. Γι’
αυτό ακριβώς βγάλαµε και πιο εξειδικευµένο ρυθµιστικό πλαίσιο
για τα ΚΔΑΠ των ατόµων µε αναπηρία. 

Και ξέρετε τι; Ναι, µας νοιάζει και το τελευταίο ευρώ που πλη-
ρώνει και ο Έλληνας κι ο Ευρωπαίος φορολογούµενος. Γι’ αυτό
βγάλαµε επιτόπου να µπορεί να γίνεται έλεγχος και να υπάρχει
παρουσιολόγιο ηλεκτρονικό και επί τόπου.

όµως, θα συνεχίσω κάνοντας κι εγώ την ίδια κατάχρηση του
χρόνου µου, αφού κάνατε και εσείς ακριβώς το ίδιο πράγµα. 

Λέτε ότι δεν βγήκε σήµερα και η πρόσκληση για τους δηµοσί-
ους υπαλλήλους. Ποιος σας ενηµερώνει, κυρία Φωτίου; Την προ-
δηµοσίευση της πρόσκλησης για τους δηµοσίους υπαλλήλους
δεν την είδατε; Το ότι οι άνθρωποι µε πολύ υψηλότερα εισοδη-
µατικά κριτήρια, από 27.000 ευρώ στις 33.000 ευρώ, µπορούν να
κάνουν σήµερα αίτηση, αυτό δεν το έχετε δει; Κακώς δεν το
έχετε δει. Κι αν δεν το έχετε δει, µην έρχεστε εδώ µε λανθασµένα
στοιχεία. Τουλάχιστον ελάτε εδώ χωρίς τα στοιχεία αυτά, γιατί
λανθασµένα στοιχεία και ελληνικό Κοινοβούλιο δεν πρέπει να πη-
γαίνουν µαζί.

Μέσα στα στοιχεία για το τι κάναµε για τα ΚΔΑΠ και τι αλλά-
ξαµε έχετε δει, κυρία Φωτίου, ότι σε αυτήν την υπουργική από-
φαση, την οποία χαρακτηρίζετε µε τόσους τρόπους -ούτε καν θα
αναφερθώ ξανά µέσα στο Κοινοβούλιο αυτό, γιατί είναι ιερό το
Κοινοβούλιο-, έχετε δει ότι αλλάξαµε τα ηλικιακά όρια έτσι ώστε
οποιοσδήποτε έχει παιδί µε αναπηρία να µπορεί να το στέλνει σε
ΚΔΑΠΜΕΑ; Δεν είναι πια το όριο της ανηλικότητας που είχατε
εσείς, που παρατύπως είχατε εσείς, γιατί δεν είχατε ούτε πρω-
τογενές ούτε δευτερογενές ρυθµιστικό πλαίσιο γι’ αυτό.

Μου λέτε και µου λέτε τελείως συντεχνιακά, κυρία Φωτίου -τε-
λείως συντεχνιακά, γιατί δύο χρόνια µετά κάτι πια και εµείς γνω-
ρίζουµε- για τον δήθεν ανταγωνισµό που υπάρχει µεταξύ ολο-
ήµερων σχολείων και ΚΔΑΠ. Εγώ και τα στελέχη µου και η οµάδα
µου αυτό δεν το καταλαβαίνουµε. Είκοσι χρόνια υπάρχουν τα
ολοήµερα σχολεία, είκοσι χρόνια υπάρχουν και τα ΚΔΑΠ. Λει-
τουργούν παρόµοιες ώρες. Υπήρχε ποτέ ανταγωνισµός µεταξύ
των δύο;

Τι προτείνετε; Στα εκατόν ογδόντα δηµοτικά ΚΔΑΠ, τα οποία
σήµερα στεγάζονται σε δικά τους κτήρια, προτείνετε τα εξής,
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εσείς αυτό προτείνετε: να καταργηθεί αυτόµατα η πρώτη βάρδια
και να µειωθούν στο µισό τα παιδιά που µπορούν να φιλοξενη-
θούν.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Είπα εγώ τέτοιο πράγµα και δεν το ξέρω;
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ναι, εσείς, κυρία Φωτίου. Ξέρετε για
ποιο λόγο το προτείνετε εσείς; Γιατί αυτό που λέτε στην ερώτησή
σας -και δώστε µου δύο λεπτά να το βρω- και αυτό που ζητάτε
είναι να µειωθεί στο µισό η πρώτη βάρδια. Τι απορρέει από αυτόν
τον καθαρά συντεχνιακό σκοπό; Απορρέει το εξής: να καταργη-
θεί αυτόµατα η πρώτη βάρδια και να µειωθούν στο µισό τα παιδιά
που µπορούν να φιλοξενηθούν στην πρώτη βάρδια, άρα περίπου
χίλιοι εργαζόµενοι που αυτή τη στιγµή είναι πλήρους απασχόλη-
σης θα δουν το ωράριό τους να µειώνεται στην τετραετία.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Εγώ λέω τέτοια πράγµατα, κύριε Πρόεδρε;
Πού τα είδε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-
καλώ, κυρία Φωτίου! 

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Θα τεθεί σε κίνδυνο η οικονοµική βιω-
σιµότητα των κέντρων δηµιουργικής απασχόλησης, τα οποία θα
αδυνατούν λόγω της υπολειτουργίας τους να καλύπτουν τα
έξοδά τους.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Έχετε βάλει για τους δηµοσίους υπαλλή-
λους;

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Λοιπόν, κυρία Φωτίου, ξαναδιαβάστε
αυτά που καταθέσατε, ακούστε ξανά αυτά που είπατε και θα εί-
µαστε εδώ πέρα να τα συζητήσουµε ξανά.

Σας ευχαριστώ.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Όµως, ποτέ µου δεν είπα τέτοια πράγµατα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε, κυρία Υφυπουργέ.
Κυρία Φωτίου, εσείς ήσασταν Υπουργός. Η διαδικασία είναι

συγκεκριµένη. Μιλάει ο Υπουργός…
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Μα, δεν είπα τέτοια ψέµατα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία Φω-

τίου, δεν ξέρω ποιος λέει ψέµατα. Το ψέµα είναι ένα µεγάλο θέµα
ποιος το λέει. Αυτό δεν θα το κρίνω. Εγώ δεν θα κρίνω αυτό, αν
λέτε εσείς ψέµατα ή αν ξέρετε από ψέµατα.

Εµένα αυτό που µε ενδιαφέρει είναι ότι πρέπει να τηρηθεί η
διαδικασία. Μιλάει ο Βουλευτής, απαντάει ο Υπουργός. Εγώ δεν
κρίνω ούτε τον Βουλευτή ούτε τον Υπουργό.

Σας παρακαλώ πάρα πολύ, κυρία Φωτίου, να συµπεριφέρεστε
µε τέτοιο τρόπο που αναλογεί στην Αίθουσα. Σας παρακαλώ
πολύ. Τίποτα άλλο.

Προχωρούµε στη συζήτηση της δεύτερης µε αριθµό 930/5-7-
2021 επίκαιρης ερώτησης πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β1’ Βό-
ρειου Τοµέα Αθηνών του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ανδρέα Λο-
βέρδου προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής,
µε θέµα: «Διαλεύκανση της δολοφονίας του Σήφη Βαλυράκη»,
καθώς και της δεύτερης µε αριθµό 941/12-7-2021 επίκαιρης ερώ-
τησης δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος
Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Ναυτιλίας
και Νησιωτικής Πολιτικής, µε θέµα: «Παραµένει αδήριτη η
ανάγκη για την πλήρη και σε εύλογο χρόνο διαλεύκανση του θα-
νάτου του Σήφη Βαλυράκη».

Οι ερωτήσεις αναφέρονται στο ίδιο θέµα. Θα συζητηθούν ταυ-
τόχρονα, χωρίς να επηρεάζονται τα δικαιώµατα των πολιτών ως
προς τον χρόνο οµιλίας τους, σε εφαρµογή της διάταξης της πα-
ραγράφου 4 του άρθρου 131 του Κανονισµού της Βουλής.

Παρακαλώ, κύριε Λοβέρδο, έχετε το λόγο για δύο λεπτά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πλακιωτάκη, Υπουργέ Εµπορικής Ναυτιλίας και άλλων

θεµάτων, σε οποιαδήποτε σύγχρονη χώρα, µε θεσµούς διοίκη-
σης και δικαιοσύνης που λειτουργούν κανονικά, δεν θα ήταν λο-
γικό -και νοητό, θα έλεγα- η Αντιπολίτευση να ελέγχει την Κυβέρ-
νηση για ένα παρόµοιο θέµα.

Όµως, µε δύο διευκρινίσεις που θα δώσω ευθύς εξαρχής θα
καταλάβει ο οποιοσδήποτε απορών πολίτης που παρακολουθεί
τη διαδικασία, γιατί σήµερα ο συνάδελφός µου, ο Βασίλης Κεγ-

κέρογλου και εγώ είµαστε εδώ, απευθυνόµενοι σε σας για ένα
ζήτηµα ανθρώπινης ζωής που χάθηκε.

Η πρώτη διευκρίνιση που δεν γίνεται για να την ακούσετε
εσείς, αλλά για να την ακούσουν οι πολίτες που µας παρακολου-
θούν, είναι ότι για τις προκαταρκτικές εξετάσεις για συµβάντα
µε ποινικό περιεχόµενο που έχουν γίνει σε περιοχή θάλασσας
ευθύνη έχει το Λιµενικό Σώµα και φυσικά, εσείς εποπτεύετε το
Σώµα αυτό. Γι’ αυτό, λοιπόν, η Αντιπολίτευση ελέγχει την Κυβέρ-
νηση σήµερα.

Το δεύτερο έχει να κάνει µε ηµεροµηνίες, κύριε Υπουργέ. Στις
24 Ιανουαρίου του 2021, ο αγαπηµένος µας συνάδελφος, φίλος
και σύντροφος Ιωσήφ (Σήφης) Βαλυράκης φεύγει απ’ αυτόν τον
µάταιο κόσµο. Στις 16 Απριλίου του τρέχοντος έτους, εµφανίζε-
ται ο πρώτος µάρτυρας, ο οποίος καταθέτει αυτά που είδε και
που δεν οδηγούν στην εκδοχή του ατυχήµατος, αλλά της ανθρω-
ποκτονίας εκ προθέσεως ή εξ αµελείας. Και τρίτον, µόλις στις 12
τρέχοντος µηνός του σωτηρίου έτους 2021, καλούνται ως ύπο-
πτοι να καταθέσουν ανωµοτί δύο άνθρωποι, οι οποίοι έχουν ήδη
κατονοµαστεί και υποδειχτεί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δηλαδή, από τις 24 Ιανουαρίου, ενώ υπάρχουν δύο καταθέσεις
-θα πω γι’ αυτές στη δευτερολογία µου- που δείχνουν ενδεχό-
µενη ανθρωποκτονία -εγώ θα έλεγα µε τα στοιχεία και την εµπει-
ρία που διαθέτω ότι δείχνουν ανθρωποκτονία- απαντάει το ερευ-
νούν κράτος διά των υπηρεσιών του, που εσείς εποπτεύεται, στις
12 Ιουλίου του 2021, δηλαδή πολλούς µήνες µετά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Το ερώτηµά µου είναι, κύριε Υπουργέ, είναι το εξής: Επο-

πτεύοντας εσείς αυτές τις υπηρεσίες, διαπιστώνετε ότι καλά πή-
γαµε ή ότι κάτι δεν πήγε καλά και εσείς, έχοντας την ευθύνη, το
υπογραµµίζετε, το δείχνετε και παίρνετε µέτρα; Αν όλα πήγαν
καλά, θα κληθείτε να απαντήσετε και σε µια σειρά στοιχείων που
και εγώ και ο συνάδελφός µου θα καταθέσουµε στις επόµενες
παρεµβάσεις µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Περιµένουµε να σας ακούσουµε,
κύριε Πλακιωτάκη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Κεγ-
κέρογλου, έχετε τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, η πλήρης διαλεύκανση των συνθηκών του θα-

νάτου του Σήφη Βαλυράκη είναι για µας, όπως είναι κατανοητό,
ιδιαίτερης σηµασίας, αλλά και για όλους τους πολίτες. Έχουµε
σηµαντικές ενδείξεις ότι πρόκειται για αποτέλεσµα, όχι ενός
απλού ατυχήµατος, αλλά εγκληµατικής ενέργειας. Πρέπει να πω
ότι από τις πρώτες µέρες του θανάτου του, µετά τις 24 Ιανουα-
ρίου, όταν εµείς ζητήσαµε την άµεση διαλεύκανση της υπόθε-
σης, δεσµευτήκατε, συµφωνήσατε µαζί µας και είπατε ότι θα
πράξετε τα ανάλογα προκειµένου να διαλευκανθεί πλήρως η
υπόθεση. 

Ωστόσο, η προανάκριση από το Λιµενικό Σώµα, το οποίο επο-
πτεύετε, καρκινοβάτησε και πελαγοδρόµησε, µε ύποπτο και απα-
ράδεκτο τρόπο. Από την αρχή κάποιοι ήθελαν να δηµιουργήσουν
την εικόνα ότι πρόκειται περί ατυχήµατος. Το χαρακτήρισαν και
«ατύχηµα», προφανώς για να κλείσουν τον φάκελο. Ο συνήθης
χαρακτηρισµός είναι «συµβάν». Από πού προκύπτει το ατύχηµα;
Δύο µάρτυρες, όπως ήδη ειπώθηκε, διέψευσαν κατηγορηµατικά,
δείχνοντας στην κατεύθυνση συγκεκριµένων ψαράδων, οι οποίοι
φέρεται την κρίσιµη µέρα να λογοµάχησαν και εντέλει να χτύπη-
σαν θανάσιµα τον Σήφη Βαλυράκη. 

Έχουµε καταθέσει στο Υπουργείο Δικαιοσύνης το πλήρες υπό-
µνηµα της οικογένειας του εκλιπόντος µε όλα τα στοιχεία. Θα το
καταθέσουµε και σε εσάς για τη γνώση σας. Υπάρχουν δύο εκ-
θέσεις µέσα στη δικογραφία, τόσο του ιατροδικαστή κ. Νικολάου
Καλογριά όσο και της έγκριτης καθηγήτριας κ. Χαράς Σπηλιο-
πούλου, που µιλούν για χτυπήµατα τα οποία δεν µπορεί να οφεί-
λονται στην προπέλα ή σε άλλο σηµείο του σκάφους. Η οικο-
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γένεια του θύµατος και ο δικηγόρος κ. Φωτάκης ευθέως έχουν
κάνει λόγο για προσπάθεια κουκουλώµατος. Σας έχουν ζητήσει
και προσωπικά την παρέµβαση. 

Έχει ήδη κατατεθεί µηνυτήρια αναφορά για παράβαση καθή-
κοντος του λιµενικού σώµατος για σοβαρές ολιγωρίες και παρα-
λείψεις. Δεν ξέρω εάν η µετακίνηση του λιµενοφύλακα στην Κύµη
είναι παραδοχή και αποδοχή του παραπάνω ισχυρισµού. Όµως,
επισηµαίνω, πρώτον, ότι δεν ελέγχθηκε πειθαρχικά ο συγκεκρι-
µένος λιµενικός, δεύτερον το βιντεοληπτικό υλικό από τα γύρω
µαγαζιά δεν έχει ζητηθεί, η µετακίνηση του σκάφους, που είναι
πειστήριο, έγινε χωρίς προφύλαξη και χωρίς διαφύλαξη των
τυχόν στοιχείων, άλλαξε ο µεσεγγυούχος χωρίς ενηµέρωση -
πάρα πολύ σηµαντικό αυτό- και καταγγέλθηκαν παρεµβάσεις
στην έρευνα, που δεν έχουν σταµατήσει έως σήµερα, ακόµη και
µε άσκηση πίεσης προς ορισµένους κρίσιµους µάρτυρες για το
περιεχόµενο των καταθέσεών τους. 

Μετά τη συζήτηση της επίκαιρης ερώτησής µας στις 28 Ιου-
νίου µε τον Υπουργό Δικαιοσύνης ως συνέχεια µιας γραπτής
ερώτησης, µε την οποία ζητήσαµε να διαβιβαστούν όλα τα στοι-
χεία στη δικαιοσύνη και στον αρµόδιο εισαγγελέα, ο εισαγγελέας
Χαλκίδας, όπως είπε ο κύριος συνάδελφος, έδωσε νέα παραγ-
γελία να κληθούν οι δύο που κατονοµάστηκαν ως ύποπτοι προ-
κειµένου να καταθέσουν ανωµοτί και βεβαίως δόθηκε εντολή να
δοθεί επιτέλους η δικογραφία στην οικογένεια και τους συνηγό-
ρους της. Πολύ αργά όµως.

Για τους λόγους αυτούς σας ρωτάµε, κύριε Υπουργέ, εάν
έχετε πρόθεση να ελέγξετε όλα όσα έχουν συµβεί µέχρι τώρα
µε τις ανάλογες διαδικασίες, να φροντίσετε να ακολουθούνται
οι ανάλογες διαδικασίες από τα πειθαρχικά όργανα και ποιες
είναι οι ενέργειες από εδώ και πέρα ούτως ώστε να συµβάλλει
το Λιµενικό µε τις διαδικασίες που προβλέπονται στην υλοποίηση
της παραγγελίας του εισαγγελέα;

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα αίτηση - υπόµνηµα,
η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υ-
πουργέ, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής): Δύο λεπτά θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε.

Ευχαριστώ κατ’ αρχάς τους δύο συναδέλφους για την ερώ-
τηση τους. Το ενδιαφέρον για τη διαλεύκανση της υπόθεσης του
Σήφη Βαλυράκη είναι κοινό, ήταν ένας πολιτικός ο οποίος προ-
σέφερε πολλά.

Από την πρώτη στιγµή οι διαδικασίες έγιναν ακριβώς όπως
έπρεπε υπό την επίβλεψη πάντα του αρµόδιου εισαγγελέα. Η δι-
καιοσύνη ακολουθεί τους δικούς του κανόνες, διότι οφείλει να
είναι τα πορίσµατα της ακριβή, αντικειµενικά, δίκαια. Αυτό συµ-
βαίνει και στην περίπτωση της εξιχνίασης της υπόθεσης του
Σήφη Βαλυράκη. Έχω πλήρη εµπιστοσύνη στα στελέχη του Λι-
µενικού Σώµατος. Άλλωστε ως προανακριτικοί υπάλληλοι τελούν
πάντοτε υπό τις εντολές και οδηγίες του αρµόδιου εισαγγελέα,
όπως έχω πλήρη εµπιστοσύνη και στην ελληνική δικαιοσύνη,
όπως είµαι βέβαιος ότι έχετε και εσείς, κύριοι συνάδελφοι.

Γι’ αυτό, λοιπόν, χρειάζεται να ολοκληρωθεί η διαδικασία. Δεν
είναι µία απλή υπόθεση. Η δικαιοσύνη βαδίζει και συγκροτηµένα,
αλλά και συστηµατικά µε τον τρόπο που πρέπει. Επειδή θέσατε
ένα ζήτηµα πιθανών ολιγωριών ή παραλείψεων από πλευράς των
στελεχών του Λιµενικού Σώµατος Ελληνικής Ακτοφυλακής πράγ-
µατι έχει γίνει καταγγελία από την οικογένεια, η οποία µε την 14-
5-2021 εξώδικη διαµαρτυρία και πειθαρχική αναφορά έχει
διαβιβαστεί στην Εισαγγελία Ναυτοδικείου Πειραιά και περιµέ-
νουµε το αποτέλεσµα της. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει πάλι ο κ. Λοβέρδος και µετά ο κ. Κεγκέρογλου. Θα σας πα-
ρακαλούσα πάρα πολύ να είστε εντός του χρόνου, γιατί υπάρ-
χουν συνάδελφοι πριν και µετά από εσάς οι οποίοι έχουν ζητήσει
µε αυστηρότητα να τηρηθεί ο χρόνος

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Έχετε αλλάξει τακτική, γιατί µιλάγαµε
µε µεγαλύτερη άνεση επί δύο χρόνια;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν ξέρω

τι κάνατε πριν δύο χρόνια. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν έχω τύχει εσάς, αλλά αυτό το

πράγµα που κάνετε στα δύο λεπτά να µας λέτε να ολοκληρώ-
σουµε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ήσασταν
στα τριάµισι λεπτά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Στο τέλος, επέµεινα. Δικό σας θέµα
είναι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Όχι, δεν
είναι δικό µας θέµα, είναι θέµα του Κανονισµού.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Συντονιστείτε, γιατί είστε ο µόνος ο
οποίος…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Είναι θέµα
του Κανονισµού. Ήσασταν Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος τρία
χρόνια, δεν µπορεί να µην γνωρίζετε ότι ήταν για δύο λεπτά;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σωστά, δεν το αµφισβητώ. Αλλά όλοι
οι άλλοι συνάδελφοί σας είναι περισσότερο ανεκτικοί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ήσασταν
άτυχος που πέσατε σε εµένα σήµερα.

Παρακαλώ, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μόνο που τώρα θα µου επιτρέψετε να

ολοκληρώσω, γιατί το θέµα είναι σοβαρό και αφορά έναν Έλ-
ληνα πολίτη, τον οποίο τον σέβεστε και εσείς όσο τον σέβοµαι
και εγώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε τον
λόγο για τρία λεπτά, όπως είχατε και τριάµισι στην πρωτολογία
σας.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα προσπαθήσω να είµαι αναλυτικό-
τερος αυτήν τη φορά και, κύριε Πρόεδρε, φαντάζοµαι ότι θα µου
το επιτρέψετε. Ακούστε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα σας το
επιτρέψω εντός του χρόνου σας.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Και µε µια επιείκεια, θα σας το ζη-
τήσω.

Κύριε Υπουργέ, η ερώτηση που σας απευθύνθηκε ήταν πολύ
διεισδυτική και αναλύθηκε επαρκώς. Η απάντησή σας ήταν απάν-
τηση για να ξεφύγουµε από το θέµα. Όλα πάνε καλά, έχουµε
απόλυτη εµπιστοσύνη στα πάντα, στους πάντες, σε όλους τους
θεσµούς δικαιοσύνης και διοίκησης, ας αλλάξουµε πλευρό λοι-
πόν και ας κοιµόµαστε ήσυχοι.

Κακώς οµιλείτε µε τον τρόπο που οµιλείτε και θα γίνω συγκε-
κριµένος επαναλαµβάνοντας ότι το συµβάν έγινε τον Ιανουάριο
του 2021. Η πρώτη επίσηµη κατάθεση στο Τµήµα Ανθρωποκτο-
νιών της Ελληνικής Αστυνοµίας έγινε τον Απρίλιο του 2021, αφού
έχει προηγηθεί άλλος µάρτυρας που βεβαιώνει τα ίδια τις ίδιες
µέρες του συµβάντος. Και οι κλήσεις κατά το άρθρο 31 του Κώ-
δικα Ποινικής Δικονοµίας δύο υπόπτων να καταθέσουν εξηγήσεις
γίνονται τώρα τον Ιούλιο.

Όλα πάνε, λοιπόν, πάρα-πάρα πολύ καλά, ενώ µεσολάβησαν
χίλιες δύο ενέργειες της Μίνας Βαλυράκη, των παιδιών τους και
φυσικά των δικηγόρων τους στον εισαγγελέα του Αρείου Πάγου,
σε αντιεισαγγελέα του Αρείου Πάγου, µε µηνύσεις που κατέθε-
σαν, µε διαβήµατα που έκαναν και στον Υπουργό Δικαιοσύνης
και σε εσάς προσωπικά. Επτά µήνες και «όλα πάνε καλά» και ας
αλλάξουµε πλευρό, γιατί όλα πάνε τόσο καλά που µπορούµε να
κοιµηθούµε ήσυχοι. 

Σπάνια καταθέτω στη Βουλή έγγραφα. Σπανιότατα. Ας το κάνω
µια φορά σήµερα. 

Στις 29 Μαρτίου του 2021 η καθηγήτρια της Ιατροδικαστικής
και Τοξικολογίας κ. Σπηλιοπούλου κατέθεσε µία πολυσέλιδη έ-
ρευνα ιατροδικαστικού περιεχοµένου. Είναι αυτή. Είναι αυτή,
κύριε Πλακιωτάκη. Θα καταθέσω, όχι όλο το συµπέρασµά της,
µα τέσσερις καίριες σελίδες. Την πρώτη, που αναφέρεται στην
ταυτότητά της, και τη σελίδα έξι, στην οποία γράφει τα εξής.

Κύριε Πρόεδρε, θα το διαβάσω ή θα µε διακόψετε; Αφού το
διαβάσω, θέλω να συµπεράνω και κάτι. Αν κρίνετε ότι δεν πρέπει
να το κάνω, ας µείνει στα Πρακτικά της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο χρό-
νος…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ο χρόνος δεν θα µου το επιτρέψει, γι’
αυτό σας ζητώ, µε την άδειά σας, να κάνω αυτή την ανάγνωση
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εκτός ορίου. Είχα λόγο που έκανα την προηγούµενη εισαγωγή.
Αν µπορείτε, να µου δώσετε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Γιατί µε
φέρνετε σε δύσκολη θέση; Εδώ η κ. Φωτίου πριν από λίγο…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σας φέρνω, γιατί έχουµε πάρα πολύ
δύσκολο θέµα. Χάθηκε άνθρωπος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τι σηµαίνει
αυτό;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σας το ζήτησα. Πείτε µου «όχι». 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εγώ τι να

σας πω; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Πείτε µου «όχι» ή «ναι».
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε τον

χρόνο σας.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ο χρόνος µου τελείωσε, κύριε Πρό-

εδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Και εγώ τι

να κάνω; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μισό λεπτό διανύθηκε για τη συζή-

τησή µας.
Μπορώ να διαβάσω κάτι, κύριε Υπουργέ; 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-

τικής Πολιτικής): …(δεν ακούστηκε). 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ρωτάτε

εµένα; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ρωτώ εσάς. Ο Υπουργός δεν έχει αν-

τίρρηση. Θέλω να το ακούσει ο κόσµος. Αφήστε µε να το κάνω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Πηγαίνετε

και πείτε το κάπου αλλού, αν πιστεύετε ότι…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: «Από το σχήµα λέει…» -Εννοεί αυτό

το σχήµα, κύριε Πρόεδρε και κύριε Υπουργέ. Δεν το διαβάζω
όλο, γιατί δεν µου το επιτρέπει ο κύριος Πρόεδρος- «…φαίνεται
χαρακτηριστικά ότι το άτοµο έχει δεχτεί πλήξη σε διάφορες πε-
ριοχές του σώµατος από δεξιά και αριστερά στο πρόσωπο, από
αριστερά στον τράχηλο, καθώς και στη ραχιαία επιφάνεια του
σώµατος, αριστερό αγκώνα. Τα δύο τραύµατα στην παλαµιαία
επιφάνεια του αριστερού αντίχειρα και του αριστερού δείκτη
έχουν προκληθεί από κοφτερό όργανο και φαίνεται ότι έχουν
προκληθεί στην προσπάθεια σύλληψης κάποιου θλώντος - τέ-
µνοντος οργάνου µε τα χέρια. Τέλος, η κεφαλή κατά τη βρεγµα-
τική χώρα έχει δεχτεί πλήξη ή έχει προσκρούσει σε ανένδοτη
επιφάνεια». Τελευταία φράση: «Αν δεχτούµε ότι δύο από τις κα-
κώσεις του προσώπου έχουν προκληθεί από προπέλα σκάφους,
τότε αποµένει να βρεθούν τα λοιπά όργανα µε τα οποία έχουν
προκληθεί οι λοιπές κακώσεις. Σε περίπτωση που προκύψουν εν-
δείξεις των οργάνων αυτών, θα γίνει συµπληρωµατική έκθεση µε
τη σχετική αξιολόγηση». Το καταθέτω. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Λοβέρδος καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε. Έχετε φτάσει τα τεσσεράµισι λεπτά. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κλείνω µε την εξής φράση. Όταν αυτό
σας κατατίθεται -στις αρχές τις οποίες εποπτεύετε- στις 29 Μαρ-
τίου, όταν έχει προϋπάρξει ένας µάρτυρας απέναντι στον οποίον
ακολουθούν παρελκυστική τακτική τα όργανα του Λιµενικού,
όταν έρχεται ο επόµενος µάρτυρας, πρώτα στην κ. Νικολούλη
και µετά στο Τµήµα Ανθρωποκτονιών, που το είδε -δύο αυτόπτες
µάρτυρες που το είδαν- και λένε ότι κάποιος τον χτύπησε, είναι
λειτουργόν δηµόσιο δικαιοσύνη και πάνω απ’ όλα διοίκηση το να
λέτε ότι «όλα πάνε καλά» και ακόµα να µην έχει ασκηθεί ποινική
δίωξη; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε πάει
στα πέντε λεπτά. Ευχαριστούµε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Με ευθύνες της υπηρεσίας σας -δεν
λέω ονόµατα, παρ’ ότι είναι παγκοίνως γνωστά- πρέπει να πάρετε
τα µέτρα σας τώρα. Εποπτεύετε ενδεχοµένως κύκλωµα που τα
κάνει όλα αυτά για άλλους λόγους, κύριε Υπουργέ, σε βάρος

ενός τιµηµένου ανθρώπου, της οικογένειάς του, της γυναίκας,
των παιδιών του, που δεν βλέπουν µε ενθουσιασµό και µε συγκί-
νηση απέναντι σε µία τέτοια προσφορά να αντιδράτε µε αυτόν
ακριβώς τον τρόπο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας ευχα-
ριστώ πάρα πολύ. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: …(δεν ακούστηκε). 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Η κ. Φω-

τίου µε καταγγέλλει από κάτω για τον χρόνο που πήρατε. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Το διεκδίκησα και το πέτυχα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Όχι, δεν

το διεκδικήσατε. Ο τρόπος ήταν λάθος…
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Δεν κατήγγειλα κανέναν. Ζητάω από την

Έδρα µια «συγγνώµη» σε εµένα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Λο-

βέρδος έκανε κάτι που πίστεψε ότι µπορεί να το κερδίσει. Δεν
είναι λόγος τώρα, γιατί θα παρεξηγηθούµε γενικώς. Είµαστε σε
άλλες διαδικασίες τώρα και θα παρεξηγηθούµε. Δεν µπαίνω σε
αυτή τη διαδικασία. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε…(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα σας το

πούµε κάποια άλλη στιγµή. Σας παρακαλώ. Δεν θέλω τώρα. Εί-
µαστε από το ίδιο κόµµα, δεν χρειάζεται να γίνουµε από δυο χω-
ριά χωριάτες. Δεν υπάρχει λόγος. Σας παρακαλώ.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Με προσβάλλατε ως πρώην Υπουργό. Αυτά
κύριε Πρόεδρε, να τα αφήσετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-
καλώ, κυρία Φωτίου. Σας καταλαβαίνω. Θέλω να σας πω ότι
έχετε απόλυτο δίκιο και λυπάµαι πάρα πολύ. Σας το λέω ευθέως
ότι έχετε δίκιο! Σε αυτό που είπατε για τον χρόνο σας λέω ότι
έχετε ευθέως δίκιο. Σας λέω όµως ότι είναι µια ειδική περίπτωση
και δεν θέλω να πάµε σε άλλα θέµατα τώρα. Δεν υπάρχει λόγος.

Τον λόγο έχει ο κ. Κεγκέρογλου.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ αντιλαµβανόµαστε φυσικά και τη µυστικότητα
αλλά και την ανεξαρτησία της προανάκρισης ως σταδίου της ποι-
νικής προδικασίας. Το κράτος δικαίου περιγράφει και επιβάλλει
τις διαδικασίες που πρέπει να ακολουθηθούν και τους κανόνες
που τους διέπουν. 

Ωστόσο κύριε Υπουργέ, έχετε την αρµοδιότητα του πειθαρχι-
κού ελέγχου του Λιµενικού Σώµατος και της τήρησης της διαδι-
κασίας. Αυτό το οποίο δεν µας είπατε είναι για όλα αυτά που δεν
έγιναν αλλά και αυτά που έγιναν µε τον τρόπο που έγιναν, εάν
εσείς έχετε φροντίσει για να κινηθεί η πειθαρχική διαδικασία σε
όλα, όχι µόνο µετά από την καταγγελία της κ. Παπαθεοδώρου -
Βαλυράκη και της οικογένειας όλης ή µετά και τις δικές µας πα-
ραινέσεις και πολιτικές πιέσεις. 

Είναι γεγονός ότι ο εισαγγελέας Χαλκίδας έδωσε νέα παραγ-
γελία για τους δύο που κατονοµάστηκαν να κληθούν ως ύποπτοι.
Αυτό γιατί δεν έγινε στην πρώτη φάση; Αυτό που είδαµε ουσια-
στικά να εµποδίζονται οι µάρτυρες να καταθέσουν και να αναγ-
κάζονται να καταφύγουν στο ανθρωποκτονιών της ΕΛΑΣ για να
καταθέσουν, ήταν ένα θέµα µε σκιά µεγάλη που δεν τιµά το Λι-
µενικό, τη συγκεκριµένη υπηρεσία. 

Αυτό λοιπόν το οποίο σας ζητούµε είναι έχοντας σήµερα όλη
τη γνώση όλων αυτών που έχουν συµβεί και όσων δεν έχουν συµ-
βεί, εάν σε συνεργασία βεβαίως µε τα αρµόδια όργανα φροντί-
ζετε για την πλήρη διαλεύκανση όλων των πτυχών της υπόθεσης,
ο πειθαρχικός έλεγχος αλλά και η τήρηση της νέας παραγγελίας,
µε τρόπο που δεν θα αφήνει κανένα περιθώριο για παρερµη-
νείες.

Φυσικά και έχουµε εµπιστοσύνη όλοι στους θεσµούς, αλλά
όταν λειτουργούν. Όταν δεν λειτουργούν, υπάρχουν πάλι οι δια-
δικασίες οι θεσµικές που προβλέπονται προκειµένου να αποτρέ-
πονται και οι παρεκτροπές και τα κενά και οι παραλείψεις. Θα
φανεί από το αποτέλεσµα, κύριε Υπουργέ. Εµείς είχαµε χαρεί
τον Γενάρη όταν είχατε δεσµευτεί όπως και σήµερα µε την αρ-
χική σας τοποθέτηση. Μόνο που αυτή η τοποθέτησή σας και η
δήλωσή σας πρέπει να συνάδει και να φανεί στην πράξη µε ενέρ-
γειες και έργα.

Ευχαριστώ.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-

τικής Πολιτικής): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω για µια ακόµα φορά να εκφράσω την εµπιστοσύνη µου

και στην ελληνική δικαιοσύνη αλλά και στα στελέχη του Λιµενικού
Σώµατος - Ελληνικής Ακτοφυλακής που διενήργησαν την προ-
ανάκριση και εύχοµαι σύντοµα να έχουµε οριστικές απαντήσεις. 

Είπατε ότι υπάρχει καθυστέρηση. Δεν υπάρχει καθυστέρηση.
Είναι ο χρόνος που απαιτείται από την προανακριτική διαδικασία
αλλά και τις δικαστικές αρχές προκειµένου να ολοκληρώσουν το
έργο τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχίζου-
µε µε την τρίτη µε αριθµό 937/10-7-2021 επίκαιρη ερώτηση πρώ-
του κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του Μέ-
ΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Τουρισµού,
µε θέµα: «Ναυάγιο Ζακύνθου, διαρκής καταπάτηση του δηµό-
σιου συµφέροντος».

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι η δεύτερη ερώτηση που κάνω για το ευ-

ρύτερο ζήτηµα. Η πρώτη µου ερώτηση ήταν προς τον κ. Γεωρ-
γιάδη, ο οποίος όταν του παρουσιάσαµε πλέον τα στοιχεία από
το Πληµµελειοδικείο Αθηνών που τεκµηριώνουν τις ποινικές ευ-
θύνες στην εταιρεία που είχε αγοράσει -υποτίθεται- ως εµίρης
του Κατάρ το 14% του νησιού της Ζακύνθου, είπε από αυτή τη
θέση που κάθεστε ότι δεν µε ενδιαφέρει, δεν ασχολούµαι µε την
υπόθεση, ας κάνουν ό,τι νοµίζουν οι Ζακυνθινοί, αν θέλουν να
τρώνε βελανίδια και δεν θέλουν τους επενδυτές, ας τρώνε βελα-
νίδια. 

Έρχοµαι σε εσάς τώρα, γιατί είχατε ζητήσει ως Βουλευτής
τότε ανεξάρτητος να προχωρήσει αυτή η επένδυση, που αν δεν
υλοποιηθεί, όπως είπε κ. Γεωργιάδης, οι Ζακυνθινοί θα τρώνε βε-
λανίδια, της εξαγοράς δηλαδή του 14% του νησιού. Και θέλω να
µας πείτε αν συνεχίζετε µετά τις αποκαλύψεις να συµφωνείτε µε
αυτή την ερώτησή σας τότε. 

Αλλά τώρα έρχεστε και φέρνετε τη «Ναυάγιο Α.Ε.».. Έχετε επι-
λέξει απ’ όλες τις περιοχές της Ελλάδας την ίδια περιοχή -αυτή
τη φορά την παραλία «Ναυάγιο»- κάνοντας µια ιδιωτική εταιρεία
του δηµοσίου που µπορεί να λειτουργεί, να νοµιµοποιεί κτίσµα
κατ’ εξαίρεση του αιγιαλού, να επεκτείνεται απαλλοτριώνοντας
τις γύρω περιοχές χωρίς όριο, χωρίς να έχετε ορίσει όριο, να
µπορεί να κάνει ειδική πολεοδοµική ρύθµιση και ειδικό πολεοδο-
µικό στον αιγιαλό -για να χτίσει τι;- να µπορεί να κάνει ΣΔΙΤ και
άρα να χάνει στην ουσία τη διαχείριση της περιοχής. Και πραγ-
µατικά όλα αυτά τα κάνετε για να περαστεί µε µίνιο και να συν-
τηρηθεί το ναυάγιο στην παραλία, το πλοίο που έχει ναυαγήσει
στην παραλία; 

Θέλω να µας εξηγήσετε, γιατί δεν βγάζουν νόηµα, κύριε Υ-
πουργέ, και πραγµατικά χρειάζεται να δώσετε τις πρώτες εξη-
γήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε συνάδελφε, και για τον χρόνο.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υπουργός Τουρισµού):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Βέβαια δεν καταλαβαίνω τη λογική των ερωτήσεων πάνω σε

ένα νοµοσχέδιο το οποίο έχει µπει σε δηµόσια διαβούλευση και
θα έρθει στη Βουλή. Εδώ θα είµαστε και εσείς, κύριε Αρσένη, και
εγώ, να ακολουθήσουµε τη νοµοθετική διαδικασία. Ο κοινοβου-
λευτικός έλεγχος δεν είναι προνοµοθετικός έλεγχος, προνοµο-
θετική διαδικασία. Θα έχουµε επιτροπή, θα έχουµε χρόνο, θα
είστε Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ή εισηγητής του κόµµατός
σας ενδεχοµένως για το ζήτηµα του νοµοσχεδίου αυτού. Είναι
ένα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο που θα έχει πολλά πράγµατα να
φτιάξει µεταξύ των οποίων και τη διάσωση του ναυαγίου, οπότε
δεν καταλαβαίνω καν το αντικείµενο της κουβέντας αυτής. 

Εν πάση περιπτώσει, το προσπερνάω αυτό και θα προσπα-
θήσω να µιλήσω επί της ουσίας. Υπάρχει ναυάγιο; Υπάρχει αυτή
τη στιγµή ναυάγιο; Θα απαντήσω εγώ για σας: Δεν υπάρχει.

Υπάρχει απόφαση του δηµοτικού συµβουλίου που απαγορεύει
στους τουρίστες να πηγαίνουν να βλέπουν το ναυάγιο γιατί δεν
είναι ασφαλές. Δεν υπάρχει ναυάγιο. Εάν δεν έρθει νοµοσχέδιο,
εάν δεν γίνει κάτι, το ναυάγιο δεν υπάρχει. Το δεύτερο πιο φω-
νογραφηµένο σηµείο της χώρας µας µετά την Ακρόπολη δεν
υπάρχει. 

Τι τα θέλουµε τα ναυάγια και τα τουριστικά αξιοθέατα; Για να
τα κλείνουµε, επειδή είναι µη ασφαλή; Για να πηγαίνουν οι άν-
θρωποι στον γκρεµό και να πεθαίνουν, όπως συνέβη επί ΣΥΡΙΖΑ;
Για να έρθει τον χειµώνα να σπάσει στα δύο και να µας το πάρει
το κύµα;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Επί ΣΥΡΙΖΑ πέθαιναν;
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υπουργός Τουρισµού):

Ναι, πέθαιναν. Έπεσαν από τον γκρεµό δυστυχώς. Αυτό, λοιπόν,
θέλουµε να συνεχιστεί; Εάν εσείς θέλετε αυτό, εγώ δεν το θέλω. 

Σε κάθε περίπτωση το νοµοσχέδιο αυτό θα έρθει να διασώσει
το ναυάγιο της Ζακύνθου, έναν τουριστικό πόρο εθνικής σηµα-
σίας. Γιατί δεν φοβάται αυτό το Υπουργείο υπό αυτή την πολιτική
ηγεσία να λύνει τα προβλήµατα τα οποία χρονίζουν και αφήνον-
ται. Συνεπώς τα πράγµατα είναι πολύ απλά. 

Δεν θέλω να εξηγήσω πολύ περισσότερα παρά µόνο δύο ση-
µεία τα οποία έχουν σηµασία σε σχέση µε την κριτική. Αφήνετε
κάποια σκιά σε σχέση µε την επένδυση που δεν έγινε σε παρα-
κείµενη περιοχή. Δεν έχει καµµία σχέση αυτή η επένδυση µε
αυτό που κάνουµε εµείς. Το ναυάγιο βρίσκεται σε ζώνη αιγιαλού
και παραλίας. Ο αιγιαλός µάλιστα τελεσίδικα έχει καθοριστεί.

Από το Σύνταγµα -το ξέρετε εσείς πολύ καλύτερα- ο αιγιαλός
ανήκει στο κράτος ούτε καν στην τοπική αυτοδιοίκηση. Ανήκει
στο κράτος. Συνεπώς η διαχείρισή του δεν µπαίνει σε καµµία
αξίωση της Εκκλησίας, όπως αναφέρετε στην ερώτησή σας ως
«δικηγόρος» της Εκκλησίας ή οτιδήποτε, σε σχέση µε το ναυά-
γιο. 

Δεν έχουµε καµµία σχέση µε τις επενδύσεις, όποιες είναι
αυτές, κι αν γίνουν και όπου γίνουν στο υπόλοιπο νησί. Αυτό µε
το οποίο έχουµε σχέση είναι µε τη συντήρηση, τη διατήρηση
ενός εθνικού πόρου, ο οποίος θα φέρνει τουρίστες συνεχώς στο
νησί και άρα θα βοηθάει όλη την τοπική οικονοµία. Εξάλλου, το
γεγονός ότι η τοπική κοινωνία και η τοπική οικονοµία χαιρέτησε
και επιτέλους, είδε µε µια ανακούφιση, µε έναν αναστεναγµό
ανακούφισης τη νοµοθετική µας πρωτοβουλία, νοµίζω ότι τα λέει
όλα.

Το δεύτερο που αναφέρετε στην ερώτησή σας και δεν το το-
νίσατε για κάποιον λόγο είναι ότι µας λέτε πως αυτή η εταιρεία,
η οποία λειτουργεί χάριν του δηµοσίου συµφέροντος και κάνει
µια διαχείριση του ναυαγίου και της περιοχής, ακριβώς για να το
διασφαλίσει, ακριβώς για να το προστατεύσει και ακριβώς για να
το αξιοποιήσει µε τον βέλτιστο δυνατό τρόπο, θα λειτουργεί κατά
παρέκκλιση των διατάξεων περί αιγιαλού και δασικής νοµοθε-
σίας. 

Ξέρετε πολύ καλά, γιατί εµπιστεύοµαι την ικανότητά σας να
καταλάβετε το νοµοσχέδιο -προφανώς, ηθεληµένα το λέτε-, πως
ο σκοπός της εταιρείας είναι η διοίκηση, η διαχείριση και η εν
γένει αξιοποίηση της οριοθετηµένης ζώνης αιγιαλού στο πλαίσιο
της κείµενης νοµοθεσίας περί προστασίας του αιγιαλού και το
µόνο που κάνει είναι ότι όσες εγκαταστάσεις είναι ήδη εκεί, θε-
ωρούνται και µπορούν να νοµιµοποιηθούν κατά παρέκκλιση,
ώστε ακριβώς το ίδιο το ναυάγιο, που δεν έχει κηρυχθεί ασύδο-
το, που δεν έχει απονηολογηθεί, να µπορούµε να το νοµιµοποι-
ήσουµε και να µπορεί να γίνουν τα όποια έργα πρέπει να γίνουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στώ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, να θυµίσω ότι δεν αφορά την Εκκλησία µόνο.

Αφορά διακόσιες οικογένειες το θέµα της περιβόητης επένδυ-
σης του εµίρη του Κατάρ, που η ίδια η Πρεσβεία του Κατάρ είπε
ότι δεν έχει καµµία σχέση. Η εταιρεία αυτή βρίσκεται αυτή τη
στιγµή στις Παρθένες Νήσους. Σε κάθε περίπτωση, δεν απαντή-
σατε για εκείνη. Λέτε ότι δεν σχετίζεται. Δεν απαντήσατε αν συ-
νεχίζετε να την υποστηρίζετε.

Λέτε ότι δεν λειτουργεί το ναυάγιο. Θα γνωρίζετε, βέβαια, ότι
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λειτουργεί και ότι υπάρχει κόσµος που πηγαίνει µαζικά µέσω θα-
λάσσης, µε το καράβι. Λειτουργεί και πάρα πολύ και συνεχίζει να
είναι ο βασικός κράχτης για τον τουρισµό στην Ζάκυνθο και να
είναι ο πόρος τον οποίο εσείς θέλετε να ιδιωτικοποιήσετε. Κάνετε
ειδικό πολεοδοµικό. Ετοιµάζετε ΣΔΙΤ. Αυτά λέτε στο νοµοσχέδιό
σας. Εξαιρείτε τη νοµιµοποίηση αυθαιρέτων από τον νόµο περί
αιγιαλού. Θα επεκταθεί όσο θέλει, όσο χρειαστεί ο επενδυτής,
αυτή η έκταση προς τα πίσω. 

Τι ακριβώς πάτε να κάνετε εκεί πέρα; Δεν ισχύει ότι, για να
σωθεί το ναυαγισµένο πλοίο στην παραλία «Ναυάγιο», θα κάνετε
ΣΔΙΤ, ΕΣΧΑΣΕ, ειδικό πολεοδοµικό, παρεκκλίσεις και όλα αυτά.
Αλλιώς, θα πρέπει να κάνετε µια ανώνυµη εταιρεία, για να ανελ-
κύσετε το «SEA DIAMOND» από τον βυθό της Σαντορίνης, θα
πρέπει να κάνετε µια ανώνυµη εταιρεία για κάθε πράγµα. Αυτό
θα κάνετε; Εδώ πέρα εσείς κάνετε µια εταιρεία. 

Μας έλεγε ο κ. Γεωργιάδης ότι, αν δεν θέλουνε να φάνε βελα-
νίδια οι Ζακυνθινοί, θα πρέπει να προχωρήσει η επένδυση που
το πληµµελειοδικείο έλεγε ότι βασίζεται σε µια καθαρή απάτη.
Εσείς τώρα µας λέτε ότι, αν θέλουν οι Ζακυνθινοί να ξαναδούν
την παραλία «Ναυάγιο», θα πρέπει να ιδιωτικοποιηθεί; Τι γίνεται
µε τη Ζάκυνθο;

Αυτό που βλέπουµε εµείς είναι να έχουµε µια δεύτερη ευκαι-
ρία για να υλοποιηθούν τα σχέδια κάποιων επενδυτών που πήγαν
να το κάνουν µε την εικονική εξαγορά των δεκατεσσάρων και
πλέον χιλιάδων στρεµµάτων, πάνω από το 14% του νησιού της
Ζακύνθου, και τώρα πάνε και εστιάζουν στο «φιλέτο» και έχουν
τη δυνατότητα να επεκταθούν. 

Δείξτε µας ότι δεν ισχύει. Δείξτε µας ότι κάνουµε λάθος. Το να
συµπεριλαµβάνεται σε αυτό το νοµοσχέδιο ειδικό πολεοδοµικό,
τι θα χτιστεί; Χρειάζεται να χτίσετε για να βάψετε µε µίνιο το
ναυάγιο της Ζακύνθου; Τι θα χτίσετε µε το ειδικό πολεοδοµικό;
Περιλαµβάνεται στο σχέδιο τι; Τι θα κάνετε το ΣΔΙΤ; Θα δώσει
σε έναν ιδιώτη να διαχειριστεί το ναυάγιο, επειδή θα το βάψει µε
µίνιο; Πείτε µας, γιατί πραγµατικά προσπαθούµε να έρθουµε κα-
λοπροαίρετα σε αυτή τη συζήτηση. Δώστε µας κάποια εύλογη
βάση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε Υπουργέ.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υπουργός Τουρισµού):
Τώρα, κάνετε συνεχώς τις ίδιες ερωτήσεις. Δεν µπορώ να το εξη-
γήσω µε διαφορετικό τρόπο.

ΣΔΙΤ επιτρέπεται και ένα Υπουργείο να κάνει, όχι µόνο µια ανώ-
νυµη εταιρεία του δηµοσίου. Πρόκειται για µια εταιρεία του δη-
µοσίου η οποία θα διαχειριστεί το νούµερο ένα µεγαλύτερο
αξιοθέατο µετά την Ακρόπολη, τουριστικό αξιοθέατο, γιατί η
Ακρόπολη φυσικά είναι πολιτιστικό αξιοθέατο. Πρέπει να µπορεί
να κάνει έργα, να διασφαλίσει αυτόν τον πόρο τον τουριστικό,
τον εθνικό στην πραγµατικότητα, εθνικής εµβέλειας. Κάθε χρόνο
κάνουµε εξώδικα σε Τούρκους οι οποίοι διαφηµίζουν την Τουρ-
κία µε φωτογραφία του ναυαγίου. Μιλάµε για τόσο µεγάλης
αξίας και σηµασίας αξιοθέατο. Συνεπώς θα κάνουµε αυτό που
χρειάζεται. 

Τώρα, αυτά τα βελανίδια που µας λέτε συνέχεια, εγώ σας λέω
ότι αυτό δεν έχει καµµία σχέση, διότι από τον νόµο µένει µόνο
στον αιγιαλό και στην παραλία, δηλαδή σε οτιδήποτε είναι συν-
ταγµατικά κατοχυρωµένο ως δηµόσιο. Θα κάνει τη διαχείριση µε
όρους δηµοσίου, µε την ευελιξία που χρειάζεται φυσικά και µε
τη δυνατότητα να προστατεύσει αυτόν τον πόρο. Είναι, λοιπόν,
πάρα πολύ σηµαντικό να το ξεκαθαρίσουµε αυτό. Ξαναλέω: Δεν
υπάρχει το ναυάγιο, διότι όσοι πηγαίνουν παρανόµως πηγαίνουν,
εφόσον υπάρχει απόφαση του δηµοτικού συµβουλίου ότι δεν
πρέπει να πλησιάζει κανένας, διότι δεν είναι ασφαλές για να πλη-
σιάσει κανένας σε αυτόν τον χώρο. Εδώ θα είµαστε, θα τα ξανα-
πούµε. 

Έχω ένα λεπτό, ενάµισι, θέλω να το αξιοποιήσω, γιατί ακριβώς
η ασφάλεια είναι πάλι στην πρώτη γραµµή της επικαιρότητας για
τον τουρισµό, µε την ανοχή του Προέδρου, επειδή ακριβώς όλος
ο κόσµος µιλάει γι’ αυτού του είδους τα θέµατα. Το ελληνικό του-
ριστικό προϊόν, λοιπόν, είναι ασφαλές γιατί βάζουµε εµείς την
ασφάλεια στο κέντρο του προϊόντος. Αυτό δεν γίνεται τυχαία, γί-
νεται µε καθηµερινή δουλειά και ο λόγος που γίνεται είναι γιατί

είµαστε συνεχώς από πάνω και αξιολογούµε µια δυναµική κατά-
σταση και παίρνουµε τα κατάλληλα µέτρα. 

Δεν υποσχεθήκαµε ποτέ και σε κανέναν ότι το φετινό καλο-
καίρι θα είναι εύκολο. Δεν είναι εύκολο. Ακριβώς αυτό είναι που
ξεχωρίζει τη χώρα µας και εδώ και εκεί και στην περίπτωση της
Ζακύνθου. Και εδώ είµαστε από πάνω και κάνουµε ό,τι χρειάζε-
ται. Συνεργαζόµαστε µε την Πολιτική Προστασία και όπου χρει-
άζεται βάζουµε κάθε βδοµάδα και περισσότερα ξενοδοχεία
καραντίνας όπου η Πολιτική Προστασία µάς λέει ότι είναι σηµαν-
τικό.

Το πολύ σηµαντικό βέβαια είναι να µην αυξάνει η πίεση στο
σύστηµα υγείας και αυτό βλέπουµε ότι ισχύει και συµβαίνει.
Εξάλλου η αύξηση στις Ηνωµένες Πολιτείες, για παράδειγµα, και
στη Νέα Υόρκη, σε άλλες χώρες, περιοχές οι οποίες µάλιστα
είναι και εµβολιασµένες, όπως το Ισραήλ, είναι λόγω τουρισµού;
Όχι βέβαια. Η αύξηση σε µη τουριστικές χώρες ή χώρες που
έκλεισαν τα σύνορά τους είναι λόγω τουρισµού; Όχι βέβαια. Η
αύξηση στην πραγµατικότητα σε όλον τον πλανήτη δεν οφείλεται
στον τουρισµό, οφείλεται στη µετάλλαξη «Δέλτα», µια πανδηµία
µέσα στην πανδηµία. 

Θα είµαστε εδώ να παίρνουµε τις κατάλληλες αποφάσεις. Για
παράδειγµα, υπήρχε µια αδυναµία να µπορέσουµε να µεταφέ-
ρουµε µέσω της ακτοπλοΐας µε ασφάλεια ανθρώπους οι οποίοι
βγαίνουν θετικοί στον κορωνοϊό. Ζητήσαµε από τους γιατρούς
να µας προτείνουν µια µεθοδολογία. Το θεραπεύουµε, το διορ-
θώνουµε. Ο κόσµος -και αυτό µας λέει- θέλει τήρηση των µέτρων
όσο γίνεται πιο σωστή, όσο γίνεται πιο αυστηρή.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υπουργός Τουρισµού):

Και εδώ δεν σας µιλάω πολιτικά. Δεν µιλάω αν οι πολίτες που µας
ψηφίζουν θέλουν την τήρηση. Μιλάω τουριστικά. Οι τουρίστες
που έρχονται, όταν δεν βλέπουν σωστή τήρηση των µέτρων, το
επισηµαίνουν στις ιστοσελίδες τους ή αλλού, όπως η Μεγάλη
Βρετανία.

Συνεπώς η Κυβέρνηση θα κάνει ό,τι είναι δυνατόν ώστε να τη-
ρηθούν τα µέτρα. Εξάλλου αυτό µε ρωτούν σε όλα τα ταξίδια
που πήγα: «Μήπως χάριν της οικονοµίας θα αφήσετε τα πράγ-
µατα να κυλήσουν;». Όχι, λοιπόν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, ολοκληρώστε.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υπουργός Τουρισµού): Η
απόδειξη ότι αυτή η Κυβέρνηση δεν βάζει παρά µόνο την υγεία
των πολιτών πρώτη είναι το γεγονός ότι δεν φοβόµαστε να πά-
ρουµε δύσκολα µέτρα. Θα συνεχίσουµε να το κάνουµε αυτό.

Κλείνω, λέγοντας ένα τελευταίο. Δεν υπάρχουν ακυρώσεις στη
Μύκονο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-
λώ, κλείστε.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υπουργός Τουρισµού):
Πρέπει αυτό να το πούµε, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Να το πεί-
τε, αλλά έχουµε φτάσει στα πέντε λεπτά.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υπουργός Τουρισµού):
Ένα λεπτό παραπάνω, είµαι, κύριε Πρόεδρε. Δεν είναι πρόβλη-
µα.

Δεν υπάρχουν ακυρώσεις στη Μύκονο. Υπάρχουν µόνο ακυ-
ρώσεις στη φαντασία όσων διαδίδουν ή γράφουν αυτά τα πράγ-
µατα. Ο κόσµος θέλει την ασφάλεια. Και µε την πρόεδρο των
ξενοδόχων µίλησα και µε επαγγελµατίες του νησιού µίλησα. Πα-
ραµένουν οι ακυρώσεις όπως ακριβώς ήταν και τις προηγούµε-
νες µέρες. Δεν υπάρχει καµµία…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Οι ίδιοι λένε για 20%.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υπουργός Τουρισµού):

Μόνο όσοι θέλουν να δηµιουργήσουν εντυπώσεις τα λένε, όπως
ενδεχοµένως εσείς, γιατί ακόµα και εδώ, τώρα, αναπαράγετε
αυτά τα δηµοσιεύµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε Υπουργέ.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υπουργός Τουρισµού):
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Θα συνεχίσουµε, λοιπόν, σε αυτόν τον δύσκολο δρόµο, όπως
ακριβώς επιβάλλει η ευθύνη την οποία έχουµε αναλάβει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε Υπουργέ.

Όλοι ευχόµαστε να πάνε όλα καλά, γιατί νοµίζω ότι όλοι θέ-
λουµε να µην υπάρξουν ακυρώσεις και να κυλήσει οµαλά η του-
ριστική περίοδος.

Συνεχίζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 931/6-7-2021 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Αθηνών του ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία κ. Νικόλαου Φίλη προς την Υπουργό Παι-
δείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Μεγάλο βήµα προς την οπι-
σθοδρόµηση ο εξοβελισµός µαθηµάτων των κοινωνικών επιστη-
µών και της καλλιτεχνικής παιδείας από το λύκειο».

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει η Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων κ. Μακρή.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Ο εξοβελι-

σµός των µαθηµάτων των κοινωνικών επιστηµών και της καλλι-
τεχνικής παιδείας από το λύκειο συνιστά ακρωτηριασµό της
εκπαίδευσης. Στα µαθήµατα κοινωνικών επιστηµών µειώσατε τις
ώρες ενός, της Πολιτικής Παιδείας στην Α’ λυκείου και, κυρία
Υπουργέ, καταργήσατε τρία µαθήµατα, τον Σύγχρονο Κόσµο,
τον Πολίτη και τη Δηµοκρατία στη Β’ Λυκείου, τις βασικές αρχές
κοινωνικών επιστηµών -µάθηµα θεωρητικής κατεύθυνσης- στη Β’
λυκείου και, βεβαίως, από φέτος καταργείτε το πανελλαδικά εξε-
ταζόµενο µάθηµα της Κοινωνιολογίας από τη Γ’ λυκείου, χωρίς,
µάλιστα, η Κοινωνιολογία να µεταφέρεται στα µαθήµατα γενικής
παιδείας, όπως επί σειρά ετών συνέβαινε.

Και, όµως, θα µπορούσατε να διατηρήσετε τα δύο µαθήµατα
µε παράλληλη διδασκαλία, όπως συµβαίνει, για παράδειγµα, µε
τη Βιολογία και τα Μαθηµατικά σε άλλες κατευθύνσεις. Όπως
χαρακτηριστικά είχε πει ο κ. Γεωργιάδης, ο συνάδελφός σας
στην Κυβέρνηση, η Κοινωνιολογία είναι αριστερό µάθηµα και τα
λατινικά µάθηµα της δεξιάς. Ανοησίες. Η επιµονή σας να καταρ-
γήσετε την Κοινωνιολογία σε µια περίοδο που είναι κατ’ εξοχήν
αναγκαία, αποκαλύπτει το µοντέλο σχολείου που θέλετε να δη-
µιουργήσετε: αναχρονιστικό, οπισθοδροµικό, µακριά από τις κοι-
νωνικές αγωνίες και ανάγκες.

Δεν τα λέω εγώ αυτά. Η Βρετανική Κοινωνιολογική Εταιρεία
απηύθυνε επιστολή προς την κ. Κεραµέως, η οποία ουδέποτε
απαντήθηκε. Την καταθέτω για τα Πρακτικά, να υπάρχει εδώ στα
Πρακτικά της Βουλής των Ελλήνων.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Φίλης καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η επιστολή, λοιπόν, λέει: «Η Κοινωνιολογία καλλιεργεί την
έρευνα και τη γνώση, που είναι πολύ σηµαντικές για την ανά-
πτυξη της κοινωνικής συνείδησης και της κοινωνικής νοηµοσύ-
νης». Και προσθέτουν οι Βρετανοί κοινωνιολόγοι: «Όσο αντιµε-
τωπίζουµε τις επιπτώσεις της πανδηµίας, των µαζικών προσφυ-
γικών ροών, της ανισότητας, των αυξανόµενων ψυχικών ασθε-
νειών, η Κοινωνιολογία απαιτείται να είναι η βάση για τον σχε-
διασµό αποτελεσµατικών λύσεων».

Εσείς, όµως, µιλάτε άλλη γλώσσα. Δεν µιλάτε για τη γλώσσα
της κοινωνικής αλληλεγγύης και αυτό φαίνεται από τις νοµοθε-
τικές πρωτοβουλίες σας που οξύνουν τις κοινωνικές ανισότητες
και δεν πείθουν ούτε καν για την ανάγκη -που είναι ανάγκη- των
εµβολιασµών τους πολίτες. Θέλετε ξαφνικά να καταλάβουν όλοι
οι πολίτες την αναγκαιότητα των εµβολιασµών, που είναι ανα-
γκαίοι -το τονίζω-, που έχει µόνο την ατοµική υγεία των εµβολια-
σµένων, αλλά όχι και κοινωνικά την ευθύνη για την υγεία των
υπολοίπων;

Είναι προφανές ότι µοιράζετε εκατοπενηντάρια στους νέους
για να τους εξαγοράσετε, αλλά δεν διανοείστε να δώσετε τη
µάχη των αξιών της κοινωνικής αλληλεγγύης στη νεολαία και την
κοινωνία. Αυτή την κοινωνική γλώσσα θέλετε να µάθουν και τα
παιδιά µας;

Η απόφασή σας να εξοβελίσετε τα µαθήµατα των κοινωνικών
επιστηµών, επιπλέον, δηµιουργεί εύλογη ανησυχία σε χιλιάδες
καθηγητές που βλέπουν να µειώνονται οι οργανικές τους θέσεις

και θυµούνται το µνηµονιακό προηγούµενο της διαθεσιµότητας
χιλιάδων εκπαιδευτικών, το οποίο κατήργησε η κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ. 

Αλήθεια, το ΙΕΠ τι σας έχει εισηγηθεί για το θέµα της Κοινω-
νιολογίας από φέτος; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, παρακαλώ, ολοκληρώστε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Μαζί µε τον εξοβελισµό των κοινωνικών επιστηµών είναι και ο

εξοβελισµός και της καλλιτεχνικής παιδείας από το λύκειο. Κα-
ταρτήσατε το µάθηµα επιλογής της Α’ λυκείου και εκτοπίσατε
εκτός διδακτικού ωραρίου το µάθηµα του Ελεύθερου και Γραµ-
µικού Σχεδίου. Αλήθεια, από τους περίπου χίλιους πεντακόσιους
υποψηφίους φέτος για τα ΑΕΙ που έδωσαν σχέδιο, πόσοι είχαν
διδαχθεί στο δηµόσιο σχολείο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-
λώ, κύριε συνάδελφε, ολοκληρώστε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ερωτώ την Κυβέρνηση:
Θα επαναφέρετε τα µαθήµατα των κοινωνικών επιστηµών και ιδι-
αίτερα, της Κοινωνιολογίας και θα επανεντάξετε την καλλιτεχνική
παιδεία στο ωρολόγιο πρόγραµµα του λυκείου; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κι εγώ σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
Παρακαλώ, να είστε εντός του χρόνου. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα προσπαθήσω. 
Θα απαντήσω στην ερώτηση του συναδέλφου και θα κάνω ότι

δεν άκουσα αυτά τα περί αριστερών και δεξιών µαθηµάτων. Ει-
λικρινά, θέλω να πω ότι µπερδεύτηκα λίγο µε τη στάση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ στο θέµα των εµβολιασµών. Ας είναι. 

Έρχοµαι στην ερώτησή σας. 
Το Υπουργείο µας, κύριε συνάδελφε, αναµορφώνει συνολικά

το εκπαιδευτικό σύστηµα µε τέτοιο τρόπο, ώστε να ανταποκρί-
νεται καλύτερα στις συνθήκες και στις ανάγκες της σύγχρονης
εποχής. Ήδη, από τον Σεπτέµβριο, το σχολείο µας θα ενισχύσει
περισσότερο την καλλιέργεια δεξιοτήτων µέσω µιας ολιστικής
παιδαγωγικής προσέγγισης σε όλους τους τύπους των σχολικών
µονάδων. Η ενίσχυση των δεξιοτήτων των µαθητών και των µα-
θητριών γίνεται µέσα από θεµατικές ενότητες που προκύπτουν
από τους παγκόσµιους δείκτες της αειφόρου ανάπτυξης, το πε-
ριβάλλον, ευ ζην, ασφάλεια, κοινωνία των πολιτών, σύγχρονη τε-
χνολογία και επιχειρηµατικότητα. Οι δεξιότητες ενισχύονται µε
τέτοιον τρόπο, ώστε να αναπτύσσεται η κριτική σκέψη, ο ψηφια-
κός γραµµατισµός και η άρτια εκµάθηση ξένων γλωσσών. 

Με τον ν.4692/2020 και τις στοχευµένες τοµές που εισέφερε
σε όλες τις βαθµίδες της εκπαίδευσης επιχειρείται ο εκσυγχρο-
νισµός του περιεχοµένου της εκπαίδευσης, η ποιοτική της ανα-
βάθµιση, ώστε να παρέχονται στους µαθητές της χώρας µας όλα
τα αναγκαία εφόδια για την εξέλιξη και τη σταδιοδροµία τους σε
κάθε τοµέα της ζωής τους. 

Κατ’ εφαρµογή αυτών, τα ισχύοντα ωρολόγια προγράµµατα
του γυµνασίου και του γενικού λυκείου επανακαθορίστηκαν µε
σχετικές υπουργικές αποφάσεις στις 12 Ιουνίου 2020 και στις 15
Ιουνίου 2020, κατόπιν των σχετικών εισηγήσεων του Ινστιτούτου
Εκπαιδευτικής Πολιτικής. 

Όπως πολύ καλά γνωρίζετε, κύριε συνάδελφε, το Ινστιτούτο
Εκπαιδευτικής Πολιτικής, στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων του, ει-
σηγήθηκε στο Υπουργείο µας τα νέα ωρολόγια προγράµµατα,
σύµφωνα µε την µε αριθµό 28/5-6-2020 πράξη του διοικητικού
συµβουλίου. Τα ισχύοντα ωρολόγια προγράµµατα του γενικού
λυκείου επανακαθορίστηκαν µε την υπουργική απόφαση που δη-
µοσιεύτηκε στο ΦΕΚ στις 15 Ιουνίου 2020. Τα νέα ωρολόγια προ-
γράµµατα ήταν αποτέλεσµα συνειδητής προσπάθειας ενίσχυσης
των κλασικών γραµµάτων και της κλασικής παιδείας µε όρους
που θέτουν πάντα στο επίκεντρο τον µαθητή και τη µαθήτρια.

Στο πρόγραµµα των σπουδών δίνεται ιδιαίτερη έµφαση στην
καλλιέργεια της δηµιουργικότητας, της φαντασίας, των αξιών,
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της δηµοκρατίας και της ισότητας, της έννοιας του πολίτη και
της πολιτείας, την αειφορία, την αλληλεγγύη, την ενσυναίσθηση
και την αποδοχή της διαφορετικότητας. Είναι, επίσης, σηµαντική
η διαµόρφωση και η ανάπτυξη της ευρωπαϊκής συνείδησης µέσα
από τη σε βάθος γνωριµία µε την ευρωπαϊκή ιστορία και τον πο-
λιτισµό. Ταυτόχρονα, ενισχύεται η γλώσσα όχι µόνο ως µέσον
επικοινωνίας αλλά ως υπόβαθρο για την κατάκτηση δεξιοτήτων,
αξιών και στάσεων. 

Με γνώµονα αυτά, έχει αναρτηθεί από το Υπουργείο µας πρω-
τοβουλία για την κατάρτιση νέων προγραµµάτων σπουδών, σε
συνεργασία µε τον αρµόδιο επιστηµονικό φορέα, δηλαδή το ΙΕΠ.
Το Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής επεξεργάζεται ολοκλη-
ρωµένη πρόταση και υλοποιεί τις πράξεις αναβάθµισης των προ-
γραµµάτων σπουδών και δηµιουργίας εκπαιδευτικού υλικού
πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης και µε τίτλο
«Επιµόρφωση των εκπαιδευτικών στα προγράµµατα σπουδών
και το εκπαιδευτικό υλικό πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκ-
παίδευσης». Στο πλαίσιο της εκπόνησης των νέων προγραµµά-
των σπουδών και της αναθεώρησης των υφιστάµενων θα καταλή-
ξουµε και στις απαραίτητες ρυθµίσεις των ωρολογίων προγραµ-
µάτων στο λύκειο και κατ’ επέκταση, στη ρύθµιση των ωρολογίων
προγραµµάτων όλων των γνωστικών αντικειµένων. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-

λώ. 
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
Σας παρακαλώ, να είστε εντός του χρόνου. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Δεν θ’ αρ-

γήσω. 
Πρώτα, πρώτα, κακώς µπερδευτήκατε, κυρία Υπουργέ. Ο ΣΥ-

ΡΙΖΑ από την αρχή δίνει µάχη για τον εµβολιασµό της ελληνικής
κοινωνίας και για να καταργηθεί η πατέντα και να έρθουν πιο
γρήγορα τα εµβόλια σε όλον τον κόσµο. Αυτή τη µάχη δίνουµε.
Παρακαλώ, αφήστε το διχαστικό και τις εύκολες κουβέντες για
να διχάσετε τους Έλληνες πολίτες.

Έχουµε ανάγκη, όπως είναι η αναπνοή, για να πειστεί ο κό-
σµος όχι µε αστυνοµικά µέτρα να γίνει ο εµβολιασµός. 

Προχωρώ τώρα. Μιλήσατε για αναµόρφωση του σχολείου και
αναφερθήκατε στις δεξιότητες, στους οµίλους. Αυτό είναι το
πρόβληµά σας. Αντιπαραθέτετε τις δεξιότητες στη µόρφωση και
την εκπαίδευση, διότι είναι καλές οι δεξιότητες, µάλιστα οι κοι-
νωνικές δεξιότητες, µέσα από οµίλους. Και το ζητήσαµε να γίνει
σε όλα τα σχολεία και όχι µόνο στα πρότυπα και τώρα βλέπω ότι
προχωρείτε σε αυτό το θέµα. Όµως, αυτό δεν είναι σε αντιπα-
ράθεση µε τη µόρφωση και την παιδεία. 

Η µόρφωση και η παιδεία είναι αναγκαία στο σχολείο και το
θέµα της καλλιτεχνικής αισθητικής αγωγής δεν είναι θέµα δεξιό-
τητας. Είναι θέµα µόρφωσης του παιδιού. Το θέµα της Κοινωνιο-
λογίας και των κοινωνικών επιστηµών δεν είναι θέµα δεξιότητας,
είναι θέµα µόρφωσης, διαµόρφωσης ενός σύγχρονου και δηµο-
κρατικού πολίτη. Το αγνοείτε. Το υποτιµάτε συνειδητά. 

Λυπούµαι. Έχουµε δηµοκρατία και υποτιµάτε τα µαθήµατα
που διδάσκουν τα παιδιά την έννοια της δηµοκρατίας και την έν-
νοια της κοινωνικής αλληλεγγύης.

Επίσης, είπατε πολλά πράγµατα. Κατέθεσα την επιστολή των
Βρετανών κοινωνιολόγων προς την κ. Κεραµέως. Δεν απαντή-
θηκε εδώ και καιρό. Την κατέθεσα στη Βουλή για να υπάρξει
απάντηση. Τα ακούσατε τι είπα. Δεν είχατε την ανάγκη να µιλή-
σετε, γιατί, βεβαίως, δεν ήταν στο χειρόγραφο το οποίο αναγνώ-
σατε. Όµως, είναι σηµαντικό αυτό: Μια έγκυρη διεθνής επιστη-
µονική οργάνωση, οι Βρετανοί κοινωνιολόγοι, ρωτούν την κυβέρ-
νηση γιατί καταργήθηκε η Κοινωνιολογία τώρα που είναι απαραί-
τητη λόγω της πανδηµίας, της κλιµατικής αλλαγής κ.λπ.. Καµµία
απάντηση.

Για το θέµα του ΙΕΠ, επίσης, δεν άκουσα απάντηση. Μα, γνω-
ρίζετε ότι θα καταργηθεί το µάθηµα της Κοινωνιολογίας από πέ-
ρυσι, ένα χρόνο, και ακόµα το ΙΕΠ να µας πει αν θα αντικατα-
σταθεί και µε ποιο µάθηµα και σε ποιες ώρες στην Γ’ λυκείου. Ή
θα πάει έτσι το µάθηµα αυτό στον βρόντο και δεν θα υπάρχει
καµµία πρωτοβουλία εκ µέρους της Κυβέρνησης;

Λυπούµαι. Δεν τολµώ να διανοηθώ ότι τα παιδιά µας δεν θα

µάθουν τίποτα από το θέµα της Κοινωνιολογίας.
Είναι -και µε αυτό τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- απογοήτευση η

κυβερνητική πολιτική στον χώρο της εκπαίδευσης. Το βλέπουµε
καθηµερινά στα πρόσωπα των παιδιών και των γονιών. Το διαπι-
στώνουµε παντού, στις αποφάσεις των εκπαιδευτικών που σε
τρεις µεγάλες υποθέσεις καταψήφισαν µε 93% τις κυβερνητικές
πρωτοβουλίες. Και στο θέµα αυτό της αισθητικής αγωγής στα
καλλιτεχνικά µαθήµατα και την κοινωνική διαπαιδαγώγηση των
παιδιών µε την Κοινωνιολογία είσαστε και πάλι υπόλογοι, διότι
φτιάχνετε ένα σχολείο που είναι αναντίστοιχο µε τις ανάγκες µιας
δηµοκρατικής και σύγχρονης εκπαίδευσης.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε, κύριε συνάδελφε.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Κύριε συνάδελφε, αυτή την απαξίωση του εκπαιδευτικού έργου,
όπως εσείς την επισηµάνατε και µε πολύ στόµφο, εµείς δεν τη
διαπιστώνουµε στο Υπουργείο και δεν τη διαπιστώνουµε και σε
δηµοσκοπήσεις που γίνονται και σε καταγραφές του τι θέλει η
κοινή γνώµη. 

Και πριν ξεκινήσω να απαντήσω στην ερώτησή σας για τα καλ-
λιτεχνικά και για τις κοινωνικές επιστήµες, θα σας πω ότι στη
µάχη για τον εµβολιασµό, δεν έχετε ρίξει όλα σας τα όπλα. Και
αν τα ρίξατε, δεν πυροβολούν όλα στην ίδια κατεύθυνση. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Τι είναι αυτά;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Μη λέτε τέτοια πράγµατα. Είναι

ευαίσθητα πράγµατα.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ορίστε και ο συνήγορος. Έχει ανάγκη ο κ. Φίλης της ενίσχυσής
σας; Δεν νοµίζω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία
Υπουργέ, σας παρακαλώ µισό λεπτό.

Κύριε Γιαννούλη, σας παρακαλώ πάρα πολύ. Το ευαίσθητο θα
το κρίνει ο καθένας. Μίλησε ο κ. Υπουργός και συνάδελφός σας,
ο κ. Φίλης. Δεν τον διέκοψε κανένας. Μιλά η κυρία Υπουργός.
Σας παρακαλώ, αφήστε την να ολοκληρώσει και θα την κρίνουν
αυτοί που θα την ακούσουν. Και ο κ. Φίλης µετά θα βγάλει την
ανακοίνωση που θέλει και η κυρία Υπουργός θα µιλήσει όπως
θέλει. Δυστυχώς, έτσι είναι. Όταν είναι Υπουργοί, µιλάνε τελευ-
ταίοι. Τι να κάνουµε; Ο κ. Φίλης που ήταν Υπουργός το έχει µάθει. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Η ζωή είναι σκληρή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν ξέρω

εάν είναι σκληρή ή όχι. Πάντως, είναι µια πραγµατικότητα. Ευχα-
ριστώ.

Παρακαλώ, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Για εσάς δεν είναι ιδιαίτερα. Πάντως επί του ευαίσθητου θέµατος
του εµβολιασµού πρώτος ο κ. Φίλης τοποθετήθηκε και αναγκά-
στηκα να απαντήσω για να αποκαταστήσω την αλήθεια. 

Το Υπουργείο µας, κύριε συνάδελφε, ενισχύει περαιτέρω τις
δεξιότητες στους µαθητές και τις µαθήτριες µέσω µιας παιδα-
γωγικής προσέγγισης και στα ειδικά µαθήµατα, όπως είναι το
σχέδιο, τα µουσικά και οι ξένες γλώσσες. 

Τόσα χρόνια τόσο τα µουσικά µαθήµατα όσο και τα µαθήµατα
ξένων γλωσσών εξετάζονταν στις πανελλαδικές εξετάσεις χωρίς
την παραµικρή προετοιµασία από το δηµόσιο σχολείο. Τώρα
εµείς για πρώτη φορά θεσπίσαµε τη δυνατότητα όλα αυτά τα µα-
θήµατα να διδάσκονται στο δηµόσιο σχολείο στο πλαίσιο της ενι-
σχυτικής διδασκαλίας ειδικών µαθηµάτων.

Από µια έρευνα στη διεθνή εκπαιδευτική πραγµατικότητα µπο-
ρεί κανείς να διαπιστώσει ότι και στα µαθήµατα αυτά δίνεται έµ-
φαση, κυρίως, στο γυµνάσιο, σε αντίθεση µε εµάς που θέλουµε
να ενισχύσουµε τη διδασκαλία αυτών των µαθηµάτων ήδη από
το δηµοτικό. 

Για τα µαθήµατα των Κοινωνικών Επιστηµών υπήρχε εισήγηση
του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολιτικής για αλλαγές στα ωρο-
λόγια προγράµµατα. Η βασική αλλαγή προέκυψε από την αντι-
κατάσταση της Κοινωνιολογίας από τα Λατινικά. Είναι µια στρο-
φή στις ανθρωπιστικές σπουδές, που ως γνωστόν ήταν προεκλο-
γική δέσµευση στο πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρατίας.
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Ωστόσο, στο Υπουργείο µας, αναγνωρίζοντας την αξία των µα-
θηµάτων των Κοινωνικών Επιστηµών, σχεδιάζουµε µέσω του αρ-
µόδιου φορέα, δηλαδή του ΙΕΠ, την επέκταση του µαθήµατος
της Κοινωνικής και Πολιτικής Αγωγής της Γ’ γυµνασίου κατά µία
ώρα, ώστε να διδάσκεται συνολικά για τρεις ώρες σε εβδοµαδι-
αία βάση ήδη από την ερχόµενη σχολική χρονιά του 2021 - 2022.

Επίσης, προχωρούµε στον εµπλουτισµό όλων των προγραµ-
µάτων σπουδών και των Κοινωνικών Επιστηµών µε νέα προσέγ-
γιση και ιδιαίτερη έµφαση στην καλλιέργεια της κριτικής σκέψης
των µαθητών και των µαθητριών.

Σε ό,τι αφορά τα µαθήµατα καλλιτεχνικής παιδείας στο λύκειο
και συγκεκριµένα στα µαθήµατα του Ελεύθερου και Γραµµικού
Σχεδίου, που είναι ειδικά πανελλαδικώς εξεταζόµενα µαθήµατα,
σηµειώνεται ότι µε το άρθρο 14 του ν.4713/2020 θεσπίστηκε το
πρόγραµµα της ενισχυτικής διδασκαλίας τους. Στο νέο αυτό
πρόγραµµα συµµετέχουν µαθητές και µαθήτριες της Γ’ τάξης γε-
νικών και επαγγελµατικών λυκείων, λυκείων ειδικής αγωγής και
εκπαίδευσης, καθώς και της Δ’ τάξης των ειδικών επαγγελµατι-
κών γυµνασίων και λυκείων που επιθυµούν να εξεταστούν σε επι-
µέρους ειδικά µαθήµατα στις πανελλαδικές εξετάσεις, προκει-
µένου να φοιτήσουν στις αντίστοιχες σχολές και στα τµήµατα
της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης.

Εποµένως, ως προς τα εξεταζόµενα στις πανελλαδικές εξετά-
σεις ειδικά µαθήµατα, το Ελεύθερο Σχέδιο και το Γραµµικό Σχέ-
διο, το Υπουργείο µας µε την υπουργική απόφαση που δηµοσιεύ-
θηκε στις 2-2-2021 επανέφερε τη διδασκαλία τους µε τη µορφή
της ενισχυτικής διδασκαλίας στη Γ’ λυκείου. Και το ίδιο ισχύει
και για τα µουσικά µαθήµατα Αρµονία, Ακουστική Ικανότητα,
Μουσική Αντίληψη και Γνώση, τα οποία διδάσκονται για πρώτη
φορά.

Το µάθηµα Καλλιτεχνική Παιδεία της Α’ τάξης του γενικού λυ-
κείου αποτελούσε µάθηµα επιλογής και όχι µάθηµα υποχρεω-
τικό. Οι µαθητές και οι µαθήτριες επέλεγαν ένα από τα τέσσερα
προσφερόµενα µαθήµατα επιλογής, Εφαρµογές Πληροφορικής,
Γεωλογία και Διαχείριση Φυσικών Πόρων, Ελληνικός και Ευρω-
παϊκός Πολιτισµός και Καλλιτεχνική Παιδεία, Εικαστικά, Μουσική,
Στοιχεία Θεατρολογίας. Στο µάθηµα αυτό η συµµετοχή των µα-
θητών και των µαθητριών ήταν εξαιρετικά χαµηλή έως ανύπαρ-
κτη.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ήρθε και

η σειρά σας, κύριε Γιαννούλη, τώρα να πείτε όπως θέλετε.
Θα συζητηθεί, λοιπόν, η τρίτη µε αριθµό 6650/608/17-5-2021

ερώτηση και αίτηση κατάθεσης εγγράφων του κύκλου των ανα-
φορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Χρήστου Γιαννούλη προς τον
Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Κατάθεση της
έκθεσης αποτίµησης της αξίας της επιχείρησης του Οργανισµού
Αστικών Συγκοινωνιών Θεσσαλονίκης (ΟΑΣΘ) σύµφωνα µε το
άρθρο 25 του ν.4482/2017».

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πάρα

πολύ.
Εγώ δεν θα ακολουθήσω το αρνητικό παράδειγµα του κ. Θεο-

χάρη που ήρθε να µας κάνει χρηστοµάθεια σε αυτή την Αίθουσα
αφαιρώντας τη µάσκα. Προχωρώ παρακάτω. Και ούτε θα σχο-
λιάσω το ρεσιτάλ αναξιοπιστίας που εκτυλίσσεται από το πρωί
και σε άλλες επιτροπές, στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπο-
ρίου.

Θα µείνω, όµως, σε κάτι µέσα στον χρόνο, για να µη σας προ-
καλέσω πρόβληµα. Ήξερα, γνώριζα εκ των προτέρων ότι απέ-
ναντί µας θα υπάρχει η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Υποδο-
µών και Μεταφορών, η οποία έχει µεγάλο και αρνητικό καταπί-
στευµα αναξιοπιστίας. Δεν περίµενα ότι θα άρθρωνα -δυστυχώς
για µένα- στον κ. Κεφαλογιάννη –γιατί τον εκτιµώ- αυτό που συ-
νέβη µεταξύ Σαββάτου και Κυριακής, για το πόσο αξιόπιστη είναι
η πολιτική ηγεσία και ιδιαίτερα ο Υπουργός στο Υπουργείο Υπο-
δοµών και Μεταφορών, όταν το Σάββατο µε άρθρο του στα
«ΝΕΑ» περιγράφει πόσο ευτυχής είναι ο λαός της Θεσσαλονίκης
µε την απόσπαση, µε τη βαρβαρότητα, µε το έγκληµα της από-
σπασης των αρχαίων στη Βενιζέλου και έρχεται την Κυριακή –ω

του θαύµατος!- µια δηµοσκόπηση που δηµοσιεύεται στη «Μακε-
δονία της Κυριακής» -δεν είναι του εκδοτικού συγκροτήµατος
της «ΑΥΓΗΣ»- και λέει ότι το 62% συντριπτικά των πολιτών της
Θεσσαλονίκης, τους οποίους ο κ. Καραµανλής εµφανίζει ως ικα-
νοποιηµένους, ζητάει να παραµείνουν τα αρχαία στον Σταθµό
Βενιζέλου και «επιτέλους, τελειώστε το µετρό!» λέει το 71%.

Αυτό είναι το δείγµα αναξιοπιστίας και γι’ αυτό και ακολουθεί
και η ερώτηση, η οποία, κύριε Κεφαλογιάννη, έρχεται ως επί-
καιρη, γιατί δεν απαντήθηκε όταν έπρεπε στον κοινοβουλευτικό
έλεγχο όπου µας εγκαλείτε να καταφύγουµε για να µας απαντή-
σετε. Το κάνουµε και δεν µας απαντάτε.

Απάντησε το Υπουργείο Οικονοµικών σε σχέση µε την έκθεση
αποτίµησης της περιουσιακής κατάστασης του ΟΑΣΘ. Είναι µια
διαδικασία που προβλέπεται στον ν.4482/2017. Έπρεπε να πα-
ραδοθεί έξι µήνες µετά τον διεθνή διαγωνισµό που έγινε µε ανά-
δοχο την «Grant Thornton» –τη γνωρίζετε, φαντάζοµαι- έχουµε
φτάσει Ιούλιο του 2021.

Και το ερώτηµά µας µε ειλικρινές ενδιαφέρον είναι αν έχει φτά-
σει στα χέρια σας στο Υπουργείο Υποδοµών, στον δεύτερο εταί-
ρο του ΟΑΣΘ, στο Υπουργείο Οικονοµικών, που µε την απάντησή
του λέει «δεν την έχουµε πάρει», έχει φτάσει ή δεν έχει φτάσει;
Υπάρχει κάτι που πρέπει να µας πείτε; Ζητάµε να µας την κατα-
θέσετε κιόλας. Μπορείτε να ξεκινήσουµε από αυτό και µετά να
ξετυλίξουµε και τα υπόλοιπα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και

Μεταφορών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, αναγνωρίζω το ειλικρινές ενδιαφέρον σας

για τα ζητήµατα των µέσων µαζικής µεταφοράς στη Θεσσαλο-
νίκη, την πόλη σας. Εξάλλου είναι λογικό να αναφέρεστε σε
αυτό. Όµως ας συµφωνήσουµε ότι τουλάχιστον τους τελευταί-
ους είκοσι µήνες έχει υπάρξει µία βελτίωση. Αυτό νοµίζω το απο-
δεικνύουν και οι αριθµοί. 

Θυµίζω -και θα έρθω πολύ γρήγορα στην ερώτηση, µη νοµί-
ζετε ότι ξεφεύγω- ότι, εάν πάρουµε το θερινό πρόγραµµα, αυτή
τη στιγµή που µιλάµε από τα διακόσια δεκατρία οχήµατα του Ιου-
λίου του 2019 είναι γύρω στα τετρακόσια και αν πάρουµε το χει-
µερινό πρόγραµµα τα διακόσια τριάντα οχήµατα τα οποία
κυκλοφορούσαν στη Θεσσαλονίκη κατά τους χειµερινούς µήνες
του 2019 και του 2018 έχουν φτάσει τα τετρακόσια πενήντα µε
τετρακόσια εξήντα. Άρα, τουλάχιστον, οι Θεσσαλονικείς µπορώ
να πω ότι στο επίπεδο των µέσων µαζικής µεταφοράς, που είναι
και το αντικείµενο της ερώτησής σας, πράγµατι έχουν δει µία
βελτίωση.

Το ερώτηµα είναι αν θα µπορούσε να πάει ακόµα καλύτερα.
Βεβαίως και θα µπορούσε να πάει καλύτερα. Είµαι ο τελευταίος
ο οποίος θα µπορούσα να πω ότι όλα είναι τέλεια στη χώρα και
ειδικά όσον αφορά τα µέσα µαζικής µεταφοράς. Από εκεί και
πέρα, όµως, νοµίζω ότι θα πρέπει και εσείς κάποια στιγµή να ανα-
γνωρίσετε τις προσπάθειες οι οποίες έχουν γίνει, επαναλαµβάνω,
ειδικά τους τελευταίους είκοσι µήνες σε ένα πάρα πολύ δύσκολο
περιβάλλον εν µέσω πανδηµίας. 

Έρχοµαι στην έκθεση του ΟΑΣΘ. Δεν µπορώ παρά να συµφω-
νήσω επίσης για τη σηµασία η οποία έχει η έκθεση αποτίµησης
της αξίας του ΟΑΣΘ, όχι απλώς όµως µόνο για να αναδείξει το
γενικότερο ζήτηµα της οικονοµικής διαχείρισης ή αν προτιµάτε
της κακοδιαχείρισης του οργανισµού, όπως υπονοείται στην
ερώτηση, αλλά γιατί τέσσερα χρόνια µετά την κρατικοποίησή του
νοµίζω ότι οι Έλληνες και, κυρίως, οι Θεσσαλονικείς πρέπει να
µάθουν τι ακριβώς εξαγόρασε το ελληνικό δηµόσιο, µια και µι-
λάµε για κρατικοποίηση, τουλάχιστον όπως συνέβη επί της δια-
κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ και Ανεξάρτητων Ελλήνων. 

Θα συµφωνήσετε µαζί µου, αν και δεν είµαι βέβαιος ότι θα το
παραδεχτείτε, ότι η διαδικασία η οποία ακολουθήθηκε είναι µάλ-
λον παράδοξη. Θα την εξηγήσω. Συνήθως όταν εξαγοράζεις µία
επιχείρηση, προτού την εξαγοράσεις, πρέπει να αποτιµάς τα πε-
ριουσιακά στοιχεία αυτού το οποίο εξαγοράζεις ,είτε λέγεται
κρατικοποίηση είτε λέγεται απλή αγορά. Και νοµίζω ότι δεν χρει-
άζεται να είναι κάποιος οικονοµολόγος για να το σκέφτεται. Χρει-
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άζεται µια απλή λογική σε αυτό το κοµµάτι.
Τι συνέβη όµως στην περίπτωση του ΟΑΣΘ; Ακριβώς το αντί-

θετο. Πρώτα έγινε η διαδικασία κρατικοποίησης του οργανισµού
και µετά ζητήθηκε η αποτίµησή του. Και νοµίζω ότι και µόνο αυτή
η εξέλιξη αρκούσε για να υπονοµεύσει την όποια -εγώ θα έλεγα
καλοπροαίρετη τότε- προσπάθεια ορθολογικής διαχείρισης του
ίδιου του οργανισµού. Και, βεβαίως, τις συνέπειες αυτής της θα
έλεγα ανορθολογικής διαχείρισης ή του τρόπου αντιµετώπισης
ακόµη και σήµερα την πληρώνουν και οι εργαζόµενοι και η διοί-
κηση και, βέβαια, και οι µέτοχοι εκείνης της περιόδου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Δεν θα καταχραστώ τον χρόνο.
Για να σας απαντήσω, η έκθεση αυτή έχει ολοκληρωθεί, έχει

παραδοθεί εµπρόθεσµα -θα καταθέσω και τα έγγραφα τα οποία
το αποδεικνύουν- και, βεβαίως, θα την έχετε κι εσείς στα χέρια
σας µόλις ολοκληρωθούν οι κατά τον νόµο απαιτούµενες ενέρ-
γειες. Θα εξηγήσω και στη δευτερολογία µου για να µην καθυ-
στερώ.

Η ανάδοχος εταιρεία, όπως η «Grant Thornton», όπως αναφέ-
ρατε την παρέδωσε στη διοίκηση εντός προθεσµίας, τον Φε-
βρουάριο του 2020, παρελήφθη από τον ΟΑΣΘ µε τη σχετική
διοικητική πράξη λίγες µέρες αργότερα δηλαδή στις 11 Μαρτίου
του 2020. Στα υπόλοιπα, για να µη σας καθυστερώ, θα απαντήσω
και στη δευτερολογία µου. Πάντως έχει παραληφθεί και έχει
έρθει στο Υπουργείο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στώ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τρία λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, πραγµατικά µε εκ-

πλήσσετε µε τον κυνισµό σας. Αυτή τη στιγµή, µου λέτε -δεν
ξέρω αν είναι στα όρια της απιστίας ή της παράβασης καθήκον-
τος- ότι ένας εκ των δύο εταίρων έχει γνώση της έκθεσης, το
Υπουργείο Υποδοµών, ο δεύτερος, σύµφωνα µε απάντηση κατα-
τεθειµένη στα Πρακτικά της Βουλής µέσω του κοινοβουλευτικού
ελέγχου αγνοεί αυτή την έκθεση. Αυτό εξ ορισµού, φαντάζοµαι,
ότι οδηγεί και στο τρίτο κακό συµπέρασµα, ότι δεν έχει κατατεθεί
και στο Πρωτοδικείο της Αθήνας, όπως προβλέπεται από τον
νόµο που χρειάστηκε να εκπονήσουµε και να καταθέσουµε, γιατί
το 2016, κύριε Υπουργέ, ο ΟΑΣΘ χρεοκόπησε από ένα πολυετές
«πάρτι» αδιαφάνειας και πλιάτσικου, του οποίου η διαχείρισή της
από εσάς προσπαθεί να µετριάσει τις πιθανές ζηµίες, τον λογα-
ριασµό, που θα πληρώσουν όσοι συµµετείχαν στο «πάρτι». 

Γιατί θέλω να σας πω ότι δηµοσιεύµατα για το περιεχόµενο
αυτής της έκθεσης -τα καταθέτω στα Πρακτικά- υπάρχουν από
τον Φεβρουάριο του 2020, όπου προκύπτει χρεωστικό υπόλοιπο
για τους µετόχους, µε τους οποίους συνοµιλεί η Κυβέρνησή σας.
Είναι κοµµάτι του πελατειακού της συστήµατος, έχει κλείσει το
µάτι, και µέσω του ανεκδιήγητου κ. Σκόδρα, ότι θα έρθει και πάλι
η εποχή της ιδιωτικοποίησης και του καθεστώτος µετόχων όπου
τα κέρδη τους θα µπαίνουν στις ζηµίες του δηµόσια επιδοτού-
µενου ΟΑΣΘ. Αυτά συµβαίνουν.

Άρα, µου λέτε ότι καλώς υπάρχει η υποψία µας ότι κρατιέται
στο συρτάρι Καραµανλή, γιατί ακόµα δεν είναι ώριµο πολιτικό
εργαλείο, για να γίνει διαπραγµάτευση. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Γιαννούλης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα δηµοσιεύµατα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πάµε στο επόµενο βήµα. Θα σας καταθέσω µια επιστολή, που
έλαβε ο κ. Καραµανλής το καλοκαίρι του 2019. Είναι από τον «πο-
λυκανιβαλισµένο» Στέλιο Παππά, επικεφαλής του ΟΑΣΘ τότε,
που περιγράφει ακριβώς ποια είναι τα στοιχεία που έχουν οδη-
γήσει, εκτός από τη δηµοσκόπηση που σας είπα για το Μετρό,
στην έρευνα του Ινστιτούτου Καταναλωτών για τα δύο τελευταία
χρόνια, που είναι κόλαφος για τα αποτελέσµατα του ΟΑΣΘ και
των βελτιώσεων, που εσείς συνεχώς επικαλείστε. Θέλω να σας
πω ότι αυτά που περιγράφονται εδώ είναι αυτά που οδήγησαν
τον συνάδελφό σας κ. Καράογλου να ζητήσει δηµόσια συγγνώµη
ενώπιον της ελληνικής δικαιοσύνης, κύριε Υπουργέ.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Γιαννούλης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επανέρχοµαι στην έκθεση της «GRANT THORNTON». Κατα-
λήγουµε στο συµπέρασµα ότι κακώς παραµένει κλειδωµένη στο
συρτάρι του ενός εκ των δύο Υπουργών µετόχων του ΟΑΣΘ.
Αναρωτιέµαι: πότε θα φτάσει στα χέρια της κοινωνίας των πολι-
τών, των άµεσα ενδιαφερόµενων, της Βουλής και των κοµµάτων,
για να δούµε τελικά αυτό το «µάρµαρο» και αυτός ο «λογαρια-
σµός» µήπως θα έχει την τύχη των 120 εκατοµµυρίων παράνο-
µων επιδοτήσεων, των οποίων τη διαδικασία διεκδίκησης σταµα-
τήσατε, µε ποιο επιχείρηµα; Με το επιχείρηµα ότι ναι, µπορεί να
είναι παράνοµες οι επιδοτήσεις που εισέπραξαν, αλλά αν συνε-
χίσουµε την προσφυγή θα τα πληρώσει διπλά ο ελληνικός λαός. 

Σας έχει πληρώσει -όχι εσάς, προσωπικά- πολλαπλάσια ακριβά
ο ελληνικός λαός και αποδεικνύεται και µε την απάντησή σας για
τη λαθροχειρία µε την έκθεση της «GRANT THORNTON».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και

Μεταφορών): Κύριε συνάδελφε, νοµίζω ότι όταν, ειδικά από
αυτό το Βήµα, απευθυνόµαστε στον ελληνικό λαό, καλό είναι να
έχουµε κάποιες µετρηµένες εκφράσεις. Αυτό το οποίο ακού-
στηκε -και νοµίζω ότι θα το πάρετε πίσω- περί ενδεχόµενης απι-
στίας ή παράβασης καθήκοντος…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: «Ενδεχόµενης» ποτέ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και

Μεταφορών):…σας το λέω και ως νοµικός, αλλά µπορείτε να το
διαπιστώσετε κι εσείς ότι ακόµα και έτσι να ήταν όπως τα λέτε,
ούτε απιστία υπήρχε ούτε παράβαση καθήκοντος. 

Σε κάθε περίπτωση όµως -θα σας απαντήσω- και το Υπουργείο
Οικονοµικών την έχει. Ξέρω την απάντηση την οποία έχει δώσει
και µάλιστα, το έχει λάβει εδώ και ενάµιση µήνα περίπου. Νοµίζω
εκ παραδροµής έδωσε κι αυτή την απάντηση.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Πολλές παραλείψεις…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και

Μεταφορών): Κύριε συνάδελφε, ακούστε µε. Δεν σας διέκοψα.
Να πω ότι ήρθε µε καθυστέρηση, ναι, αλλά και το Υπουργείο Οι-
κονοµικών, πράγµατι, ο άλλος εταίρος ο κυβερνητικός, έχει πλέ-
ον και την έκθεση της «GRANT THORNTON».

Αλλά επειδή εµένα µου αρέσει να δίνω συγκεκριµένες απαν-
τήσεις, κύριε συνάδελφε, και νοµίζω ότι µπορεί να µας κρίνει κι
ο κόσµος, ο οποίος µας ακούει, θα σας πω συγκεκριµένα περι-
στατικά και θα σας καταθέσω και τα έγγραφα, για να τα έχετε κι
εσείς.

Η έκθεση αποτίµησης διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Υποδοµών
και Μεταφορών -θα το πω για άλλη µια φορά- µε καθυστέρηση,
παρότι είχε παραληφθεί το 2020, στις 10/2/2021. Μπορεί να πει
κανείς ότι υπήρχαν δύο αντικειµενικοί λόγοι γι’ αυτή την καθυ-
στέρηση. Προφανώς, ο πιο σηµαντικός είναι ότι την περίοδο 1-
1-2015 – 25-7-2017 δεν υπήρχε η έκθεση προσδιορισµού των
εσόδων και δαπανών του οργανισµού και η εκπόνηση αυτής της
έκθεσης ήταν αναγκαία προκειµένου να ολοκληρωθεί η συνολική
αποτίµηση της αξίας του ΟΑΣΘ. 

Ο δεύτερος λόγος βεβαίως, κάτι το οποίο είναι σχεδόν αυτα-
πόδεικτο, είναι οι όποιες καθυστερήσεις µπορεί να υπήρξαν λό-
γω της πανδηµίας, µε αποτέλεσµα όλες οι υπηρεσίες του ΟΑΣΘ
να υπολειτουργούσαν, γιατί ξέρετε πολύ καλά ότι το βάρος είχε
πέσει στο να παρέχονται οι υπηρεσίες συγκοινωνιακού έργου
στη συµπρωτεύουσα και πάνω απ’ όλα να µπορεί να υπάρχει ένα,
αν θέλετε, πέπλο προστασίας κυρίως προς τους εργαζόµενους
του ΟΑΣΘ µέσα σε αυτές τις δύσκολες συνθήκες στις οποίες ερ-
γαζόντουσαν. 

Όσον αφορά το ερώτηµά σας κατά πόσο η έκθεση κατατέθηκε
εµπρόθεσµα -θα την καταθέσω στα Πρακτικά- σας απαντώ ότι
βεβαίως, κατατέθηκε εµπρόθεσµα στο τέλος Φεβρουαρίου του
2020, πριν τη λήξη της διάρκειας της σύµβασής της και συγκε-
κριµένα στις 28-11-2019 έγινε ένα αίτηµα από την ανάδοχο εται-
ρεία για να δοθεί µία παράταση, κάτι το οποίο έγινε αποδεκτό
εντός της προθεσµίας από το διοικητικό συµβούλιο του οργανι-
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σµού και συγκεκριµένα στις 29-11-2019.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.

Ιωάννης Κεφαλογιάννης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προανα-
φερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµα-
τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

Όλα αυτά τα έγγραφα αποδεικνύονται στο πακέτο που µόλις
κατέθεσα. Δόθηκε µια παράταση τριών µηνών µέχρι το τέλος Φε-
βρουαρίου, οπότε και παρεδόθη στον οργανισµό. 

Άρα, το σκέλος αν έγινε εµπρόθεσµα η διαδικασία, νοµίζω
απαντήθηκε από αυτά τα οποία σας κατέθεσα.

Πράγµατι, υπήρξαν κάποιες καθυστερήσεις, επαναλαµβάνω,
µέχρι να έρθει στο Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών. Τέλος,
από όταν εµείς το λάβαµε στο Υπουργείο Υποδοµών και Μετα-
φορών, υπάρχει τώρα µια διαδικασία «αποτίµησης», κάτι το ο-
ποίο δεν µπορούσε να κάνει ο ΟΑΣΘ. Είναι κάτι το οποίο ολοκλη-
ρώνεται.

Μπορώ να σας διαβεβαιώσω ότι τα επόµενα βήµατα, τα οποία
απαιτεί πράγµατι ο ν.4482/2017 θα γίνουν τις επόµενες ηµέρες,
θα γίνει και η τυπική διαβίβαση στο Εφετείο Αθηνών, προκειµέ-
νου να ακολουθηθούν αυτές οι διαδικασίες. Άρα, όλα τα τυπικά
βήµατα θα ολοκληρωθούν. 

Να ξέρετε, κύριε συνάδελφε, ότι εγώ είµαι ο πρώτος ο όποιος
πραγµατικά θέλει να πέσει άπλετο φως σε όλη τη διαχειριστική
διάρκεια και προ διοικήσεως Παππά και κατά τη διάρκεια διοική-
σεως Παππά και µετά, αν θέλετε, έτσι ώστε πραγµατικά, να εξαχ-
θούν συµπεράσµατα, για να δούµε τι λειτούργησε και τι δεν
λειτούργησε. 

Ας αποφασίσουµε τουλάχιστον, µέσα σε αυτή την Αίθουσα ότι
το βασικό δεν είναι να υπάρχουν αλληλοκατηγορίες, αλλά να
υπάρχει ένα συγκοινωνιακό έργο για τους Θεσσαλονικείς, κάτι
που αρµόζει, νοµίζω, και στην πόλη.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε τώρα µε την τέταρτη µε αριθµό 6633/17-5-2021 ερώτηση
του κύκλου αναφορών-ερωτήσεων του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονί-
κης του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτη Φάµελλου
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Μο-
ναδική στρατηγική της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας για
τη ΔΕΗ και τον ενεργειακό τοµέα η διαρκής επιβάρυνση των κα-
ταναλωτών».

Έχετε τον λόγο, κύριε Φάµελλε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Καλή

εβδοµάδα.
Κύριε Υπουργέ, συνεχίζουµε µια συζήτηση, την οποία κάνουµε

πολλές φορές και κάναµε προηγουµένως. Σήµερα, έχουµε την
υποχρέωση να συζητήσουµε και οι δύο για µία γραπτή ερώτηση,
η οποία κατατέθηκε στις 17 Μαΐου, µία ερώτηση που αφορούσε
στην ακρίβεια του ηλεκτρικού ρεύµατος, πολύ κρίσιµη για την
ελληνική κοινωνία και για την ελληνική παραγωγή.

Ενώ η αγορά υποφέρει από την ακρίβεια, ενώ τα νοικοκυριά
δυσκολεύονται να πληρώσουν λογαριασµούς ηλεκτρικής ενέρ-
γειας, δεν έχω κατανοήσει προσωπικά, για ποιο λόγο δεν απαν-
τήσατε γραπτά. Διότι η γραπτή απάντηση στον κοινοβουλευτικό
έλεγχο που οφείλετε να κάνετε θα µας δώσει τη δυνατότητα να
έχουµε όλοι, ως ελληνικό Κοινοβούλιο, και µία δέσµευση του
Υπουργείου για το τι θέλει να κάνει. Αυτό δυστυχώς, δεν µας δί-
νετε την ευχέρεια να το έχουµε. 

Η αφορµή και ο λόγος της ερώτησης αυτής ήταν η συγκεκρι-
µένη χρέωση, η ρήτρα διοξειδίου του άνθρακα, η οποία από τον
Μάιο -τις ηµέρες που έγινε η ερώτηση- εφαρµοζόταν και δεν
ήταν ένα συγκυριακό φαινόµενο. 

Οφείλω να πω, κύριε Υπουργέ, ότι έχουµε µία ξεκάθαρη στα-
θεροποίηση υψηλών τιµών ενέργειας στην Ελλάδα, η οποία απο-
τυπώνεται στους λογαριασµούς ρεύµατος των νοικοκυριών και
των ελληνικών επιχειρήσεων και δυστυχώς, φαίνεται ότι θα εν-
ταθεί κάτι τέτοιο. Είναι µάλιστα µία περίοδος δύο χρόνων, που
χαρακτηρίζεται από συνεχείς αυξήσεις, οι οποίες χρεώνονται
στο σύνολό τους στην Κυβέρνηση Μητσοτάκη. 

Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη έχει επιλέξει, από τους πρώτους
µήνες, να βάλει αυξήσεις στους λογαριασµούς, µε πάρα πολλά

επεισόδια, µε πάρα πολλές, αν θέλετε, διαφορετικές µορφές και
είναι ένα θέµα για το οποίο είστε αποκλειστικά υπόλογοι. Δεν
συνδέεται µε µνηµόνιο, δεν συνδέεται µε άλλες δυσκολίες. Επι-
λέξατε από την πρώτη µέρα να βάλετε αυξήσεις στους λογαρια-
σµούς. 

Το πρώτο ήταν η αύξηση που έβαλε ο Χατζηδάκης τον Σεπτέµ-
βριο του 2019 περίπου 500 εκατοµµύρια σε όλους µας, στους
καταναλωτές της ΔΕΗ, 20% αύξηση του κόστους. Τότε, µέσα
στην τιµή ενέργειας, που αυξήθηκε δώσατε τη δυνατότητα στους
ανταγωνιστές της ΔΕΗ, να έχουν και µεγαλύτερο περιθώριο κέρ-
δους, γιατί η ΔΕΗ, ως µεγαλύτερος εταίρος µε τη δεσπόζουσα
θέση, καθορίζει την αγορά, άρα διαµορφώνει και ένα καρτέλ
στην αγορά ενέργειας, κύριε Υπουργέ. 

Στη συνέχεια για να το καλύψετε, µειώσατε το ΕΤΜΕΑΡ, τη
χρέωση για τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, χρεοκοπήσατε τον
λογαριασµό αυτό. Να µην τα πολυλογώ, βάλατε χαράτσι στις
ΑΠΕ, βάλατε χαράτσι στο πετρέλαιο κίνησης, δηµιουργείτε µάλ-
λον νέο λογαριασµό ΑΠΕ και δεν µας έχετε πει τι θα γίνει µε τα
οφέλη των καταναλωτών από τις υπηρεσίες κοινής ωφέλειας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Το 2020 όµως, εντός πανδηµίας έχουµε φαινόµενα αισχροκέρ-
δειας, η ΔΕΗ πουλάει τετραπλάσια από τη χονδρική και κάποια
στιγµή, πήγατε να µας πείτε ότι αυτό έγινε γιατί έχει υψηλό κό-
στος παραγωγής, αλλά εµείς βρήκαµε τα νούµερα και είδαµε ότι
το µερίδιο της ΔΕΗ στην παραγωγή είναι 46%, αλλά στην εµπο-
ρία είναι 68%. Άρα, αγοράζει χονδρική.

Το ερώτηµα, κύριε Υπουργέ, παραµένει. Γιατί πουλάει τετρα-
πλάσιο στη λιανική, αφού αγοράζει στη χονδρική…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε συνάδελφε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ερχόµαστε όµως και…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ναι, τώρα, κύριε Πρόεδρε.
Ερχόµαστε, λοιπόν, τώρα και έχουµε επιπλέον επιβάρυνση µε

τη ρήτρα διοξειδίου του άνθρακα, η οποία, απ’ ότι φαίνεται, θα
µετατραπεί σε ένα νέο µόνιµο βάρος στους λογαριασµούς όλων
των καταναλωτών... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, σας παρακαλώ!

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι ότι, επειδή
οι επιβαρύνσεις δεν έχουν τέλος, ρωτάµε τι θα κάνει το Υπουρ-
γείο Περιβάλλοντος και η Κυβέρνηση, για να µειώσει το κόστος
ενέργειας και αν θα συνεχίσετε να επιβαρύνονται οι καταναλω-
τές.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι ενδιαφέρον το γεγονός, κύριε Πρόεδρε, ότι ο καλός συ-

νάδελφος, εκπρόσωπος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ο ο-
ποίος κάνει τις ερωτήσεις, απαντάει ο ίδιος στις ερωτήσεις που
κάνει εν τη ρύµη του λόγου του.

Για παράδειγµα, είπε ότι κάναµε αυξήσεις στις τιµές λιανικού
ρεύµατος ηλεκτρικής ενέργειας στους καταναλωτές, αλλά τε-
λικά, επειδή µειώθηκε το ΕΤΜΕΑΡ, τελικά η επιβάρυνση στους
καταναλωτές ήταν µηδενική και είναι µια πραγµατικότητα.

Όµως, επιτρέψτε µου να βάλω τα πράγµατα στη σειρά, κύριε
συνάδελφε. Πρώτον, είναι γεγονός ότι παρατηρείται µια µεγάλη
αύξηση σε ό,τι αφορά τις τιµές χονδρικής τιµής του ηλεκτρικού
ρεύµατος σε όλη την Ευρώπη. Η χονδρική τιµή ηλεκτρικής ενέρ-
γειας αυξάνεται και µάλιστα, για συγκεκριµένους λόγους και σί-
γουρα, σε αυτό δεν φταίει η Ελληνική Κυβέρνηση ή η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας ή η Αντιπολίτευση του ΣΥΡΙΖΑ ή ο κανέ-
νας.

Τι φταίει σε αυτό; Πρώτον, έχουµε µια αύξηση σε ό,τι αφορά
τα ορυκτά καύσιµα. Γνωρίζετε πολύ καλά ότι και το πετρέλαιο
και το φυσικό αέριο έχουν αυξήσει τις τιµές τους σε παγκόσµιο
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επίπεδο και από τη στιγµή που ένα µεγάλο κοµµάτι της ηλεκτρο-
παραγωγής παράγεται από την αξιοποίηση του φυσικού αερίου,
αυτό φυσικά, έχει αυξήσει το κόστος παραγωγής ηλεκτρικής
ενέργειας προς τα πάνω.

Το άλλο σηµαντικό, όµως, έχει να κάνει µε την αύξηση των
τιµών διοξειδίου του άνθρακα. Ξέρετε ότι η Ευρώπη έχει πάρει
µια πολύ µεγάλη απόφαση για να προστατεύσουµε τον πλανήτη
από τα φαινόµενα της κλιµατικής αλλαγής, από την αντιµετώπιση
των συνεπειών, που προκαλούν την κλιµατική κρίση, όπως αυτή
συµβαίνει και όπως αυτή τη νιώθουµε στην καθηµερινότητά µας
από τα έκτακτα καιρικά φαινόµενα, τα οποία δυστυχώς βάλλουν
όλη την Ευρώπη και όλο τον κόσµο. Είδαµε τι έχει συµβεί στη
χώρα µας τους προηγούµενους µήνες και τα προηγούµενα δυο-
τρία χρόνια, µε τους µεσογειακούς κυκλώνες και τις τεράστιες
καταστροφές. Είδαµε τι συνέβη στη Γερµανία πριν λίγες εβδο-
µάδες, δυστυχώς µε δεκάδες νεκρούς από µια θεοµηνία, που
έπληξε τη χώρα. Παρόµοια δεν την είχε πλήξει τα τελευταία
εκατό χρόνια ή από τότε που θυµούνται, τέλος πάντων.

Επειδή η Ευρώπη, λοιπόν, έχει πάρει µια τέτοια πολιτική από-
φαση, έχει θεσπίσει έναν «µηχανισµό εµπορίας ρύπων», όπως
λέµε, δηλαδή εκποµπών διοξειδίου του άνθρακα, οι οποίοι ευθύ-
νονται, ενοχοποιούνται για την πρόκληση της υπερθέρµανσης
του πλανήτη, που έχει σαν συνέπεια την κλιµατική αλλαγή, δη-
λαδή την αλλαγή του παγκόσµιου κλίµατος.

Έχει φτάσει, δυστυχώς, ο κάθε τόνος διοξειδίου του άνθρακα
που εκλύεται στην ατµόσφαιρα να κοστίζει, σήµερα που µιλάµε,
50 µε 60 ευρώ, που σηµαίνει ότι για κάθε ηλεκτρική µεγαβατώρα
που παράγει η ΔΕΗ, αξιοποιώντας τον λιγνίτη, εκπέµπει στην
ατµόσφαιρα από 1,2 έως 1,4 τόνους διοξειδίου του άνθρακα και
αυτό έχει σαν αποτέλεσµα την επιβάρυνση του κόστους ηλεκτρι-
κής ενέργειας µε 60, 70, 80 ευρώ. Εξαρτάται από τις τιµές διο-
ξειδίου του άνθρακα. Είναι 80 ευρώ, αν βάλουµε και το πραγµα-
τικό κόστος της παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από λιγνίτη,
που είναι περίπου 40 ευρώ για το εργοστάσιο, άρα έχει ένα κό-
στος ηλεκτρικής µεγαβατώρας, που πλησιάζει τα 120 ευρώ και
αυτό φαίνεται ότι τα επόµενα χρόνια, όπως πολλές εκτιµήσεις
δηλώνουν, µπορεί να φτάσει και τα 90 ευρώ ο κάθε τόνος διο-
ξειδίου του άνθρακα που εκπέµπεται στην ατµόσφαιρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Αυτό σηµαίνει, λοιπόν, ότι, όταν η ΔΕΗ πουλάει σήµερα 110
ευρώ σε λιανικές τιµές τη µεγαβατώρα και έχει κόστος 120-130
ευρώ, καταλαβαίνετε ότι αυτό το πράγµα κάποια στιγµή θα έχει
και αντίκτυπο στις τιµές λιανικής.

Όµως, η ΔΕΗ µέχρι τώρα αυτό δεν το έχει εφαρµόσει. Μέχρι
τώρα, η ΔΕΗ έχει καταφέρει µε ειδικά προϊόντα, αλλά και µε εκ-
πτώσεις, στις οποίες έχει προχωρήσει κατά τη διάρκεια όλης της
πανδηµίας, να διατηρήσει σε σταθερά επίπεδα τις τιµές κατανα-
λωτή, τις τιµές δηλαδή της ηλεκτρικής ενέργειας σε ό,τι αφορά
τους καταναλωτές, τα νοικοκυριά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υ-
πουργέ, έχετε και τη δευτερολογία σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.

Αυτό, βέβαια, πρέπει να πω ότι έχει έρθει και µε νέα προϊόντα
τα οποία εισάγει µέσα από την εµπορική της πολιτική και θα πω
ότι υπάρχει σήµερα συγκεκριµένο προϊόν, το οποίο παρέχει η
εταιρεία, που κρατάει για δώδεκα µήνες σταθερή την τιµή της
ηλεκτρικής ενέργειας στα σηµερινά επίπεδα, χωρίς αυτή να επη-
ρεάζεται από τις διακυµάνσεις είτε στις πρώτες ύλες είτε στις
τιµές διοξειδίου του άνθρακα.

Από εκεί και πέρα, τα υπόλοιπα για το τι θα κάνει η Κυβέρνηση
πια για να προστατεύσει ακριβώς, να προασπίσει και να στηρίξει
τους ευάλωτους καταναλωτές, τα ευάλωτα νοικοκυριά στις πι-
θανές πιέσεις των τιµών, που µπορεί να εξελιχθούν το επόµενο
διάστηµα θα σας τα πω στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία, ευ-
χαριστούµε.

Κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι πρέπει

να διευκρινίσουµε αρκετά. Ας τα πάρουµε µε τη σειρά. Πρώτον,

µας είπατε ότι επειδή είναι ακριβή αυτή η τιµή ενέργειας έχουµε
αυτήν την πρωτιά. Πρώτο ερώτηµα: Γιατί το 2020, που ήταν πολύ
χαµηλή η τιµή η χοντρική, δεν µειώσατε τα τιµολόγια; Πάντα δη-
λαδή θα πληρώνει ο καταναλωτής; Δεν θα ωφελείται ποτέ; Τον
Απρίλιο του 2020 28 ευρώ η χοντρική, µέσος όρος µήνα, 110
ευρώ η λιανική. Δεν απαντάτε. 

Δεύτερον, µας είπατε ότι είναι σε όλη την Ευρώπη ακριβή η
χοντρική τιµή ενέργειας. Καταθέτω, κύριε Πρόεδρε, ένα δηµοσί-
ευµα, χθεσινό αν δεν κάνω λάθος, από το «Πρώτο Θέµα». Υπο-
πτεύοµαι ότι το θεωρείτε αξιόπιστο, έτσι δεν είναι; Λέει, λοιπόν,
«Πρωταθλητής στη χονδρική τιµή η Ελλάδα». Μάλιστα, κύριε
Υπουργέ, λέει 116 ευρώ η Ελλάδα, 99 ευρώ η διασυνδεδεµένη
Βουλγαρία, 96 ευρώ η Ιταλία. Άρα, δεν είναι λοιπόν στην υπό-
λοιπη Ευρώπη τόσο ψηλά, είµαστε 20 ευρώ ακριβότεροι. Από
πού προκύπτει, λοιπόν, ότι πρέπει να είναι η Ελλάδα πρωταθλη-
τής; Δεν µπορείτε να είναι πρωταθλητής στο φτηνό ρεύµα. Πρέ-
πει να είναι πρωταθλητής στο ακριβό ρεύµα; 

Τρίτο ζήτηµα: Σας είπα για τις ρήτρες, δεν απαντήσατε. Έ-
χουµε ανακοίνωση του Μαΐου για ρήτρα διοξειδίου του άνθρακα
και ανακοίνωση, αν δεν κάνω λάθος, κύριε Υπουργέ, ότι στις 5
Αυγούστου εφαρµόζεται η ρήτρα προµήθειας, χονδρικής τιµής
δηλαδή. Θα υπάρχει, λοιπόν, ένα επιπλέον καπέλο στους κατα-
ναλωτές. Γιατί λέτε ότι δεν πληρώνουν οι καταναλωτές; Αφού το
έχετε ανακοινώσει, στις 5 Αυγούστου, συγκεκριµένα λοιπόν. 

Τέταρτον, µας είπατε ότι διαχειρίζεστε ορθώς την αγορά. Μα
τότε, στο νοµοσχέδιο που συζητάµε στην επιτροπή σήµερα και
αύριο στην Ολοµέλεια, γιατί δηµιουργείτε µηχανισµό παρακο-
λούθησης και εποπτείας ενεργειακής αγοράς; Δεν είναι παρα-
δοχή ότι δεν τον έχετε; Γιατί τον κάνετε; Διότι πολύ απλά, τα
κάνατε µπάχαλο. Εµείς απλά σας λέµε, πολύ νωρίτερα, εδώ και
δύο χρόνια, κάντε κάτι για να ρυθµιστεί αγορά. Διότι έρχονται οι
ελληνικές βιοµηχανίες και σας λένε ότι έχετε χειραγώγηση τιµών,
άρα καρτέλ, και τη ΔΕΗ µέσα σε αυτό.

Πέµπτο ερώτηµα, για ποιον λόγο τότε, αφού είναι οριακά τα
πράγµατα και δεν βγαίνει η ΔΕΗ και πρέπει να κρατάει ψηλά την
τιµή, γράφετε 1 δισεκατοµµύριο κέρδη και περηφανεύεται ο κ.
Στάσσης για το 1 δισεκατοµµύριο κέρδη; Για να έχει κέρδη το
χρηµατιστήριο και να δίνει µπόνους 360.000 ευρώ τον χρόνο ο
πρόεδρος στον εαυτό του επειδή αύξησε τους λογαριασµούς;
Μεγάλο κατόρθωµα. Το θέµα είναι τι κάνατε για να βοηθήσει την
Ελλάδα. 

Σας λέµε λοιπόν: Παραλάβατε τη ΔΕΗ µε µειωµένο δανεισµό,
µε µεσοσταθµική µείωση τιµής ενέργειας µέσα στο µνηµόνιο πε-
ρίπου 12% µε τη EUROSTAT- επί ΣΥΡΙΖΑ µειώθηκε η τιµή ενέρ-
γειας- και έρχεται συνέχεια αυτή η Κυβέρνηση και ανεβάζει το
κόστος, µε αποτέλεσµα να λένε σήµερα τα νοικοκυριά -τα 2/3 εξ
αυτών- σε έρευνα της «ΕΚΠΟΙΖΩ» ότι αδυνατούν να πληρώσουν
τον λογαριασµό ρεύµατος. 

Το τελευταίο ερώτηµα είναι πάρα πολύ απλό, κύριε Σκρέκα.
Στις 5 Αυγούστου θα εφαρµοστεί η ρήτρα οριακής τιµής. Σας
λέω λοιπόν νούµερα: Η χονδρική τιµή τον Μάιο ήταν 63 ευρώ,
τον Ιούνιο ήταν 83 ευρώ. Άρα, αυτά τα 20 ευρώ θα µεταφερθούν
στους καταναλωτές από τις αρχές Αυγούστου; Είναι πολύ συγ-
κεκριµένο το ερώτηµα. Γιατί διστάζετε; Εφόσον βλέπουµε την
ανακοίνωση της ΔΕΗ που λέει ότι σύµφωνα µε τις οδηγίες της
ΡΑΕ, που ήταν µάλιστα από τον Φεβρουάριο και δεν τις υλοποι-
ούσε η ΔΕΗ, θα εφαρµόσετε αυτό το νέο καπέλο. 

Τα πράγµατα, λοιπόν, είναι ξεκάθαρα. Έχετε αποτύχει. Η απο-
τυχία αυτή δηµιουργεί αισχροκέρδεια και ακρίβεια στους κατα-
ναλωτές. Είναι κεντρικό θέµα στη ζωή µας πλέον η ακρίβεια.
Μεταφέρατε χαράτσια πλέον και στα καύσιµα και στις ανανεώ-
σιµες πηγές ενέργειας και όλα αυτά για ποιον λόγο; Για να τα-
κτοποιήσετε µερικά γαλάζια παιδιά στη ΔΕΗ και να τους δίνετε
χρυσά µπόνους; Είναι δυνατόν να παίρνει εξαπλάσια αµοιβή ο
Πρόεδρος της ΔΕΗ απ’ όσο έπαιρνε επί της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ
για να χρεώνει τους καταναλωτές και να λέτε ότι έχετε κέρδη και
από την άλλη να µας λέτε ότι είναι ακριβή η τιµή της ενέργειας
στην Ελλάδα; Μα, φαίνεται από τα δηµοσιεύµατα που καταθέτω
ότι είµαστε πρωταθλητές στην Ευρώπη και φταίει η Κυβέρνηση
Μητσοτάκη. Σε αυτό µπορείτε να απαντήσετε; Αυτό µας ενδια-
φέρει, κύριε Σκρέκα. Τα άλλα όλα είναι «άλλα λόγια ν’ αγαπιό-
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µαστε», όπως κάνετε συνήθως, βέβαια.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Φάµελλος καταθέτει για τα

Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Έχετε µανία να παίρνετε µια φωτογραφία µιας στιγ-
µής και να προσπαθείτε να την γενικεύσετε και να την κάνετε κα-
νόνα. Σας παρακαλώ πολύ να κοιτάξετε τις τιµές ηλεκτρικής
ενέργειας χονδρικής τιµής στην Ελλάδα και στην Ιταλία σε όλη
τη διάρκεια του µήνα. 

Παράδειγµα: Είπατε µια µέρα που ανέφερε ένα δηµοσίευµα
ενός σάιτ. Πρώτον, αυτό δεν είναι ο µέσος όρος του µήνα. Αλλά
ακούστε, κύριε συνάδελφε, στις 5 Ιουλίου 106 ευρώ στην Ελ-
λάδα, 112 ευρώ στην Ιταλία, στις 11 Ιουλίου 79 ευρώ στην Ελ-
λάδα, 87 ευρώ στην Ιταλία, στις 12 Ιουλίου 95 ευρώ στην Ελλάδα,
103 ευρώ στην Ιταλία η µέση τιµή, η χονδρεµπορική. Άρα, σας
παρακαλώ πάρα πολύ να µην προσπαθείτε να παραποιήσετε και
να παραπλανήσετε τους ακροατές, αλλά και τους συναδέλφους
που βρίσκονται εδώ στη Βουλή, γιατί τα πράγµατα δεν συγκρί-
νονται µε τον τρόπο που κάνετε.

Πρέπει να πάτε να συλλάβετε και να πάρετε τον µέσο όρο µιας
τιµής σε επίπεδο µήνα, σε επίπεδο έτους και να µπορείτε να κά-
νετε συγκρίσεις αν θέλετε να είσαστε σωστός, αλλιώς πραγµα-
τικά δεν καταλαβαίνω τι θέλετε να πείτε.

Από εκεί και πέρα είπατε και κάτι άλλο ότι η ΔΕΗ έχει 1 δισε-
κατοµµύριο κέρδη. Προφανώς ή αυτοί που σας τα λένε ή εσείς
δεν ξέρετε να διαβάσετε έναν ισολογισµό. Αν είχε 1 δισεκατοµ-
µύριο κέρδη η ΔΕΗ θα ήµασταν πραγµατικά πάρα πολύ ευτυχείς
να έχουµε τις σηµερινές τιµές ηλεκτρικής ενέργειας και να έχει
και 1 δισεκατοµµύριο κέρδη η ΔΕΗ. Η ΔΕΗ, δυστυχώς, δεν έχει
1 δισεκατοµµύριο κέρδη. Η ΔΕΗ την προηγούµενη χρονιά είχε
περίπου 40 ή 50 εκατοµµύρια κέρδη προ φόρων αν θυµάµαι
καλά, µπορεί να έχει ένα µικτό περιθώριο λειτουργικό, το οποίο
προσεγγίζει τα 900 εκατοµµύρια και φυσικά όταν είχε 300 εκα-
τοµµύρια λειτουργικό περιθώριο η ΔΕΗ είχε 800 εκατοµµύρια,
700 εκατοµµύρια ζηµιές και αυτό ήταν το 2018 επί ηµερών σας.

Και εγώ ρωτάω το εξής: Αν έκλεινε η ΔΕΗ, αν σταµατούσε τη
λειτουργία πού θα πήγαινε το κόστος του ρεύµατος, το οποίο
βέβαια θα εξέλειπε κιόλας από τη χώρα; Αλλά έρχεστε εδώ πέρα
και προσπαθείτε πάντα µε έναν επικοινωνιακό απλά τρόπο να
κερδίσετε κάτι και να δηµιουργήσετε εντυπώσεις.

Από εκεί και πέρα εµείς, η Κυβέρνησή µας, κύριε συνάδελφε,
δεν µένει µόνο σε αυτά. Εµείς πραγµατικά ενδιαφερόµαστε για
τους καταναλωτές και κυρίως για τους ευάλωτους, γι’ αυτό και
κάνουµε πράγµατα τα οποία εσείς δεν κάνατε. Για παράδειγµα
αξιοποιούµε 100 εκατοµµύρια για αρχή -σας το έχω πει επανει-
ληµµένα, σας το ξαναλέω για να το καταλάβετε- από το Ταµείο
Ανάκαµψης για να κατασκευάσουµε περίπου 120 MW εγκατεστη-
µένης ισχύος φωτοβολταϊκών που θα µπορέσουν να τροφοδο-
τήσουν µε σχεδόν µηδενικής αξίας ηλεκτρική ενέργεια που
προέρχεται από τον ήλιο τριάντα χιλιάδες ευάλωτα νοικοκυριά.
Και αυτό είναι το ξεκίνηµα. Εσείς δεν το κάνατε αυτό. Αυτό το
έκανε η δική µας Κυβέρνηση, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη. Έχουµε δώσει 30 εκατοµµύρια ευρώ µέχρι τώρα για
επανασυνδέσεις ευάλωτων νοικοκυριών που δεν µπορούσαν να
ανταπεξέλθουν και είχε αποκοπεί το ρεύµα. Εµείς ερχόµαστε,
λοιπόν και δίνουµε, στηρίζουµε ακριβώς τις επαναηλεκτροδοτή-
σεις αυτών των νοικοκυριών.

Και από εκεί και πέρα η Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας -διαβάστε
και λίγο- κάλεσε όλους τους προµηθευτές και ουσιαστικά συζή-
τησε µαζί τους για το πώς θα µπορέσουν να έχουν εµπορικές πο-
λιτικές που θα είναι κατανοητές από τους καταναλωτές. Δεν θα
υπάρχει η δυνατότητα να εφαρµόζονται αθέµιτες εµπορικές πρα-
κτικές που παραπλανούν τον καταναλωτή, ώστε τελικά µέσα από
τον ανταγωνισµό ο καταναλωτής να µπορέσει να επιλέξει το τι-
µολόγιο και την υπηρεσία που πιστεύει ότι είναι προς το συµφέ-
ρον του. 

Εµείς µε αυτόν τον τρόπο προσπαθούµε να πετύχουµε ώστε
να έχουµε καλύτερες τιµές, πιο ανταγωνιστικές τιµές, πιο χαµη-
λές τιµές για τα νοικοκυριά, γιατί δεν υπάρχει άλλος τρόπος σε
όλο τον ελεύθερο δυτικό κόσµο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας ευχα-
ριστώ.

Συνεχίζουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 6843/25-5-2021 ερώ-
τηση του κύκλου αναφορών - ερωτήσεων του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς
τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Εγκατά-
σταση νέων Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας (ΑΠΕ) στην Κρήτη».

Παρακαλώ, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µετά τη µερική ηλεκτρική διασύνδεση της

Κρήτης αποφασίστηκε να δοθεί η δυνατότητα εγκατάστασης
φωτοβολταϊκών 140 MW στο νησί. Από αυτά 100 MW θα αφο-
ρούν νέες εγκαταστάσεις των 400 KW, όπως έχετε ανακοινώσει
σε γήπεδα και τα 40 MW θα αφορούν ενεργειακό συµψηφισµό. 

Θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να µου επιβεβαιώσετε αν αυτό ση-
µαίνει διακόσια πενήντα τετρακοσάρια για τις νέες µονάδες και
εκατό για τον ενεργειακό συµψηφισµό. Η υποβολή των αιτήσεων
έχει ανακοινωθεί ότι θα είναι από το Σεπτέµβρη. Το χρονικό πε-
ριθώριο των αιτήσεων πόσο θα είναι;

Και βεβαίως θα ήθελα να διευκρινιστεί εάν τα δικαιολογητικά
και οι όποιες αδειοδοτήσεις χρειάζεται να υποβληθούν µαζί ή αν
θα δοθεί επιπλέον χρονικό περιθώριο για την υποβολή τους.

Γιατί τα λέω αυτά; Για να αποφύγουµε, κύριε Υπουργέ, αυτό
που και εσείς είχατε παραδεχθεί ότι δεν ήταν σωστό, η υπαγωγή
µιας αίτησης, όπως έγινε, για το «Εξοικονόµηση κατ’ οίκον» να
κρίνεται µε βάση την ταχύτητα και όχι µε πραγµατικά περιβαλ-
λοντικά και κοινωνικά κριτήρια. Θα ήθελα να µας πείτε µε ποιον
τρόπο θα εξασφαλίσετε τη διαφάνεια και ποιες δικλείδες θα θέ-
σετε, ώστε να εξασφαλιστεί η απρόσκοπτη συµµετοχή των εν-
διαφεροµένων.

Κύριε Υπουργέ, όπως σας επισηµαίνω και στην ερώτησή µου,
υπάρχει µεγάλο ενδιαφέρον από µικρούς επενδυτές, αλλά και
τις λίγες ενεργειακές κοινότητες που υπάρχουν στην Κρήτη και
τη µια ευρείας κοινωνικής βάσης που υπάρχει. 

Με τις ρυθµίσεις ουσιαστικά βάζετε πρόσκοµµα στις ενεργει-
ακές συχνότητες, αφού στα τετρακοσάρια αναφέρεται ότι κάθε
νοµικό ή φυσικό πρόσωπο µπορεί να υποβάλει αίτηση για ένα και
µόνο έργο των τετρακοσίων και αν κάποιο µέλος από τα διακόσια
εξήντα, παραδείγµατος χάριν, που έχουµε στην ενεργειακή κοι-
νότητα πάρει ένα τετρακοσάρι, αποκλείεται η ενεργειακή κοινό-
τητα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, το ένα λεπτό της δευτεροµιλίας µου θα το
πάρω τώρα. 

Μια µεγάλη ενεργειακή κοινότητα, όπως αυτή που σας ανέ-
φερα, η «ΜΙΝΩΑ ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ», θα έχει πρόβληµα, γιατί δεν θα
έχει τη δυνατότητα να κατασκευάσει. 

Γνωρίζετε πάρα πολύ καλά, όµως -και αυτό αφορά µία διαφο-
ροποίηση σε σχέση µε την υπόλοιπη χώρα- ότι οι ενεργειακές
κοινότητες είχαν προτεραιότητα στην ηπειρωτική Ελλάδα µε 18
MW κιόλας έργα. Δεν λέµε για 18 MW στα εκατό σαράντα, αλλά
µια αναλογικότητα να υπάρχει. Παραδείγµατος χάριν, το 5% των
εκατό σαράντα να µπορεί κατά προτεραιότητα να δοθεί στις
ενεργειακές κοινότητες και αν δεν υπάρξει ενδιαφέρον, να δοθεί
στους ιδιώτες. Ή εναλλακτικά δέκα έργα ιδιωτών των τετρακο-
σίων να µπορεί να τα πάρει µια ενεργειακή κοινότητα µε διακόσια
εξήντα µέλη στην περιφέρεια…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, ολοκληρώστε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: …δύο δήµους και άλλα νοµικά
πρόσωπα. 

Και, βεβαίως, να δείτε το θέµα της εγγυητικής επιστολής. Δεν
γίνεται στην υπόλοιπη χώρα να µην χρειάζεται εγγυητική επι-
στολή και οι µπαταχτσήδες να είναι κάπου στην Κρήτη, την Πε-
λοπόννησο και την Εύβοια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υ-
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πουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κατ’ αρχάς, νοµίζω ότι συµφωνείτε, κύριε συνά-
δελφε, για τη δυνατότητα που δίνουµε πράγµατι να εγκαταστα-
θούν φωτοβολταϊκά µικρής ισχύος µέχρι 400 KW από µικρούς
παραγωγούς ανανεώσιµων πηγών ενέργειας και µε αυτόν τον
τρόπο να πετύχουµε και την ενεργειακή δηµοκρατία, αλλά και να
βοηθήσουµε το ηλεκτρικό σύστηµα και της Κρήτης, αλλά και της
υπόλοιπης χώρας µε τη µεγαλύτερη διείσδυση των ΑΠΕ, που θα
αντικαθιστούν φυσικά ρυπογόνες πετρελαϊκές µονάδες ή ντιζε-
λογεννήτριες ή ακόµα και λιγνιτικές µονάδες στη δυτική Μακε-
δονία και τη Μεγαλόπολη. 

Από εκεί και πέρα, ακούω αυτό το οποίο λέτε για το θέµα των
ενεργειακών κοινοτήτων. Οφείλω να σας πω ότι πρόκειται να
προχωρήσουµε µια σειρά από ρυθµίσεις, γιατί οι ενεργειακές
κοινότητες µέχρι τώρα κατά κύριο λόγο, κατά συντριπτική πλει-
οψηφία -να µην πω για όλες βέβαια- έχουν γίνει αντικείµενο αξιο-
ποίησης από ανθρώπους, από επενδυτές, οι οποίοι ούτως ή
άλλως είχαν την οικονοµική δυνατότητα να επενδύσουν σε µε-
µονωµένες πηγές ενέργειας, σε µεµονωµένα φωτοβολταϊκά,
αλλά εκµεταλλεύτηκαν τη δυνατότητα που έδινε ο νόµος για τις
ενεργειακές κοινότητες να αναλάβουν µεγαλύτερη απόδοση επί
του επενδεδυµένου κεφαλαίου από τη στιγµή που έχει µεγαλύ-
τερη ταρίφα από ότι ένα µεµονωµένο φωτοβολταϊκό και επίσης
έχει και κάποια ανταγωνιστικά πλεονεκτήµατα σε ό,τι έχουν να
κάνουν µε την αδειοδότηση, αλλά και τη χρονική σειρά. 

Τι θέλω να πω µε αυτό; Τελικά δεν επιτεύχθηκε η ουσία που
έχουν να εξυπηρετήσουν οι ενεργειακές κοινότητες, που είναι
αυτό που είπατε, να µαζευτούν διακόσιοι πενήντα πιο αδύναµοι
οικονοµικά συµπολίτες µας, να συνασπιστούν, να κάνουν µία
ενεργειακή κοινότητα και να αποκτήσουν πρόσβαση στη δυνα-
τότητα να κατασκευάσουν ένα φωτοβολταϊκό όλοι µαζί και µε
αυτόν τον τρόπο πραγµατικά να συµβάλουν και αυτοί να έχουν
ένα µερίδιο µέσα στην εθνική προσπάθεια που κάνουµε για την
ενεργειακή µετάβαση σε µία καθαρότερη ηλεκτροπαραγωγή. 

Αυτό το πράγµα πρόκειται να συµβεί το επόµενο διάστηµα,
πρόκειται να καταθέσουµε µια σειρά από ρυθµίσεις. Θα δούµε,
λοιπόν, τι θα µπορέσουµε να κάνουµε και στην περίπτωση των
νησιών ή εκείνων των περιοχών που έχουν περιορισµένη δυνα-
τότητα να υποδεχθούν ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. 

Κατ’ αρχάς, όµως, ας κρατήσουµε το γεγονός ότι από τον Σε-
πτέµβριο και µετά θα υπάρχει µία ηλεκτρονική πλατφόρµα. Γιατί
ζήσαµε και εκείνες τις στιγµές που πήγαιναν από το προηγού-
µενο βράδυ και κάθονταν στα γραφεία του ΔΕΔΔΗΕ µπροστά οι
ενδιαφερόµενοι για να πάρουν σειρά προτεραιότητας, γιατί εκ
των πραγµάτων υπάρχει µία χρονική ιεράρχηση, µια χρονική
προτεραιότητα σε ό,τι αφορά την υπαγωγή, την έγκριση των αι-
τήσεων αυτών οι οποίοι ενδιαφέρονται να κατασκευάσουν, των
υποψήφιων επενδυτών. Και δεν µπορώ αυτή τη στιγµή να σκε-
φτώ πώς θα µπορούσαµε να βάλουµε κριτήρια που έχουν να κά-
νουν µε τη δυνατότητα κάποιος να επενδύσει. Δηλαδή, ποιους
επενδυτές θα µπορούσαµε να στηρίξουµε µέσα από µια δυνατό-
τητα ίσως πολυκριτηριακής -να το πω έτσι- προτεραιότητας και
ποιους όχι.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κ. Κεγκέρογλου.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, επειδή είχατε αποδεχθεί ότι είναι λάθος η προ-

τεραιότητα λόγω ταχύτητας αλλά λέτε ότι θα είναι ένα κριτήριο
πλέον, αυτό που µπορείτε να κάνετε είναι από την ανακοίνωση
σήµερα και από την ψήφιση του νόµου να υπάρχει ένα ικανό πε-
ριθώριο ούτως ώστε όλοι οι µικροεπενδυτές να βρεθούν στην
ίδια θέση εκκίνησης. Αυτό είναι πολύ σηµαντικό. Δεν ισχύει όµως
αυτό αν γίνει τον Σεπτέµβριο. Δείτε το .

Το δεύτερο είναι εάν η ταχύτητα αφορά την αίτηση και µετά
πόσο χρονικό διάστηµα θα αφήσετε ανοικτό για να υποβληθούν
τα δικαιολογητικά. Αυτό είναι το δεύτερο.

Τώρα στα ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε το θέµα των ενερ-
γειακών κοινοτήτων. Αναφέρθηκα σε µια ενεργειακή κοινότητα
στην Κρήτη, τη «ΜΙΝΩΑ ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ» –θα την πω µε το όνοµά

της- που έχει διακόσια εξήντα µέλη. Μέλη της είναι η Περιφέρεια
Κρήτης, δήµοι, µητροπόλεις, νοµικά πρόσωπα. Είναι µια ενεργει-
ακή κοινότητα, όπως την περιγράψατε, ευρείας βάσης για να παί-
ξει έναν ρόλο συνένωσης δυνάµεων των µικρών επενδυτών που
δεν µπορούν από µόνοι τους, αυτό ακριβώς που περιγράψατε. 

Και θέλω να το διευκρινίσετε εάν αυτό εννοούσατε, ότι παρα-
πέµπεται µετά την ολοκλήρωση της διαδικασίας των 140 MW
στις όποιες ρυθµίσεις. Εκεί που λέτε ότι απαγορεύεται να είναι
νοµικό πρόσωπο και ιδιώτης –είναι σωστό- πρέπει να µπει «µε
εξαίρεση της ενεργειακής κοινότητας ευρείας βάσης». Εάν ένα
µέλος της ενεργειακής κοινότητας κάνει επενδύσεις τετρακο-
σάρι αποκλείεται η κοινότητα;

Ή δείτε το θέµα των 18 MW. Εάν δώσετε άλλωστε τα 18 MW
ή το 5% που σας προτείνω εγώ, θα µπορούσατε να βάλετε και
τέτοια κριτήρια. Αλλά πρέπει να µπει σε αυτόν το νόµο. Δεν µπο-
ρεί να µπει σε µελλοντικούς νόµους και µελλοντικές προκηρύξεις
που θα αφορούν εγκατάσταση άλλων µονάδων εκτός από τούτη.
Δηλαδή το βλέπουµε τώρα το θέµα, δεν το διορθώνουµε και λέµε
«µετά». Ή εναλλακτικά να δώσετε τη δυνατότητα οι ενεργειακές
κοινότητες ευρείας βάσης -τις ξεχωρίζω εποµένως από άλλες
που τις θεωρώ εικονικές και είναι ένα θεσµικό θέµα που πρέπει
να το αντιµετωπίσουµε- να υλοποιήσουν µεγαλύτερες µονάδες.
Και θα σας καταθέσω ένα έγγραφο που έχει στείλει η ενεργειακή
κοινότητα «ΜΙΝΩΑ» της Κρήτης.

Επανέρχοµαι όµως στο αρχικό. Διασφαλίστε ότι τα ετήσια τε-
τρακοσάρια δεν θα έχουν µοναδικό κριτήριο την ταχύτητα ή και
εάν την έχουν, τότε όλοι να έχουν την ίδια αφετηρία εκκίνησης.
Αντί Σεπτέµβρη θα µπορούσαν οι αιτήσεις να είναι κάλλιστα τον
Οκτώβρη και µετά, ούτως ώστε να έχουν το περιθώριο να προ-
ετοιµαστούν. Αφορά και την Πελοπόννησο, κύριε Πρόεδρε, διότι
και στην Πελοπόννησο δίδεται ένα σηµαντικό µέγεθος για επεν-
δύσεις του ίδιου τύπου και οι εγγυητικές τελικά είναι µόνο για
αυτούς. 

Παρακαλώ να γίνουµε της ίδιας µοίρας µε την ηπειρωτική χώ-
ρα, να µην αγωνιζόµαστε για δικαιώµατα που έχουν κατοχυρώσει
άλλοι και εµείς υπολειπόµεθα, κύριε Υπουργέ. Δείτε αυτό το
θέµα είναι σηµαντικό. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Είναι και ο
Πρωθυπουργός σήµερα στην Αρκαδία. Θα τον τιµούσαµε. Αλλά
δυστυχώς σήµερα κύριε Κεγκέρογλου, όπως ξέρετε, είµαστε
εδώ στη Βουλή, γιατί εµείς είµαστε θεσµικοί και…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Έβαλε εµπόδιο ο κ. Τασούλας!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κ. Σκρέκας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, κατ’ αρχάς να πω για το θέµα εγ-
γυητικής επιστολής. Είναι ένα πολύ µικρό ποσοστό του προϋπο-
λογισµού του έργου και του ύψους της επένδυσης, το οποίο είναι
λιγότερο από το 10%. Ένας λοιπόν που θέλει να κάνει µία υλο-
ποιήσιµη επένδυση της τάξης των 250.000 ή 300.000 ευρώ, θα
δίνει µια εγγυητική της τάξεως των 30 χιλιάδων ευρώ. Νοµίζω ότι
από τη στιγµή που θα υπάρχει αυτή η συγκέντρωση -που εσείς
ο ίδιος λέτε ότι µπορεί να υπάρξει- δηλαδή το πολύ µεγάλο εν-
διαφέρον το οποίο θα έρθει για να προσπαθήσει να βρει ενερ-
γειακό χώρο και να επενδύσει, καταλαβαίνετε ότι µία εγγυητική
επιστολή έστω στο 10% του προϋπολογισµού του έργου δείχνει
ότι υπάρχει µια οικονοµική δυνατότητα, να έχει τη δυνατότητα
να το βρει ο υποψήφιος επενδυτής. 

Από τη στιγµή που, όπως και εσείς είπατε, 100 MW σηµαίνει
είκοσι περίπου πεντακοσάρια ή διακόσια πενήντα τετρακοσάρια,
δηλαδή τετρακοσάρια πάρκα των 400 KW, διακόσια πενήντα
πάρκα των 400 KW. 

Από εκεί και πέρα αυτό σηµαίνει ότι κάποιοι µπορούν να κά-
νουν βέβαια µέχρι 400 KW. Μπορεί να κάνουν και 100 KW, µπορεί
να κάνουν και ένα φωτοβολταϊκό των 200-300 KW. Δεν χρειάζεται
να πάνε κατευθείαν στο ανώτατο όριο. Εµείς λέµε ότι το ανώτατο
είναι τα 400 KW. 
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Θα υπάρξει, επαναλαµβάνω, ειδική ρύθµιση για τους αγρότες
το επόµενο διάστηµα που θα τους δώσει τη δυνατότητα να έχουν
και µία πιο ικανοποιητική ταρίφα, επειδή είναι πιο µικρά, µέχρι
100 KW, και άρα θα πρέπει να ανταπεξέλθουν σε ένα αυξηµένο
κόστος όρων σύνδεσης, όπως λέµε, δηλαδή κόστος υλοποίησης
της διασύνδεσης µε το δίκτυο. Γι’ αυτόν τον λόγο θα τους δώ-
σουµε και λίγο µεγαλύτερη ταρίφα για να µπορέσουν να τα κα-
τασκευάσουν. Άρα µπορούν πολλοί περισσότεροι αγρότες να
είναι εκείνοι οι οποίοι θα µπορέσουν να προστρέξουν και εκείνοι
από την δυνατότητα που δίνουµε, από την ηµεροµηνία που θα
δώσουµε -ακούω αυτό το οποίο λέτε να µην είναι ο Σεπτέµβριος
και να είναι τέλος Σεπτεµβρίου ή αρχές Οκτωβρίου- να είναι
έτοιµη µία ηλεκτρονική πλατφόρµα ώστε να υπάρχει διαφάνεια
απόλυτη και τελικά η χρονική ιεράρχηση και χρονική προτεραι-
ότητα τουλάχιστον να µη δηµιουργήσει ενστάσεις και τέλος πάν-
των προβληµατισµούς σε αυτούς οι οποίοι θα προστρέξουν. 

Από κει και πέρα καταλαβαίνετε ότι αυτό θα δηµιουργήσει µία
σειρά προτεραιότητας όπου θα υπάρχουν αυτοί οι οποίοι θα
υπαχθούν, θα ενταχθούν, θα χωρέσουν στον χώρο που έχουµε
δώσει και αυτοί οι οποίοι θα είναι επιλαχόντες. Άρα από εκεί και
πέρα θα έχουµε µία σειρά. Γιατί το µη διασυνδεδεµένο δίκτυο,
τα µη διασυνδεδεµένα νησιά κάποια στιγµή θα είναι πλήρως συν-
δεδεµένα οπότε εκεί θα αυξηθεί πολύ και ο χώρος. Αυτή η σειρά
λοιπόν θα υπάρχει και για αυτούς οι οποίοι θέλουν και επιθυµούν
να παραµείνουν έστω και ως επιλαχόντες για την ώρα και τη
στιγµή που ο ενεργειακός χώρος θα ανοίξει και θα µπορέσουν
και αυτοί να συµµετέχουν στο σύστηµα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε µια ανακοίνωση προς το Σώµα. 
Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την

έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος
και Ενέργειας: «Ολοκληρωµένο πλαίσιο για τη διαχείριση των
αποβλήτων - Ενσωµάτωση Οδηγιών 2018/851 και 2018/852 του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 30ής Μαΐου
2018 για την τροποποίηση της Οδηγίας 2008/98/ΕΚ περί αποβλή-
των και της Οδηγίας 94/62/ΕΚ περί συσκευασιών και απορριµµά-
των συσκευασιών, πλαίσιο οργάνωσης του Ελληνικού Οργανισ-
µού Ανακύκλωσης, διατάξεις για τα πλαστικά προϊόντα, επείγου-
σες διατάξεις για την προστασία του φυσικού περιβάλλοντος,
χωροταξικές-πολεοδοµικές και ενεργειακές ρυθµίσεις». 

Και συνεχίζουµε τώρα στον κύκλο του Υπουργείου Οικονοµι-
κών πάλι µε τον κ. Κεγκέρογλου µε την έκτη µε αριθµό 943/12-7-
2021 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου προς τον Υπουργό
Οικονοµικών, µε θέµα: «Συνεχίζεται η απαξίωση των Ελληνικών
Αµυντικών Συστηµάτων (ΕΑΣ)».

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το Κίνηµα Αλλαγής είναι απόλυτα σύµφωνο

και θα έλεγα είναι επισπεύδον για τη µετεγκατάσταση των εγκα-
ταστάσεων της ΕΑΣ από τον Υµηττό και τη δηµιουργία πνεύµονα
πρασίνου αρκεί να γίνει µε ολοκληρωµένο σχέδιο που θα δια-
σφαλίζει και τη βέλτιστη ανάπτυξη της περιοχής, αλλά και την
οµαλή συνέχιση της λειτουργίας των ΕΑΣ. Να γίνει σε συνεν-
νόηση µε τους εργαζόµενους διασφαλίζοντας και τα δικαιώµατά
τους. Το θέµα των ΕΑΣ είναι για µας πολύ σηµαντικό διότι πι-
στεύουµε στην αναγκαιότητα της εθνικής αµυντικής βιοµηχανίας
και στη στήριξη της εξυγίανσής της. Εποµένως ένα σχέδιο που
θα έχει όλα αυτά τα στοιχεία µετεγκατάστασης µας βρίσκει σύµ-
φωνους. 

Πλην όµως βλέπουµε ότι η Κυβέρνηση δεν διασφαλίζει τα ΕΑΣ
µε την αξιοποίησή τους, αλλά πολλές ενέργειες οδηγούν στην
απαξίωση τους. Έχουµε υποβάθµιση. Δεν υπάρχει καµία µελέτη
ή προετοιµασία για τη µετεγκατάσταση της εταιρείας στο Λαύ-
ριο.

Έχει εξαγγελθεί η µετεγκατάσταση µέχρι το 2022, αν και κα-
θίσταται αδύνατη, διότι η υλοποίηση των τρεχουσών συµβάσεων
που έχει το εργοστάσιο του Υµηττού χρειάζεται τουλάχιστον
µέχρι το 2023 να εργάζεται πυρετωδώς, για να βγάλει πέρα τις
υποχρεώσεις του.

Εκτός, όµως, από αυτά, υπάρχουν ζητήµατα που δεν λαµβά-

νονται υπ’ όψιν µε έναν ορθολογικό τρόπο και σύµφωνα µε τις
διαδικασίες που προβλέπονται. Το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας
έχει την πρόθεση να αναθέσει νέα σύµβαση δεκατριών χιλιάδων
πυροµαχικών φρεγατών τύπου 76/62 OTO MELARA και αναρω-
τιόµαστε αν το τίµηµα της απαλλοτρίωσης -είναι πολύ κρίσιµο
και σηµαντικό- θα διατεθεί εξ ολοκλήρου για την εξυγίανση και
τον εκσυγχρονισµό των ΕΑΣ ή αν θα συµψηφιστεί το ποσό αυτό
µε χρέη της εταιρείας προς το δηµόσιο, φόρους, ασφαλιστικές
εισφορές.

Και βέβαια, να µας πείτε πώς δικαιολογούνται διάφορες δα-
πάνες µε απευθείας αναθέσεις που γίνονται, µε το πρόσχηµα του
επείγοντος, αν και υπήρχε διαθέσιµος χρόνος, για να γίνουν µε
κανονικές διαδικασίες. Είναι µελέτες που δεν έχουν καµµία
σχέση µε τη µετεγκατάσταση, όπως η µελέτη αποτύπωσης δια-
δικασιών προµηθειών. Πώς γίνεται να γίνεται µε ανάθεση; 

Μάθαµε τελευταία ότι θα υπάρχει και νέος άµισθος σύµβου-
λος στην εταιρεία που θα τον τοποθετήσει η Κυβέρνηση και θα
θέλαµε να ξέραµε ποιος είναι ο ρόλος του.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Έχετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, η Κυβέρνηση είναι σταθερά προσανατολι-

σµένη στην ενίσχυση και ανάπτυξη της αµυντικής µας βιοµηχα-
νίας. Να υπενθυµίσω ότι πρόσφατα ολοκληρώθηκε ο διαγωνισ-
µός για τα ναυπηγεία. Υπάρχει πλέον στρατηγικός επενδυτής και
η αναβάθµιση της λειτουργίας των ναυπηγείων θα συνδεθεί και
µε το αµυντικό έργο.

Από εκεί και πέρα, σε ό,τι αφορά το περιεχόµενο της ερώτη-
σής σας στα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα, είµαι υποχρεωµένος
να πω ότι η Κυβέρνησή µας παρέλαβε την εταιρεία σε οριακή κα-
τάσταση, µε µεγάλες οφειλές σε φόρους και ασφαλιστικά τα-
µεία, χωρίς επαρκή ταµειακά αποθέµατα, ακόµη και για τη µισ-
θοδοσία του προσωπικού. 

Από τον Σεπτέµβρη του 2019 η εταιρεία έχει ενισχυθεί συνο-
λικά µε 83,38 εκατοµµύρια ευρώ, εκ των οποίων τα 61,76 εκα-
τοµµύρια ευρώ αντιπροσωπεύουν κεφαλαιοποίηση χρεών από
τις καταπτώσεις των εγγυηµένων δανείων και τα 21,62 εκατοµ-
µύρια ευρώ είναι άµεση καταβολή µετρητών από το ελληνικό δη-
µόσιο. Στις 9 Απριλίου 2021 στη γενική συνέλευση της εταιρείας
αποφασίστηκε νέα χορήγηση κεφαλαιακής ενίσχυσης ύψους
13,39 εκατοµµυρίων ευρώ. Αντιλαµβάνεστε ότι, αν δεν υπήρχαν
οι γενναίες αυτές κεφαλαιακές ενισχύσεις, δεν θα υπήρχε και η
εταιρεία αυτή τη στιγµή. Συνεπώς, η Κυβέρνηση έχει αποδείξει
έµπρακτα τη βούλησή της να στηρίξει την αµυντική µας βιοµη-
χανία και συγκεκριµένα τα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα. Και η
πολιτική στήριξης περιλαµβάνει και την προοπτική ανάπτυξης
της εταιρείας.

Σε ό,τι αφορά στο πρώτο σκέλος του ερωτήµατος σας για τις
προσλήψεις προσωπικού, θα πρέπει να σας υπενθυµίσω ότι η
εταιρεία ως δηµόσια επιχείρηση υπάγεται στο σύστηµα περιορι-
σµού των προσλήψεων στον δηµόσιο τοµέα, κάτι που ισχύει και
για τις προσλήψεις έκτακτου προσωπικού µε συµβάσεις ορισµέ-
νου χρόνου. Όπως, όµως, είναι γνωστό, για την εκτέλεση και έγ-
καιρη υλοποίηση συµβατικών υποχρεώσεων, που έχουν ανα-
ληφθεί κατά καιρούς από τα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα απαι-
τείται η ανάθεση και η υλοποίηση συγκεκριµένου υποκατασκευα-
στικού έργου από εταιρείες µε προσωπικό της επιλογής τους και
στο πλαίσιο αυτό η εταιρεία έχει προκηρύξει διαγωνισµό σύµ-
φωνα µε το ν.3978/2011 για σύναψη συµφωνίας-πλαίσιο παρο-
χής υπηρεσιών. Ο διαγωνισµός µέχρι σήµερα δεν έχει ολοκλη-
ρωθεί και βρίσκεται ήδη στη δεύτερη φάση υποβολής οικονοµι-
κών προσφορών. Μετά την ολοκλήρωσή του θα υποβληθεί ο φά-
κελος στο Ελεγκτικό Συνέδριο για τον προβλεπόµενο προσυµ-
βατικό έλεγχο. 

Στη δευτερολογία µου θα αναφερθώ αναλυτικά στα προγράµ-
µατα και στις συµβάσεις, που θα υλοποιηθούν από την εταιρεία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, έχετε τον λόγο.
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ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα είµαι ο τελευταίος που θα αντιτάξω επιχει-

ρήµατα για την κατάσταση στην οποία παραλάβατε τα ΕΑΣ. Τα
ΕΑΣ τα παραλάβατε, πράγµατι, στη χείριστη κατάσταση που θα
µπορούσε και αυτό ήταν αποτέλεσµα της διαχείρισης από την
προηγούµενη κυβέρνηση και δυστυχώς τη διοίκηση των ΕΑΣ,
που αντί να αξιοποιήσει τη συµφωνία που υπέγραψε η κ. Γεννη-
µατά µε τους θεσµούς για την εξυγίανση των ΕΑΣ, την εγκατέ-
λειψε και οδήγησε τα ΕΑΣ σε αδιέξοδο. Αυτό είναι ένα από τα
δίκαια έργα της προηγούµενης κυβέρνησης. 

Όµως, να µε συγχωρήσετε, δεν αποτελεί άλλοθι για σας. Δύο
χρόνια τώρα πελαγοδροµείτε σε σχέση µε τον ρόλο της αµυντι-
κής βιοµηχανίας. Είναι ενδεικτικό ότι είναι επτά ερωτήσεις µου
µόνο για τα ΕΑΣ, για την αµυντική βιοµηχανία, που δεν έχουν
απαντηθεί, του Υπουργείου Οικονοµικών όλες. Είναι ενδεικτικό
ότι δεν έχουν γίνει οι αναγκαίες ρυθµίσεις για τα ΕΑΣ αντίστοιχες
που έχουν γίνει για την ΕΑΒ. 

Είναι ένα θέµα λοιπόν, που και η Κυβέρνηση η δικιά σας δεν
το χειρίζεται έτσι όπως πρέπει. Δύο χρόνια θα µπορούσατε να
είχατε προχωρήσει τις διαδικασίες µέσω ΑΣΕΠ και να έχετε
προσλάβει το απαραίτητο ανθρώπινο δυναµικό. Γιατί το λέω
αυτό; Διότι η αποχώρηση των εργατοτεχνιτών, των εξειδικευµέ-
νων ανθρώπων, εάν η εµπειρία και η κατοχή της τέχνης δεν µε-
ταδοθεί, δεν γίνει κτήµα µιας επόµενης γενιάς εργαζοµένων,
προφανώς, χάνεται τεχνογνωσία, χάνεται προστιθέµενη αξία. Θα
µπορούσε λοιπόν να έχει προωθηθεί ένας σηµαντικός αριθµός,
διότι έχει σταµατήσει ο ασφυκτικός κλοιός που υπήρχε µέχρι ένα
διάστηµα για τις προσλήψεις. Θα µπορούσε να είχε προχωρήσει
η πρόσληψη µόνιµου δυναµικού, να υπάρχει και µεταφορά της
τεχνογνωσίας και προστιθέµενη αξία. Αυτό είναι ώρα και τώρα
να το κάνετε, εάν έχετε βούληση ως κυβέρνηση.

Ταυτόχρονα, βεβαίως και πρέπει να αξιοποιήσουµε το θεσµικό
πλαίσιο του ’11 για πρόσθετες προσλήψεις, που έχουν να κάνουν
µε την κάλυψη άµεσων αναγκών. Αυτό δικαιολογείται, αλλά δεν
µπορεί να είναι το 80% των προσλήψεων που χρειάζεται, το
100% µέσω ιδιωτικών εταιρειών και να µην αποκτούµε το δυνα-
µικό που θέλουµε µέσω των διαδικασιών, που προβλέπονται για
το δηµόσιο και το ΑΣΕΠ. 

Έρχοµαι στο θέµα των νέων συµβάσεων. Να σας συνδέσω
κατ’ αρχάς µε αυτό που είπα στην αρχή, ότι η υλοποίηση των
συµβάσεων που τώρα κατέχουν τα ΕΑΣ θέλει έναν σηµαντικό
χρόνο και δεν αρκεί ο χρόνος που ανακοινώθηκε για τη µετεγ-
κατάσταση προκειµένου να υλοποιηθούν. Δεν µπορούν να υλο-
ποιηθούν, δε, µε τα µηχανήµατα στο ύπαιθρο, στα χωράφια.
Όπως καταλαβαίνετε, πρέπει να υπάρξει ένα σχέδιο το οποίο δεν
έχει εκπονηθεί, δεν έχει ανακοινωθεί, το σχέδιο της µετεγκατά-
στασης, που σηµαίνει ότι, παράλληλα µε τη λειτουργία του ερ-
γοστασίου στον Υµηττό, θα πρέπει να εγκατασταθούν κάποιες
µονάδες στις νέες εγκαταστάσεις για να ξεκινήσει εκεί πλέον η
παραγωγή. Αυτό είναι εκ των ων ουκ άνευ. Περιµένουµε να το
δούµε. 

Θεωρώ ότι µπορούν να προστεθούν και νέες συµβάσεις για να
αναστηλωθούν τα ΕΑΣ και από το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας,
βεβαίως, το οποίο έχει την πρόθεση, όπως έχει ανακοινώσει πολ-
λές φορές, αλλά και µε τη βοήθεια του Υπουργείου Οικονοµικών
µε βάση τα χρήµατα τα οποία έχει στη διάθεσή του, από παλαι-
ότερες συµβάσεις, που κατά ένα ποσοστό πρέπει να πηγαίνουν,
κύριε Υπουργέ, σε παλιές υποχρεώσεις και κατά ένα άλλο στην
υλοποίηση υποχρεώσεων για επενδυτικά προγράµµατα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε, κύ-

ριε Υπουργέ. Άλλη µία ερώτηση έχουµε.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Κύριε συνάδελφε, πιστεύω ότι η ενίσχυση και η ανάπτυξη της ελ-
ληνικής αµυντικής βιοµηχανίας ως ιδέα αποτελεί πεδίο σύγκλι-
σης όλων των πολιτικών δυνάµεων. 

Στο δεύτερο ερώτηµά σας σχετικά µε το ποιες συµβάσεις
έχουν συναφθεί µε φορείς εσωτερικούς ή εξωτερικούς και ειδι-
κότερα ποιες αναµένονται να συναφθούν µε το Υπουργείο Εθνι-
κής Άµυνας θα σας δώσω αναλυτική ενηµέρωση. 

Πρώτον, τα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα επελέγησαν σε δια-

γωνισµό του Υπουργείου Εθνικής Αµύνης της Αιγύπτου για την
παραγωγή και προµήθεια εκπαιδευτικών φυσιγγίων αρµάτων και
η σχετική σύµβαση έχει ήδη υπογραφεί και ενεργοποιηθεί. 

Δεύτερον, η διοίκηση της εταιρείας ενεργοποίησε την παραγ-
γελία από χώρα της Βορείου Αφρικής, που αφορά πυροµαχικά
µικρού διαµετρήµατος και έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία τρο-
ποποίησης της σύµβασης για µετάθεση του χρονοδιαγράµµατος
παραδόσεων, ενώ έχει ξεκινήσει η διαδικασία προµήθειας των
αναγκαίων πρώτων υλών για την παραγωγή τους. Αυτά αφορούν
στις διεθνείς συνεργασίες. 

Το Γενικό Επιτελείο Στρατού για την κάλυψη των υπηρεσιακών
του αναγκών έχει δροµολογήσει τις προβλεπόµενες από την κεί-
µενη νοµοθεσία διαδικασίες ενεργοποίησης προγραµµάτων προ-
µήθειας, µέσω των Ελληνικών Αµυντικών Συστηµάτων. Πρόκειται
για τα εξής τέσσερα προγράµµατα:

Πρώτον, προµήθεια χιλίων ελαφρών πυροβόλων 5,6 χιλιοστών
FN, µε συνολικό εκτιµώµενο κόστος του προγράµµατος 10.917.950
ευρώ.

Δεύτερον, µετατροπή πεντακοσίων πολυβόλων 0,50 µηχανικής
πυροδότησης σε ταχείας αλλαγής κάννης, µε συνολικό εκτιµώ-
µενο κόστος του προγράµµατος 2.132.500 ευρώ.

Τρίτον, αναβάθµιση ρουκετών 122 χιλιοστών, µε συνολικό εκτι-
µώµενο κόστος του προγράµµατος 87.912.500 ευρώ.

Και τέταρτον, προµήθεια φυσιγγίων 7,62 επί 51 χιλιοστά, µε
συνολικό εκτιµώµενο κόστος του προγράµµατος 14.463.876
ευρώ.

Αντιλαµβάνεστε, συνεπώς, ότι υπάρχει έργο και αντικείµενο
και αυτό είναι µόνο η αρχή. Όπως σας είπα και στην αρχή της
τοποθέτησής µου, σταθερή επιδίωξη της Κυβέρνησης είναι η ενί-
σχυση και η ανάπτυξη της Ελληνικής Αµυντικής Βιοµηχανίας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μία ανα-

κοίνωση να κάνω προς το Σώµα.
Παρακαλώ όπως επικυρωθούν τα Πρακτικά των Συνεδριάσεων

της Ολοµέλειας της Πέµπτης 22 Απριλίου 2021, της Παρασκευής
23 Απριλίου 2021, της Τετάρτης 12 Μαΐου 2021, της Πέµπτης 13
Μαΐου 2021, της Παρασκευής 14 Μαΐου 2021, της Δευτέρας 17
Μαΐου 2021, της Τετάρτης 19 Μαΐου 2021, της Πέµπτης 20 Μαΐου
2021 και της Παρασκευής 21 Μαΐου 2021.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεπώς

τα Πρακτικά της Πέµπτης 22 Απριλίου 2021, της Παρασκευής 23
Απριλίου 2021, της Τετάρτης 12 Μαΐου 2021, της Πέµπτης 13
Μαΐου 2021, της Παρασκευής 14 Μαΐου 2021, της Δευτέρας 17
Μαΐου 2021, της Τετάρτης 19 Μαΐου 2021, της Πέµπτης 20 Μαΐου
2021 και της Παρασκευής 21 Μαΐου 2021 επικυρώθηκαν.

Συνεχίζουµε τώρα µε την τρίτη µε αριθµό 938/11-7-2021 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού
Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Ποικίλο Όρος: ώρα µηδέν για
την προάσπιση του δηµόσιου και δασικού χαρακτήρα του».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι η πολλοστή ερώτηση που κάνω για το ζή-

τηµα. Είχα κάνει και στις 29-10-2019 και στις 17-12-2019 και στις
25-6-2021 και άλλες σχετικές.

Την 1-11-2019 είχαµε συζητήσει τότε το ζήτηµα και µαζί και εί-
χατε δηλώσει ότι αυτή η σηµαντική έκταση -και µιλάµε για ένα
ολόκληρο βουνό της Αθήνας, ένα τεράστιο κοµµάτι αυτού που
νοείται δηλαδή ως λεκανοπέδιο- δεν έχει δηλωθεί στο Κτηµατο-
λόγιο ακόµα. Αυτό οφείλεται στο γεγονός ότι η Περιφερειακή Δι-
εύθυνση Δηµόσιας Περιουσίας Αττικής δεν µπορούσε να το
δηλώσει, γιατί δεν έχει βγει ακόµα η οριστική γνωµοδότηση από
το Γνωµοδοτικό Συµβούλιο Δηµοσίων Κτηµάτων και Ανταλλάξι-
µης Περιουσίας. Να θυµίσω ότι πρόκειται για ένα ολόκληρο
βουνό και δάσος και δηµόσια δασική έκταση, η οποία έχει άπει-
ρους διεκδικητές και καταπατητές -διαρκώς υπάρχουν καταπα-
τήσεις.

Έχουµε έγγραφα, όπως την απόφαση 64/1990 του αντεισαγ-
γελέα Εφετών, το έγγραφο 18626/2012 του ΥΠΕΚΑ/Γενική Διεύ-
θυνση Πολεοδοµίας, το έγγραφο 1143858/1870/2012 της Γενι-
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κής Διεύθυνσης Δηµόσιας Περιουσίας του Υπουργείου Οικονο-
µικών, το έγγραφο 37674/2011 της Διεύθυνση Οικονοµικών ΟΤΑ
προς τον Δήµο Πετρούπολης και το έγγραφο 102292/2009 της
Διεύθυνσης Προστασίας Δασών του ΥΠΑΑΤ προς το ΥΠΕΧΩΔΕ.
Τι λένε όλα αυτά τα έγγραφα; Ότι η έκταση είναι δηµόσια και δα-
σική.

Οπότε θα θέλαµε, παρακαλώ, να µας πείτε, δύο χρόνια µετά
την προηγούµενη επίκαιρη ερώτηση, αν έχει εκδοθεί οριστική
γνωµοδότηση από το Γνωµοδοτικό Συµβούλιο Δηµοσίων Κτηµά-
των και Ανταλλάξιµης Περιουσίας. Αν όχι, πότε θα εκδοθεί; Και
τι θα κάνετε, επιτέλους, για να προασπίσετε τη δηµόσια αυτή πε-
ριουσία ως Υπουργείο Οικονοµικών που έχετε και την αρµοδιό-
τητα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε συνάδελφε, σεβόµενος τη διαδικασία του κοινοβουλευ-
τικού ελέγχου, έρχοµαι στη Βουλή και απαντώ σε όλους τους συ-
ναδέλφους, ακόµα και όταν στις επίκαιρες ερωτήσεις αναδεικ-
νύονται ζητήµατα, τα οποία κατά κύριο λόγο εµπίπτουν στις αρ-
µοδιότητες άλλου Υπουργείου. Αυτό συµβαίνει και στη συγκε-
κριµένη περίπτωση, που κατά κύριο λόγο η αρµοδιότητα ανήκει
στο Υπουργείο Περιβάλλοντος. 

Η συγκεκριµένη έκταση δεν έχει δηλωθεί από την πρώην Πε-
ριφερειακή Διεύθυνση Δηµόσιας Περιουσίας Αττικής στο Εθνικό
Κτηµατολόγιο. Γι’ αυτό και δεν έχει εκδοθεί µέχρι σήµερα ορι-
στική γνωµοδότηση από το Γνωµοδοτικό Συµβούλιο Δηµοσίων
Κτηµάτων και Ανταλλάξιµης της Περιουσίας. Πρόκειται για µία
έκταση επτά χιλιάδων στρεµµάτων από την οποία ένα µικρό
τµήµα της, µόλις τετρακοσίων τριάντα τριών στρεµµάτων, παρα-
δόθηκε στο Υπουργείο Οικονοµικών από το αρµόδιο Δασαρχείο
Αιγάλεω, σύµφωνα µε το από 15 Ιουνίου 2000 πρωτόκολλο πα-
ράδοσης παραλαβής δασικών εκτάσεων, που σύµφωνα µε τις
διατάξεις του ν.998/1979 έπαψε να θεωρείται δασική, καθώς
λόγω ένταξής της στο σχέδιο πόλης έχασε τον δασικό χαρα-
κτήρα της. 

Αυτό σηµαίνει ότι το µεγαλύτερο µέρος της έκτασης, πάνω
από εξίµισι χιλιάδες στρέµµατα, υπάγεται στην ευθύνη και στην
αρµοδιότητα του Δασαρχείου Αιγάλεω και του Υπουργείου Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας. Οι δύο αυτοί φορείς έχουν την ευ-
θύνη διασφάλισης του δηµοσίου και δασικού χαρακτήρα του
Ποικίλου Όρους και της έκτασης Πεύκα Βέρδη και είµαι βέβαιος
ότι θα το πράξουν. Άλλωστε, όπως όλοι γνωρίζουν, σε ό,τι σχε-
τίζεται µε τις χρήσεις γης και το απαιτούµενο θεσµικό πλαίσιο
για να θεωρηθεί προστατευόµενη η περιοχή του Ποικίλου Όρους
Αιγάλεω και της υπόλοιπης έκτασης, τα δύο αυτά ζητήµατα απο-
τελούν αποκλειστική αρµοδιότητα του Υπουργείου Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας. 

Εµείς ως Υπουργείο Οικονοµικών ζητήσαµε τις απόψεις της
αρµόδιας διεύθυνσης του Υπουργείου Περιβάλλοντος από τις
οποίες προκύπτει ότι βάσει των διατάξεων του ν.4227/2014 για
το Νέο Ρυθµιστικό Σχέδιο Αθήνας-Αττικής, το σύµπλεγµα φυσι-
κών στοιχείων, ο ορεινός όγκος Αιγάλεω, Ποικίλο Όρος, λίµνη
Ρειτών χαρακτηρίζεται ως «περιφερειακό πάρκο» και διαµορφώ-
νεται σε ενιαίο πάρκο αναψυχής, θέας και πεζοπορίας µε δύο µε-
γάλους υπερ-τοπικούς χώρους αναψυχής στη δυτική και τη
βορειοδυτική πύλη της Αθήνας. 

Στη δευτερολογία µου θα αναφερθώ στους στόχους αυτής
της κίνησης και στα άλλα ζητήµατα που έχετε θέσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε. 

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υφυπουργέ, όπως θα γνωρίζετε την προηγούµενη εβδο-

µάδα ήταν εδώ ο Υπουργός Περιβάλλοντος, απαντώντας στην
αντίστοιχη ερώτηση. Η ερώτηση αυτή γίνεται πάρα πολύ τεκµη-
ριωµένη, όσον αφορά το κοµµάτι της αρµοδιότητάς σας και σ’
αυτό απευθύνοµαι. 

Είναι της αρµοδιότητάς σας το τι συµβαίνει µε το Γνωµοδοτικό
Συµβούλιο Δηµοσίων Κτηµάτων και Ανταλλάξιµης Περιουσίας.

Δεν είναι δυνατόν να γίνεται αυτό, τη στιγµή που έχει δηλωθεί
στο Κτηµατολόγιο απ’ όλους τους καταπατητές και διεκδικητές
και µε βάση έγγραφο της υπηρεσίας σας, της Γενικής Διεύθυν-
σης Δηµόσιας Περιουσίας. Αναφέροµαι στο έγγραφο 1143858/
2012/12-10-212, όπου τεκµηριώνεται η δηµόσια περιουσία, ότι
είναι δηµόσια αυτή η έκθεση. 

Πώς είναι δυνατόν αυτό το γνωµοδοτικό συµβούλιο ακόµα να
µη γνωµοδοτεί και ακόµη να µην µπορεί να συµπεράνει αυτό,
που οι υπηρεσίες έχουν στείλει γραπτώς. Έχουµε το έγγραφο
του Υπουργείου Οικονοµικών που το τεκµηριώνει. Πώς είναι δυ-
νατόν ακόµα το ελληνικό δηµόσιο να µην έχει διεκδικήσει στο
Κτηµατολόγιο την κυριότητα ενός από τα βουνά της Αθήνας.

Είναι αδιανόητο ότι δύο χρόνια µετά την πρώτη µας συζήτηση
έρχεστε να µου πείτε ότι ακόµα περιµένουµε να γνωµοδοτήσει
το γνωµοδοτικό συµβούλιο. Τι έγιναν αυτά τα δύο χρόνια; Μεσο-
λάβησε κάτι; Δράσατε κάπως; Σας έκανα κοινοβουλευτική ερώ-
τηση πριν από σχεδόν δύο χρόνια. Τώρα, µου λέτε ακριβώς την
ίδια απάντηση. Τι έχει γίνει; Είναι αµελητέο θέµα η ιδιοκτησία του
δηµοσίου επί του Ποικίλου Όρους; 

Όσον αφορά το Φυσικό Περιφερειακό Πάρκο, απλά να σας
ενηµερώσω, επειδή αυτά συζητούσαµε µε τον Υπουργό Περιβάλ-
λοντος την προηγούµενη εβδοµάδα, ότι υπάρχει µία δέσµευση
για την υλοποίηση αυτού που προβλέπει το Ρυθµιστικό Σχέδιο
Αθηνών, το οποίο είναι ανενεργό εδώ και τόσα χρόνια, πολλά
πλέον χρόνια. Υπάρχει µια δέσµευση από τον Υπουργό ότι θα ξε-
κινήσει να το ζωντανέψει ξανά αυτό το µεγάλο όραµα. Το πολύ
ουσιαστικό είναι να γίνει περιφερειακό φυσικό πάρκο.

Όµως, θα είναι ένα Περιφερειακό Φυσικό Πάρκο από το Υ-
πουργείο Οικονοµικών; Δεν το έχει δηλώσει στο Κτηµατολόγιο
ως δηµόσια γη;

Πραγµατικά, περιµένουµε να µας πείτε τι καθυστερεί το Γνω-
µοδοτικό Συµβούλιο Δηµοσίων Κτηµάτων για την αύξηση της πε-
ριουσίας από το να βγάλει την οριστική γνωµοδότηση και πότε
αυτό θα λυθεί; Πότε το δηµόσιο θα δηλώσει το Ποικίλο Όρος ως
δηµόσια γη στο Κτηµατολόγιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο και ολοκληρώνουµε τη δια-
δικασία µε εσάς.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, όπως έχετε πει, είχατε καταθέσει παρόµοια
ερώτηση πριν από καιρό µε αναφορές στη δικαστική διένεξη και
στην εµπλοκή της Εκκλησίας. 

Η συγκεκριµένη υπόθεση χρονολογείται από πολύ παλιά και
συγκεκριµένα από το 2004. 

Τότε υπήρξε µία γνωµοδότηση από το Γνωµοδοτικό Συµβούλιο
Δηµοσίων Κτηµάτων και Ανταλλάξιµης Περιουσίας, µε την οποία
αποφασίστηκε η µη προβολή δικαιωµάτων κυριότητας του ελλη-
νικού δηµοσίου και η παράδοση στον ιερό ναό Ευαγγελισµός της
Θεοτόκου Λαµίας έκτασης διακοσίων εξήντα δύο στρεµµάτων.
Το 2007 ανακλήθηκε η συγκεκριµένη γνωµοδότηση και ζητήθηκε
η ανάκληση του πρωτοκόλλου παράδοσης-παραλαβής µεταξύ
Κτηµατικής Υπηρεσίας Δυτικής Αττικής και ιερού ναού Ευαγγε-
λισµός της Θεοτόκου Λαµίας για το τµήµα αυτό. Δέκα χρόνια
µετά, το 2017, υπήρξε απόφαση του Πολυµελούς Πρωτοδικείου
Αθηνών που αναγνώριζε δικαίωµα κυριότητας στον ιερό ναό
Ευαγγελισµός της Θεοτόκου Λαµίας επί έκτασης εξήντα στρεµ-
µάτων εντός σχεδίου πόλεως του Δήµου Πετρούπολης. Απέναντι
σε αυτήν την απόφαση το δηµόσιο άσκησε έφεση και οδηγηθή-
καµε στο σηµερινό αποτέλεσµα. 

Όπως σας είπα και στην πρωτολογία µου, η αρµόδια διεύ-
θυνση του Υπουργείου Περιβάλλοντος θεωρεί ότι µε βάση το
ρυθµιστικό σχέδιο το σύµπλεγµα φυσικών στοιχείων ορεινός
όγκος Αιγάλεω, Ποικίλο Όρος, λίµνη Ρειτών χαρακτηρίζεται ως
περιφερειακό πάρκο και µπορεί να αποτελέσει νέο πάρκο ανα-
ψυχής, θέας και πεζοπορίας. 

Είναι µια κίνηση µε ισχυρό περιβαλλοντικό πρόσηµο, που ανα-
βαθµίζει την περιοχή και µπορεί να προχωρήσει µέσα από συ-
νέργειες, προκειµένου να αντιµετωπιστεί η περιβαλλοντική υπο-
βάθµιση της περιοχής από την επέκταση του αστικού ιστού και
την εγκατάσταση χρήσεων ασύµβατων µε τη διατήρηση του φυ-
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σικού οικοσυστήµατός της σε κατάσταση οικολογικής ισορρο-
πίας.

Παράλληλα, µπορούν να υπάρξουν µέτρα και πολιτικές για την
προστασία του οικοσυστήµατος της περιοχής ως φυσικού φράγ-
µατος µεταξύ Θριασίου και της χωρικής ενότητας Αθήνας - Πει-
ραιά ως φίλτρο αέριων ρύπων και ως ρυθµιστικού παράγοντα
του κλίµατος της Αττικής. 

Το Υπουργείο Οικονοµικών στον περιορισµένο βαθµό, που εµ-
πλέκεται δηλώνει έτοιµο να συνεργαστεί µε όλους τους εµπλε-
κόµενους φορείς για να προχωρήσει το περιφερειακό πάρκο στη
συγκεκριµένη περιοχή. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ. 
Σας ανακοινώνω ότι δεν συζητούνται κατόπιν συνεννόησης:
Πρώτον, η πέµπτη µε αριθµό 942/12-7-2021 επίκαιρη ερώτηση

δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλα-
γής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Άµεση αντιµετώπιση των
προβληµάτων, που έχουν δηµιουργηθεί µε τα προγράµµατα των
ελαιουργικών φορέων».

Δεύτερον, η έβδοµη µε αριθµό 944/12-7-2021 επίκαιρη ερώ-
τηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος
Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Αγροτι-

κής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Καταγραφή των ζηµιών,
που προκλήθηκαν από τις υψηλές θερµοκρασίες στις αγροτικές
καλλιέργειες και άµεσα µέτρα στήριξης των παραγωγών».

Τρίτον, η πρώτη µε αριθµό 933/7-7-2021 επίκαιρη ερώτηση
δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών του
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Ιωάννη Μουζάλα προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Άρση της απόφασης διακοπής των
εφηµεριών των ορθοπεδικών κλινικών του νοσοκοµείου «Ασκλη-
πιείο» Βούλας».

Kαι τέταρτον, η πρώτη µε αριθµό 6177/21-4-2021 ερώτηση του
κύκλου των αναφορών – ερωτήσεων του Βουλευτή Ευβοίας του
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Ευάγγελου Αποστόλου προς
τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Διαρκής υποβάθµιση του Γενικού
Νοσοκοµείου-Κέντρου Υγείας (ΓΝΚΥ Κύµης».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επίκαιρων ερωτήσεων.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 18.29’ λύεται η συνεδρίαση για
αύριο, ηµέρα Τρίτη 20 Ιουλίου 2021 και ώρα 10.00’, µε αντικεί-
µενο εργασιών του Σώµατος νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε
την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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